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Editorial Opinió

Amb l’arribada del mes de setembre i la represa de l‘activitat en la 
majoria d’activitats després del parèntesi de les vacances d’estiu, 
arriba  l’inici del nou curs no només per a les escoles sinó també per 
a la política local que aquests pròxims mesos haurà d’afrontar una 
prova de foc per  calibrar  el funcionament del nou i ampli govern 
de Cassà. El curs tindrà moltes assignatures, però segurament la 
més difícil serà la de la implantació del nou sistema de recollida de 
residus.

Després de molts mesos d’anar marejant la perdiu ara ja no hi 
haurà excuses i la posada en marxa del nou mètode que a Cassà 
s’haurà d'instaurar  en els propers mesos - a inicis de l’any 2024?-  
com a única solució per  resoldre el tractament de residus al nostre 
municipi.

Aquí es plantejarà un repte  complicat a diferents bandes que 
obligarà a aplegar els  esforços del conjunt de la ciutadania i dels  
treballadors, tècnics i polítics de l’Ajuntament per aconseguir que el 
nou sistema esdevingui una solució d’èxit.

En primer lloc, caldrà que el pla de funcionament del projecte de 
recollida porta a porta estigui ben dissenyat, compleixi les expectati-
ves que s’han creat i sobretot doni resposta a la diversitat d’usuaris 
i situacions que hi ha a la nostra vila. El sistema ha de permetre fer 
una recollida selectiva als veïnats de pagès i al mateix temps als blocs 
de pisos i a les cases unifamiliars o als establiments comercials o de 
restauració amb  una recollida porta a porta que sigui  aplicable  de 
manera entenedora per tothom. Per tant, el primer  repte el tenen 
els tècnics que han de preparar el pla del porta a porta a Cassà amb 
unes consideracions específiques sobre cada problemàtica.

El segon evidentment el tindran els operaris responsables de dur 
a terme la recollida que hauran d’estar especialment conscienciats 
que  uns hàbits com aquests no es  trenquen de la nit al dia i hau-
ran de fer una doble tasca pedagògica i educativa a la ciutadania 
per anar corregint defectes i assegurar que el sistema funciona 
correctament. En aquest sentit caldran campanyes  ben clares i 
contundents d’explicació del nou sistema i fins i tot  accions d’acom-
panyament i  assessorament en aquells col·lectius que tinguin més 
dificultats en adaptar-se al nou mètode, que, perquè tingui èxit, ha 
de ser d’aplicació universal a Cassà.

I la darrera baula de la cadena serà el ciutadà que caldrà que 
s’esmerci en aplicar el nou sistema i que malgrat les dificultats que 
pugui comportar tingui plena consciència que el seu esforç és im-
prescindible per millorar la recollida de residus. No és només un 
tema econòmic, que ho és perquè sinó fem el canvi la factura per la 
recollida d’escombraries pujaria molt de preu, ni tampoc només de 
vetllar pel medi ambient, que també perquè si no aprenem a reciclar 
les nostres deixalles el planeta esdevindrà més inhabitable del que 
ja l’estem deixant. Segurament que el sol fet de valorar on llencem 
cada cosa ajudarà a reflexionar sobre la quantitat d’elements super-
flus que generem en el dia a dia i potser ens ajudarà a anar reduint 
el nombre d’envasos de plàstic  o de cartons o de caixes que  es po-
drien estalviar molt fàcilment. Serà també un  resultat positiu perquè 
la ciutadania aprendrà a anar reduint els residus que es generen a 
casa seva i tots plegats ajudarem a reduir la factura que paga el 
nostre planeta per les escombraries que generem.

Ja dèiem que serà una assignatura complicada i esperem que al 
juny, quan arribin les primeres avaluacions, es pugui dir allò de “pro-
gressa adequadament” que es deia abans, aplicat al percentatge de 
reciclatge a Cassà de la Selva.

De dilluns a dissabte, 
obert matí i tarda. 

C/ Molí, 44 46 
Tel. 972 46 18 83 
17244 CASSÀ DE LA SELVA

Floristeria

L’hora de la veritat
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Opinió Diuen els lectors

Donació de sang del 29 de juliol i 
reconeixement institucional a una 

delegada del nostre poble
Durant els mesos de juliol i agost és freqüent trobar-nos 

establiments amb el típic cartell de tancat per vacances 
que tant ens recorda l’estiu. Malauradament, al Banc de 
Sang no poden tancar. Milers de pacients continuen neces-
sitant donacions.

Per això, i com ja és costum a finals de juliol al nostre 
poble fem una donació de sang, en concret va ser aquest 
dissabte día 29. La vam fer al Casal de Jubilats com venim 
fent fa temps només a l’estiu per la calor, tot i que les 
altres tres, de les quatre ordinàries que fem cada any les 
fem sempre al Pavelló Polivalent.

Atesesles altes temperatures que es registren aquests 
dies és especialment d’agrair la voluntat de totes aquestes 
persones generoses que s’han desplaçat per fer la seva 
donació. En total se n’han rebut 76, hem tingut 3 oferi-
ments (gent que n’ha volgut donar i per diferents motius no 
ha pogut), i dels 76 donants, 1 ha donat sang per primera 
vegada.

Com sempre vam tenir la col·laboració de la perruqueria 
Art i Estil RM, que va oferir un val de descompte pels seus 
serveis i la de la carnisseria Jesús i Maria que com acos-
tuma ens cedeix un lot dels seus productes que sortegem 
entre tots els donants i que aquesta vegada ha tocat a la 

Olga Domènech. Moltes gràcies per la vostra col·laboració 
i la vostra sensibilitat envers aquest gest que salva vides.

Gràcies per les facilitats i la bona disposició dels res-
ponsables del Casal de Jubilats i gràcies a l’Ajuntament 
de Cassà.

Volem recordar que s’acosta la Fira de Santa Tecla i que 
després d’uns anys que no hi hem pogut ser, aquest any hi 
tornarem. Serem al Passeig Vilaret amb un bus del Banc 
de Sang, molt i molt còmode. Aquesta és una donació 
especial en què a més dels donants habituals solem recu-
perar antics donants i que facilita que persones que fins 
ara no n’han donat mai ho facin. També és un bon moment 
perquè qualsevol que tingui un dubte sobre el tema ens 
pregunti. US HI ESPEREM!

Finalment, ens satisfà comentar que el dia 14 de juny, 
que arreu del món és el Dia Mundial del Donant de Sang, 
es va fer un acte institucional al Palau de Pedralbes en què 
es va fer un reconeixament a persones que s’han distingit 
per la seva implicació en la promoció de la donació de 
sang, homenatjant a  tres persones de cada demarcació 
del país, una d’elles va ser una delegada del nostre poble la 
M. Rosa Costa que porta 36 anys com a delegada a Cassà 
i que ha estat durant 12 anys responsable de la comarca 
del Gironès, a més d’haver estat donant de sang i de plas-
ma des dels 18 anys, i segueix…

Moltes gràcies donants, fins a la propera!

Els delegats de l’Associació de Donants de Sang de Girona 
a Cassà de la Selva

Parròquia plural
La parròquia de Cassà ha donat una 
molt bona mostra de pluralitat, digne 
d’elogi. Igual com ja ho havia fet com a 
mínim en una altra ocasió, Mn. Enric 
ha cedit el temple parroquial per dur a
terme una cerimònia laica de comi-
at d’una persona molt estimada a la 
població, Dolors Duch, per la que es 
preveia, com així va ser, una afluència 
massiva.
És legítim considerar l’església patri-
moni de la comunitat catòlica, com 
també ho és el fet de cedir-la sempre 
que calgui per activitats culturals o, 
perquè no, cíviques i rituals, que ho re-

quereixin i s’hi escaiguin, sempre amb 
la dignitat deguda. Els avantpassats 
que la van erigir ho feien alhora com a 
cristians i vilatans i és positiu obrir-se a 
la laïcitat i a noves formes d’espirituali-
tat, en un gest d’ecumenicitat que me-
reix també el respecte envers el propi 
culte per part de la comunitat.

Xarpis

Món rural, nostàlgia
Encara recordo quan el meu tiet Quim, 
amb el seu John Deere verd i la cuba, 
baixava a escampar suc al camp de da-
vant de casa. Automàticament sortia 

la meva mare Remei a entrar la roba, 
penjada a l’estenedor des de primera 
hora del matí. Certament, era una es-
tona que sentíem pudor, i molta. Però 
al mateix temps, sabíem perfectament 
que aquell purí serviria, perquè l’ordi o 
el blat que després s’hi sembrés, crei-
xés ple de força i vitalitat.
El mateix amb els motors de regar. 
Aquell llunyà rum-rum, que juntament 
amb el cant del xot, amenitzava les 
nits d’estiu. “Que grosses i ofenoses 
es faran les capses de blat de moro”, 
pensava jo. I per què al capvespre? 
Per molestar? Doncs no! Es rega de 
nits perquè l’evapotranspiració es re-
dueix significativament.
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Diuen els lectors Opinió

El divendres dia 21 de Juliol els Mar-
xants de Paraules juntament amb els 
joves marxants vàrem fer un recital 
de poemes a l’església parroquial de 
Campllong.

Al llarg d’una hora, i acompanyats 
musicalment per la Cristina,  vàrem 
recitar 24 poemes de diferents au-
tors: des de clàssics de la literatura 
catalana fins a poemes d’alguns dels 
mateixos lectors que són alhora po-
etes. Més de cinquanta  persones 
varen poder gaudir del recital. En aca-
bar l’Ajuntament va oferir coca i un 
cremat als assistents.

Marxants de Paraules portem lle-
gint poemes a Cassà i voltants des de 
fa 24 anys de manera ininterrompuda 
excepte l’any de la pandèmia. Al llarg 
d’aquests darrers anys s’han anat in-
corporant nous lectors, especialment 
un grup de joves (joves marxants), la 
major part dels quals escriuen i llegei-
xen els seus propis poemes. Com és 
habitual en el grup cadascun dels lec-
tors escull dos poemes del seu gust, 
ocasionalment lligats a moments es-

Marxants de paraules i Joves marxants, a Campllong

pecialment significats de l’any (Sant 
Jordi, Nadal ...) o amb relació a 
centenaris del naixement o mort de 
poetes catalans reconeguts. L’any vi-
nent celebrarem el nostre vint-i-cinquè 
aniversari amb agraïment a la fidelitat 

del nostre públic. Des de Marxants us 
animem a continuar llegint o escoltant 
poesia. 

Marxants de paraules i Joves mar-
xants

La caça. Aquells matins gèlids, quan 
veia en Marcel·lino, amb l’escopeta a 
l’esquena, fent córrer algun conill o 
llebre, allà davant de casa, al Regàs. 
Quina il·lusió acostar-m’hi, dir-li bon 
dia, tot mirant de reüll el sarró. La 
caça, avui, criticada i menystinguda, 
és una indiscutible i magnífica eina de 
gestió. Tudons, conills, cabirols i sen-
glars, després d’una bona jornada de 
caça, les seves poblacions es mante-
nen més sanes i equilibrades. Us ani-
mo a sortir d’entre baranes de fusta 
tractada, rètols informatius, papere-
res i bancs, i caminar entre camps, 
herba ruderal, corriols i roderes de 
tractor. Si veieu un caçador amb els 
seus gossos, durant la passejada, per 
la Torre Ponça, a dreta o esquerra 
d’Onyar, per Can Calderó, en comptes 
de crits i males paraules, dieu: “Bon 
dia! Què tal va el matí?” Parlar amb la 
gent, i desitjar-los bon dia, és fantàs-
tic. Segurament, tant si sou foresters 
com si no, tant si us agrada la caça 
com si no, aprendreu alguna cosa.

Finalment les granges, de porcs o de 
vaques. Activitat nociva i molesta per 
alguns, o activitat econòmica i font d’ali-
ment per altres. Fan pudor i soroll, sí! I 
què? Que no fan pudor i soroll els cami-
ons de les escombraries i els cotxes?

Si no hagués sabut per què es tira 
purí a un camp, perquè es rega al 
capvespre el blat de moro, per què 
es cacen tudons, conills, cabirols i 
senglars, i perquè es crien animals 
de forma intensiva, doncs segura-

ment hauria trucat els Agents Rurals, 
o hauria anat a l’Ajuntament a deixar 
constància del meu malestar.

Fa temps s’està parlant d’un asset-
jament al món rural, a pagès. Asset-
jament dels nouvinguts en front de les 
activitats als pobles (permeteu-me que 
generalitzi, tot i que soc conscient que 
no puc fer-ho!): crits, denúncies, in-
sults, amenaces. Cal ficar-se al cap que 
els pobles no són el pati d’escola de la 
gent de ciutat, no és ni serà l’espai de 
relax i esbarjo, de silenci, on només hi 
ha papallones, flors i herba fresca. Als 
pobles s’hi treballa, s’hi crien animals, 
s’hi cultiva la terra, s’hi caça, s’hi viu. 
No es pot permetre canviar la manera 
de fer a pagès. Primer són els camps 
d’ordi i blat, les vaques, els porcs... etc. 
I després les Vies Verdes, les urbanitza-
cions, les cases de primera o segona 
residència. Cal tenir-ho molt clar això. 
Caldria un examen de consciència pro-
fund, per part de la gent que viu des 
de fa poc a pagès, que pensi que tota 
aquella activitat que tant el molesta, 
serveix, en part, per poder subminis-
trar aliments, no només a la gent dels 
pobles, sinó també a la gent de ciutat. 
D’on creieu que surten els enciams, 
els ous, les llonzes de porc, els quarts 
de pollastre, els ànecs, els entrecots 
de vedella, la farina, el julivert, les to-
mates, les cebes, les patates...? Dels 
magatzems del Mercat de Girona? De 
la nevera de casa? Del rebost? De les 
cambres frigorífiques de les carnisseri-
es? Als pobles s’hi treballa, s’hi crien 

animals, s’hi cultiva la terra, s’hi caça, 
s’hi viu.

Mateu Tulsà i Vert / Riudellots Selva

Dempeus per en Quim
Al darrer concert d’enguany del Sol-
fejant, en Quim Cadanet, la persona 
que el va gestar i n’ha
estat l’ànima durant aquests vint 
anys, va anunciar al públic assistent 
la seva retirada de la primera línia de 
l’organització, que deixa en mans d’un 
bon relleu.
És una decisió ben respectable, però no 
hi ha cap dubte que els que som ha-
bituals a aquestes vetllades trobarem 
molt a faltar els seus comentaris francs 
i encertats a l'inici de cada actuació... 
Se li coneix que ho estima i que és bon  
coneixedor de cada un dels espectacles 
i artistes. És ell mateix qui els escull de 
forma molt acurada i fugint de modes, 
dissenyant una programació equilibra-
da i de qualitat que satisfà plenament 
el públic local.
En Quim té l’estima de tothom i la labor 
extraordinària que ha fet en la difusió 
musical a Cassà hauria merescut que 
en aquell moment ens poséssim tots 
drets per aplaudir-lo, però la sorpresa 
ens va dur a expressar-nos amb un 
sospir unànime, tan sincer, però, com 
aquell riure seu que tant el caracteritza 
i mai ha perdut. Moltes gràcies, Quim.

Xavier Albertí Oriol
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Relats de cinema

En Santi és redactor en cap d’un diari digital de Girona. 
Està casat amb una administrativa que treballa de nits 
en una empresa de roba esportiva de Celrà. El pare d’en 
Santi havia estat pelador de suro; va abandonar la família 
una nit de tempesta i de pluja. La mare, que cuinava en 
una casa de senyors del Passeig, va conèixer un oficial de 
la marina italiana per la revetlla de Sant Joan i va fugir 
amb ell. L’àvia, de qui el marit havia desaparegut a la ba-
talla de l’Ebre, es va haver de cuidar del nen les poques 
estones que li quedaven lliures després d’estar tot el dia 
triant taps en una fàbrica del Firal. En Santi és lector de 
narrativa i d’assaig i està matriculat a l’escola d’escriptu-
ra de l’Ateneu Barcelonès.

 L’Anna és secretària d’una agència de viatges de Plat-
ja d’Aro especialitzada en creuers. Està casada amb un 
delegat comercial que viatja molt sovint a Xina i Singapur. 
Els pares de l’Anna havien estat propietaris d’un petit ta-
ller del carrer Orient que treballava per a Reymar, una de 
les quatre empreses cassanenques dels anys 80 dedi-
cades a la confecció de banyadors. Es van separar pocs 
dies abans que ella es casés. Passa el temps lliure llegint 
articles d’història local, al cine Truffaut i al club de lectura 
de la biblioteca, sobretot quan comenten l’obra de Haruki 
Murakami o d’alguna autora anglosaxona.

Les dues parelles s’han traslladat fa poc a un edifici de 
la Coma que havia estat propietat d’un banc dolent. Han 
coincidit el diumenge de la Fira del Tap en una xerrada 
dedicada als homes de Cassà que, des de mitjans del 

segle XIX, van anar a Azaruja per obrir fàbriques de suro. 
El grup d’historiadors locals ha descobert que, malgrat el 
pas dels anys, en aquell petit poble portuguès encara es 
poden trobar plats típics de la cuina catalana i cognoms 
com Sureda, Vilallonga o Malavila.

Cada vespre en Santi camina fins al paki de Barraque-
tes per comprar un paquet Yatekomo de fideus amb po-
llastre. L’Anna hi compra fideus amb soja de la mateixa 
marca. Quan es troben al carrer s’intercanvien un som-
riure fugaç, discret. Si no fos per la gent que omple les 
terrasses de la plaça per fugir de la xafogor, qui sap si en 
Santi hauria tingut la temptació de girar-se i observar-la; 
l’Anna, també. 

Un vespre en Santi menja noodles amb verdura i salsa 
tamari a la segona planta d’un restaurant. Se sent obser-
vat pels centenars de tapers emmarcats a les fotografies 
en blanc i negre de les parets. Veu l’Anna que puja, a poc 
a poc, l’escala i la convida a asseure’s amb ell. Consulta 
la carta i demana noodles amb curry. Quan el cambrer 
se’n torna a la cuina es miren, tímidament. El silenci infi-
nit el talla la conversa d’unes àvies que enyoren el Cassà 
d’abans: recorden els temps que tothom es coneixia, i 
com es banyaven a la resclosa del Verneda i a l’hivern es 
posaven botes ben altes per anar a escola i no mullar-se 
els peus. El cambrer deixa el plat a la taula i, entre queixa-
lada i queixalada, tots dos parlen de les pel·lícules de Bru-
ce Lee al Casal Familiar, la biblioteca del carrer de la Mel, 
els balls lents del Sir Thoma’s... Allà em van presentar el 

In the mood for love 
(desitjant estimar)

Opinió Diuen els lectors

Racó de poemes

LA PINEDA FOSCA
Si vas a la Pineda Fosca, tornes a ser 

i surts com una “Au Fenix” de la cendra
i sota el verd pur del seu dosser 

brota la joia com del cor més tendre.

Igual que en un encant, sense voler
et trobaràs perdut, lluny de comprendre

d’aquella flora verge, el gran poder
d’aquell món nou que no podràs entendre.

No sé si són els verns del nostre riu,
la perpètua foscor dels pins gegants

o la dolça claror del surer tan suau.

Però si entres allà, sembla que es viu
en un planeta on tots som infants

i estan per sempre més dintre la pau.
                                         

 Enric Albertí Mias

NEGUITS
 Contemplo des d’una roca
les onades que suaument

besen la platja i s’emporten
la sorra amb el seu vaivé.

Igual que fas amb la sorra
arrossega´m a mi també,

mar endins i queda´t
tots els meus sofriments.

Però torna´m de nou a la platja
guarida i amb nous anhels,

perquè pugui continuar amb força
tot el que em queda pendent.

                                       Rosa Albertí Ribas
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meu futur marit, l’Anna no pot evitar abaixar la mirada. 
Jo també la vaig conèixer a.., en Santi acaba d’escurar el 
plat. L’Anna es fixa en un bolígraf recobert de suro que en 
Santi duu penjat a la butxaca de la camisa.

- Ell...en té un d’igual... - se li fa un nus al coll.
- Me’l va regalar ella per la Fira del Tap... 
Arriba el cambrer, que recull els plats i els coberts i vol 

saber si prendran postres o cafès; fan que no amb el cap 
al mateix temps, les mans sobre la taula, una a prop de 
l’altra.

- T’agrada escriure? - l’Anna trenca una pausa intermi-
nable, ara que les àvies són fora i no queda ningú més al 
menjador.

- Sí, tinc coll avall una novel·la, però no sé com aca-
bar-la... - en Santi deixa el tovalló desplegat en una punta 
de la taula i beu la mica d’aigua que queda al got. Et volia 
dir que...aquest bolso ... ella en té un d’igual... - i abaixa 
els ulls.

- Ell... me’l va regalar el diumenge de la fira... balbuceja 
l’Anna.

El dit del cor de la mà dreta d’en Santi ressegueix els 
dits del dors de la mà esquerra de l’Anna; quan palpa els 
plecs de l’artell del dit angular, ella retira la mà.

  - Deu ser tard. Baixem i demanem el compte? - L’An-
na ha tret el mòbil del bolso i comprova si ha rebut cap 
missatge.

Cadascú paga el seu àpat. L’Anna s’acomiada d’en San-
ti, que s’asseu en una taula solitària a prop d’un ventilador 
i obre un diari rebregat.

L’endemà rep un whats de la seva dona: soc a Hong 
Kong, em quedaré aquí una temporada. Res més. L’An-
na truca cada dia al seu marit per saber quan tornarà. 
L’empresa vol ampliar la plantilla, cada dia entrevistem 
una pila de candidats, respon ell amb la veu seca abans 
de penjar el telèfon sense acomiadar-se. S’estira al llit, 
deixa el mòbil Huawei sobre la tauleta i obre el llibre del 
club de lectura, Retrat de matrimoni, fins que es queda 
adormida.

Queden un segon dissabte de mes. El grup d’historia-
dors locals organitza unes visites comentades a l’esglé-
sia per divulgar el patrimoni del poble. Els ensenyen un 
rellotge de 1544, una campana de fa quatre-cents anys 
coneguda com “de les hores” i que, segons una llegenda, 
va caure un llamp i va fer que sonés diferent; la campana 
va emmudir el 1988 i va ser substituïda per l’actual. Els 
mostren també les restes de la portalada romànica, el 
retaule de l’altar que reprodueix el que van cremar durant 
la guerra, l’orgue que un dia va deixar de sonar... Des de 
dalt del campanar observen l’elegància de la torre de l’an-
tiga presó, el traçat discontinu dels carrers, el degoteig 
de piscines que les tanques de les cases amaguen... En 
Santi li demana un kleenex per poder-se eixugar la suor 

de la cara, l’església és un bon refugi climàtic, afegeix 
sense deixar de mirar-la.

- Aquella campana encara repicava el dia del meu casa-
ment...¬- l’Anna obre el bolso, li dona el mocador i abaixa 
la vista, sanglotant.

- Recordo com sonava l’orgue aquell dia... - cap cot, en 
Santi regira l’aliança amb el polze com si regirés un tap 
quan obres una ampolla de cava. 

La setmana següent o potser l’altra, el temps transcor-
re sense aturador, en Santi la convida al seu pis a sopar 
pasta i sushi i a parlar de la seva novel·la, que porta per 
títol 2046. L’Anna la llegeix d’una sola tirada, fins a hores 
petites, asseguda sobre el llit; li recomana alguns canvis: 
en Murakami ho faria així, la Farrell ho descriuria aixàs, i 
li suggereix el final de la història.

A partir d’aquí la gent de les terrasses explica que un 
transportista d’Amazon va veure, una matinada, com 
aquella dona sola que comprava cada vespre al paki sor-
tia de l’edifici amb una maleta. Uns diuen que va anar a 
viure a l’Empordà, en un poblet que llueix la silueta del 
campanar inacabat i on el pas del temps és repetitiu; els 
altres afirmen que l’han vista despatxar en una llibreria de 
Calonge especialitzada en literatura de viatges.

Ningú es podia imaginar que en Santi viatgés fins Aza-
ruja. Era un dia núvol, plàcid. Va veure l’antiga plaça de 
toros que s’havia convertit, en un passat remot, en una 
fàbrica de suro, i que ara volen transformar en centre 
cultural. En una fonda a prop de l’església es va cruspir 
un bon plat bacallà a l’allioli per sopar, envoltat de gent 
que se’l fitava com si el coneguessin de tota la vida; a la 
paret, hi destacava un rellotge sense broques. Va notar 
que entrava una mica d’aire per la finestra i es va cor-
dar un parell de botons de la camisa; quasi havia obli-
dat aquest gest. Al moment de pagar, el propietari li va 
explicar que les antigues fàbriques s’havien traslladat al 
nord del país i que la gent ara viu de pelar els suros; es 
va estranyar quan en Santi va insistir que no volia espe-
rar a demà per visitar el cementiri, no li va assegurar si 
era obert. Va caminar una estona, llarga o curta, li era 
igual. Davant del cancell de ferro, en Santi va comprovar 
que no hi hagués cap cadenat. Sense fer fressa, com si 
no volgués despertar ningú, va entrar. Mentre passejava 
entre les fileres del nínxols van caure un parell de gotes 
d’un cel esquerdat pels llamps, que regalaven prou claror 
per poder llegir els noms de les làpides, fins que un tro 
va expulsar aquells flashos tan breus. Aleshores va obrir 
la llanterna del mòbil i va enfocar una làpida: no se sap 
quanta estona hi va passar, tanta com va necessitar la 
gotellada per treure la pols de la branca de sureda i dels 
noms i cognoms dels dos homes gravats a la pedra.  

 
Josep Ferrer
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Economia d’estar per casa (152)

Autos de xoc
Som a l'estiu, temps de festes ma-
jors i de fires, és a dir d'atracci-
ons de fira. És veritat que aquests 
darrers anys s'han multiplicat els 
trastos que fan de batedores infer-
nals, andròmines pensades per fer 
descanviar la pela a tot déu, que 
competeixen, però amb els clàs-
sics, és a dir els autos elèctrics. 
Parlo dels autos de xoc, invent amb 
molts anys a l'esquena i que en el 
seu temps havia estat l'estrella de la fira. Si voleu, un joc 
un xic estúpid això de donar-se cops a cavall d'una petita 
càpsula envoltada per una goma.

Però el que de veritat interessa d'aquest "dinosaure fi-
ral", és la tecnologia. És d'allò més simple: una vagoneta 
justeta per a dues persones, i un motor elèctric alimentat 
per un pal que està en contacte amb una xarxa de galliner 
electrificada. Simple, a prova de cops, durador i sense pro-
blemes mecànics.

Dit això, convindreu que aquesta tecnologia hauria de 
ser fàcilment adaptable al vehicle d'ús corrent, conegut 
per automòbil. Però allò que funciona en autos de xoc, 
tramvies, trens i altres estris, és perquè depenen d'un fil. 
Vet aquí la diferencia amb l'automòbil, que com diu el seu 
nom, és autònom.

La inversió que s'està fent en l'àmbit europeu amb els 
fons Next Generation, abocant milers de milions a l'electri-
ficació del sector, a través dels PERTE intentant implantar 
una mobilitat elèctrica, teòricament sostenible i d'emissi-
ons zero, pel que fa a CO₂ i basat en les bateries d'acumu-
lació d'energia, topa amb dos grans inconvenients, per ara 
no resolts, la durada de les bateries i el seu cost, pel fet 
que es construeixen, per ara, amb liti, mineral escàs i, per 
tant, molt valorat.

Les reserves més grans d'aquest mineral es troben a 
Bolívia i a Ucraïna. No cal dir l'interès de les grans potèn-
cies per a controlar aquests dipòsits. El primer en el punt 
de mira dels EUA pel seu règim polític i el segon en guerra 
oberta.

El mercat, però comença a acceptar els vehicles elèc-
trics, tot i que el seu preu és més aviat dissuasiu, en part 
pel cost de les bateries (una bateria de 50 kW ve a costar 

7.000 €) i en part per desenvolu-
pament tecnològic que suposa crear 
nous models.

Ara mateix per l'estat espanyol 
circulen prop més d'un milió de ve-
hicles, entre elèctrics, híbrids, endo-
llables i no endollables, és a dir un 
2,7% del total. Poc rellevant.

Tot i això, són molts si tenim en 
compte el nombre d'estacions de 
recàrrega disponibles. Només cal 

mirar en el nostre municipi els que tenim. Jo n'he comptat 
tres de públiques. El cas és que es preveu que el 2030 
n'hi hagi 40.000 a tot Catalunya. El nombre és clarament 
insuficient si realment es creuen que el vehicle elèctric és 
el futur. La inversió que s'hauria de fer és gegantina i no 
sembla que les elèctriques estatals estiguin disposades a 
fer-la. Per altra banda, les grans petrolieres ja estan ju-
gant la seva carta: la de l'hidrogen. Verd, blau o com sigui, 
pretenen que aquest combustible sigui la seva aposta per 
salvar el seu negoci, mantenir la seva xarxa de distribució 
intacta i de passada salvar el motor de combustió interna 
per als fabricants d'automòbils.

Aquest canvi de cavall que lideren Aramco, Shell i Toyota 
sembla que donaria l'estocada final a projectes basats en 
bateries i la seva limitada autonomia. Pel que fa a l'hidro-
gen, element molt abundant a la natura (l'aigua és H₂O), 
cal, però sintetitzar-lo amb la hidròlisi, i per això cal ener-
gia.

Qui té el control de l'energia disponible, gas, petroli, nu-
clear o solar? Qui disposa dels diners necessaris per a 
invertir en aquest procés?

Malauradament, la resposta ens porta als de sempre.
Cal pensar que projectes com el del Sr. Munsk i els seus 

Teslas, tenen poc futur malgrat la pluja de milions que hi 
destina la Unió Europea.

Per cert, el diari Cinco Dias, publicava aquesta notícia fa 
pocs dies.:

"Las energéticas triplican sus márgenes desde la pande-
mia, hasta los 97.800 millones de euros".

Ens haurem de posar les piles.

J. H.
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Opinió La Veu dels Partits / Fem Cassà

Ara que han passat gairebé dos me-
sos de la constitució del nou ajunta-
ment, des de Fem Cassà pensem 
que és un bon moment per explicar 
la feina que estem portant a terme.  
Una de les prioritats que sempre hem 
tingut és el manteniment i la neteja 
del nostre municipi. Per aquest mo-
tiu, un dels primers objectius ha es-
tat impulsar un pla de xoc per posar 
Cassà de la Selva al dia. En el darrer 
Ple Municipal, celebrat el passat 27 
de juliol, es va aprovar per unanimitat, 
una modificació de crèdit per poder 
contractar quatre persones a la bri-
gada municipal per reforçar la neteja 
viària i el manteniment al nostre po-
ble. Esperem que amb aquest reforç 
poc a poc veiem els nostres carrers 
i places més nets i en condicions. De 
tota manera, sabem que no és sufici-
ent. Per això fem també una crida al 
civisme de tota la  ciutadania. Tenir un 
poble net és cosa de tothom.

PARTICIPACIÓ CIUTADANA
Un altre punt que sempre hem defen-
sat és la participació ciutadana, l’es-
colta activa i el diàleg. Només parlant 
amb tothom serem capaços de fer 
front a tots els reptes que tenim al 
davant com a municipi i com societat. 
En aquests dos mesos al capdavant 
del govern de l’ajuntament de Cassà 
no només ens hem trobat amb enti-

tats, tan esportives,  culturals com 
socials , sinó que també ho hem fet 
amb empreses i comerços del nostre 
poble, per poder conèixer de prop què 
preocupa a les nostres veïnes i veïns 
i saber també què podem fer des de 
l’Ajuntament per ajudar-vos. 

Pau Presas, alcalde de Cassà, ha 

volgut trobar-se aquests primers me-
sos amb ex-alcaldes del municipi per 
conèixer, des de la seva experiència, 
quina és la seva visió del poble i els 
reptes de futur que hi ha per enda-
vant. De moment, s’ha trobat amb 
la Maria Dolors Godoy, en Josep Mª 
Dausà, l’Antoni Baulida, l’Enric Bagué 
i en Martí Vallès. 

També amb la voluntat d’escoltar i 
dinamitzar la participació ciutadana 
hem convocat la primera reunió per 
activar el Consell de la Gent Gran. 
Aquesta reunió convocada per la re-
gidora de Gent Gran, Ester Ayala, es 
va celebrar el passat 18 de juliol i va 
comptar amb l’assistència de més 
d’una trentena de persones (foto su-
perior). 

Els objectius d’aquest Consell són 
detectar i treballar en les necessitats 
de les persones grans per poder ofe-
rir des de l’Ajuntament eines i recur-
sos per a un envelliment actiu. A par-
tir d’aquesta primera reunió ja s’han 
iniciat els tràmits administratius per a 
l’elaboració d’un reglament per al Con-
sell de la Gent Gran i la creació d’una 
oficina tècnica de suport per aquesta 
regidoria de nova creació. El mes de 
setembre està prevista una nova re-
unió per revisar la proposta i seguir 
avançant en aquest projecte.  Esteu 
totes i tots convidats a participar-hi. 

Hem iniciat també les trobades amb 
els veïnats de Cassà de la Selva. La 
primera reunió es va fer el passat 26 
de juliol amb veïnes i veïns de Matama-
la, on van poder compartir els temes 

En marxa el pla de xoc per tenir un poble més net: 
més recursos per posar Cassà al dia

10    Llumiguia · núm. 846 · agost 2023 



La Veu dels Partits / Fem Cassà Opinió
que els preocupen, amb l’assistència 
de l’alcalde, Pau Presas, i la regidora 
de veïnats, Cristina Castañé. Aques-
tes reunions s’aniran fent propera-
ment amb la resta de veïnats amb la 
voluntat d’escoltar a tothom i conèixer 
de primera mà els problemes que els 
afecten. A la dreta, a dalt, una imatge 
de la reunió delveïnat deMatamala

Per últim, i des de la regidoria d’es-
ports, es va convocar també una pri-
mera reunió amb totes les entitats 
esportives cassanenques (foto inferior 
de la dreta), per impulsar el Consell 
Esportiu, un altre dels projectes que 
Fem Cassà duia en el programa elec-
toral. Albert Arderiu, regidor de l’àrea, 
valora positivament aquesta primera 
trobada com a punt de partida per tre-
ballar conjuntament amb les entitats 
pel futur de l’esport cassanenc.

NOVES REGIDORIES
Des de Fem Cassà sempre hem volgut 
fer-vos partícips del nostre projecte. 
Vam ser transparents alhora d’expli-
car el nostre programa electoral, les 
nostres propostes per Cassà, i també 
ho vam ser en el moment d’explicar 
el pacte de govern amb Junts. Evi-
dentment poder comptar amb quinze 
regidors a govern, també ha facilitat 
la creació de noves àrees de treball 
que pensem que són importants, i 
que ja havíem avançat en el nostre 
programa. Una d’elles és la regidoria 
de la Gent Gran, que té com objectius 
la integració de les persones grans, 
prevenir l’aïllament social i fomentar la 
participació per millorar la qualitat de 
vida i promoure un envelliment actiu. 

Comptem també en aquesta legis-
latura amb la regidoria de Benestar 
Animal, des d’on s’incideix en una ti-
nença responsable dels animals de 
companyia, els controls de colònies, 
controls de plagues, etc...  I finalment 
una altra de les àrees creades ha es-
tat la regidoria d’Igualtat, comprome-
sos amb treballar per la plena igualtat 
entre homes i dones, i en visualitzar 
les diferències encara existents per 
tal d’entre tots i totes revertir-les.

PROJECTES DE FUTUR
Des de Fem Cassà volem dinamitzar 
el poble. Per això a part de treballar 
en les properes fires, com Santa Tecla 
i el Fum Fum per Nadal, el regidor de 
l’àrea econòmica, Àlex Font, ha signat 
un acord amb l’empresa Delirium Fes-
tival, per portar un festival de música 
electrònica a Cassà de la Selva. De 
moment us podem avançar que serà 
el dia 30 de setembre a la Pineda 
Fosca i que a més dels actes propis 
del festival, hi haurà també activitats 
familiars al municipi, de les que ben 
aviat tindreu més detalls.  

Per part nostra, només dir-vos que 
seguim treballant en noves propos-
tes per reactivar Cassà, per tenir un 
poble més net, on tothom s’hi senti 
escoltat i perquè l’Ajuntament sigui 
una administració propera a tota la 
ciutadania i a les entitats del nostre 
municipi. 

Som aquí per vosaltres. 
Perquè entre totes i tots puguem 

tenir un poble del que sentir-nos or-
gullosos. 

Seguim!

FEM CASSÀ
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Agraïment pels resultats de les eleccions generals
Volem expressar el nostre agraïment a totes les persones 
(1232) que ens van fer confiança en les passades elecci-
ons generals del 23 de juliol. Un resultat que ens va fer 
primera força més votada a Cassà, seguida del PSC i ERC.

Els resultats aconseguits a les comarques gironines, 
amb un total de 62.809 vots en el Congrés ens permet 
aconseguir 2 diputats: la Sra. Marta Madrenas (exalcal-
dessa de Girona) i el Sr. Josep Maria Cervera (exalcalde 
de Port de la Selva). Mentre que al Senat aconseguim 1 
senador, el Sr. Joan Bagué.

A nivell de Catalunya, amb un percentatge final de vota-
ció del 65,12%, que representa un 10% menys de parti-
cipació que fa quatre anys, les eleccions al Congrés dels 
Diputats deixen una clara davallada de l'independentisme. 
El 23J, els partits independentistes van aconseguir un to-
tal de 14 escons (7 de Junts i 7 d’ERC), 9 menys que el 
2019, quan va obtenir els millors resultats històrics i van 
arribar a assolir gairebé la meitat dels 48 escons que s'es-
cullen a Catalunya. Aquesta pèrdua d'escons es tradueix 
en uns 700.000 vots menys. Si ens fixem cap a on van 
aquests votants, molts opten per l'abstenció, però també 
per fer el traspàs cap a altres formacions com PSOE o 
Sumar. El vot útil o vot estratègic ha afectat a tothom, 
però més a alguns partits que a la resta. Els resultats són 
els que són i mirats fredament poden fer pensar amb una 
necessitat dels vots independentistes per formar govern 
a l’estat espanyol. Un panorama que pocs esperaven. La 
pregunta clau és, els que volen ser presidents, què estan 
disposats a fer perquè els investeixin els independentistes?

Un altra dada a destacar, molt marcada per la data de la 
jornada electoral és l’elevat nombre de vots per correu. A 
Catalunya, la xifra d'electors que han optat per votar anti-
cipadament supera els 250.000, però, en aquest cas, no 
és un rècord. A les eleccions al Parlament del 14 de febrer 
del 2021 (encara en plena pandèmia) van votar per correu 
unes 30.000 persones més que en aquestes eleccions.

L'ombra de l'abstencionisme ha sigut un dels interro-

gants que sobrevolava aquestes eleccions generals 2023 
des que es van convocar. A Catalunya la participació ha cai-
gut sis punts respecte del 2019 (del 69,39% al 63,39%), 
en part lligada a la crida d'un sector independentista a 
expressar el descontentament d’aquesta manera.

Els resultats d’aquestes eleccions definiran el futur polític 
del país durant els pròxims quatre anys. Uns comicis que 
finalitzen el govern de coalició format pel PSOE i Unides 
Podem, i que arriben en un any decisiu a nivell polític, en 
el qual han coincidit eleccions autonòmiques (en algunes 
comunitats), municipals i generals. Ja ha començat una 
nova batalla política: la investidura del pròxim president del 
Govern. O cosa que és el mateix, el ball dels pactes i de les 
promeses. Haurem de saber triar entre promeses, pro-
postes, compromisos o sols fum.

UN EDIFICI, CAN TRINXERIA, AL SERVEI DE LES 
PERSONES
Aquest passat mes de juliol ja s’han posat en marxa els 
últims serveis que faltaven per traslladar, a resultes de 
l’acabament de les obres de remodelació de les diferents 
sales de les tres plantes de can Trinxeria. Aquesta era 
una de les obres importants que Junts per Cassà ens vam 
comprometre tirar endavant la passada legislatura, pen-
sada sobretot per reorganitzar els diferents serveis muni-

cipals adreçats a les persones: serveis socials, habitatge, 
ciutadania, promoció econòmica i Jutjat de Pau. Lligat amb 
aquesta idea de reorganització i de concentració en un sol 
espai, es vol potenciar un edifici, que per la seva bellesa i 
centralitat, estava infrautilitzat i pendent de rehabilitació. 
L’aposta per aquest edifici passarà per tancar altres espais 
i per tant, a part d’amortitzar espais i personal, hi haurà 
un estalvi energètic que és prioritari a tots els nivells.
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La Veu dels Partits / JxC Opinió

EL DEPARTAMENT DE
DRETS SOCIALS DE LA 
GENERALITAT AUGMENTA
LES PLACES PÚBLIQUES
DE LA RESIDÈNCIA
El conveni signat entre el Depar-
tament de Drets Socials i l’Ajun-
tament de Cassà de la Selva per 
a la prestació del servei de 41 
places d’acolliment residencial i 
12 places d’acolliment diürn per 
a persones grans dependents 
a la “Residència geriàtrica Sant 
Josep” i centre de dia “Centre 
de dia Sant Josep” a la localitat 
de Cassà de la Selva, es modi-
fica per tal d’incrementar les 
places públiques inicials. El canvi 
contempla un increment de 10 
places respecte a les previstes 
inicialment a la Residència assis-
tida per a gent gran (es passa de 
41a 51 places) i un increment 
de 7 places al Centre de Dia (es 
passa de 12 a 19 places), fins el 
31 de desembre de 2027.

Aquests canvis no es poden 
entendre com un augment de 
places sinó un canvi d’estatus d’aques-
tes. Passen de privades a públiques, 
amb tots els condicionants que com-
porten: preus més baixos i més pla-

ces per a persones més dependents.
Ens podeu seguir a través de les 

xarxes socials:
Instagram juntspercassa - Facebook 

juntspercassa - c/e: juntspercassa@

gmail.com - web: Juntspercassa.com

Gràcies pel vostre suport.

Junts per Cassà
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Cassà al dia Ple Municipal

El 27 de juliol es va celebrar el primer 
ple ordinari del mandat 2023/27 
que es va resoldre en menys de tres 
quarts d’hora i amb la pràctica unani-
mitat de tots els regidors en tots els 
punts de l’ordre del dia (només una 
abstenció del regidor del PSC en un 
dels temes).

El tema més rellevant del ple va ser 
una modificació de crèdit de pràcti-
cament 400.000 euros per atendre 
diverses necessitats des d’ara a final 
d’any  entre les quals, la més rellevant 
era reforçar la neteja i manteniment 
de la via pública amb la contractació 

de quatre nous treballadors de la bri-
gada municipal per encetar l’anome-
nat pla de xoc per millorar la imatge 
de Cassà.

Segons va destacar l’alcalde, Pau 
Presas, aquesta és una de les priori-
tats de l’equip de govern i “contrac-
tant aquestes quatre persones a 
la brigada municipal iniciem una 
de les diverses accions del pla de 
xoc per posar Cassà al dia, refor-
çant la neteja, el manteniment de 
carrers i la capacitat de resposta 
de l'ajuntament per oferir un millor 
servei". Així mateix, aquestes accions 

s'emmarquen en una sèrie d'iniciati-
ves previstes per continuar millorant 
la neteja i el manteniment de la via pú-
blica, al mateix temps que des del ple 
es va fer una crida a la responsabilitat 
i civisme de la ciutadania per mantenir 
un poble més net entre tots i totes. 

Els gairebé 400.000 € per a les 
noves actuacions s’obtenen del roma-
nent de l’any anterior (300.000 €) i 
de partides que està previst que no 
s’esgotin en aquest exercici. Les no-
ves dotacions serviran, entre altres 
coses, per incrementar els recursos 
per la millora de la neteja de les es-

Venda 
d’electrodomèstics 
i mobles de cuina

Primer pas per posar en 
marxa el pla de xoc de neteja

En el primer ple, el nou govern redistribueix 400.000 €
Intervencions de la regidora Esther Domínguez i l'alcalde, Pau Presas, en el ple del mes de juliol.
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Els temes del ple de juliol
Relació de temes tractats en la sessió ordinària del 27 
de juliol de 2023
1.- Aprovació de les actes dels plens extraordinaris 
de 17/06/2023, 22/06/2023 i 28/06/2023. 
S’aproven per unanimitat
2.- Donar compte decrets d'alcaldia núm. 2023/0987 
al 2023/1571. Es dona compte
3.- Donar compte de l'execució del pressupost del 1r 
semestre 2023. Es dona compte
4.- Aprovació de les festes locals per a l'any 2024. Dies 
27 i 28 de maig de 2024. S’aproven per unanimitat
5.- Nomenament de representants municipals al Con-
sell d’Iniciatives Locals per al Medi Ambient de les Co-
marques de Girona (CILMA). S’aproven amb setze 
vots a favor (Fem Cassà i Junts per Cassà) i 1 abs-
tenció (PSC)
6.- Aprovació de l’addenda del conveni de col·laboració 
amb el Consell Comarcal del Gironès per acollir-se al 
projecte de professionals compartits relatiu a l'any 
2023. Aprovada per unanimitat.
7.- Declaració de concurrència de bonificacions ICIO ju-
liol 2023. Es dona compte
8.- Aprovació del compte general de l'ajuntament 2022. 
Aprovat per unanimitat.
9.- Reconeixement extrajudicial de crèdit. Aprovat per 
unanimitat.
10.- Modificació de crèdit 3ce 3/2023. Aprovat per 
unanimitat.
11.- Modificació de crèdit 3sc 5/2023. Aprovat per 
unanimitat.
12.- Informes d'alcaldia i regidors
13.- Precs i preguntes

coles de primària i la llar d'infants, la instal·lació 
de dues portes automàtiques per la llar de jubilats 
per millorar-ne l'accessibilitat amb cadira de rodes 
o caminador, la instal·lació de sistemes d'accés 
electrònic a les instal·lacions de la zona esportiva, 
o la millora de diverses instal·lacions esportives 
del camp de futbol o el pavelló municipal i millores 
en l’enllumenat públic. D'altra banda, amb la mo-
dificació de crèdit s'han creat tres partides per a 
l'adequació de les instal·lacions de l'arxiu munici-
pal, aquesta acció preveu millorar les condicions 
de conservació dels documents, així com l'adequa-
ció dels espais de la Torre Salvana per acollir les 
activitats del GREC i una nova partida destinada 
a la dinamització del Consell de la Gent Gran de 
Cassà que en coordini la seva activitat i comenci 
a desplegar les primeres iniciatives. També es va 
dotar la partida corresponent a les assistències 
dels regidors als plens i altres sessions municipals 
per atendre les necessitats del nou govern, inte-
grat per quinze regidors.

Des de l’oposició el regidor del PP va fer algunes 
preguntes sobre els increments acordats, com 
ara com és que s’havia pujat el cost del menjador escolar; 
des del govern es va aclarir que en haver-hi més usuaris 
també hi ha hagut més despeses, però que serien com-
pensades per uns majors ingressos. També va preguntar 
si el pla de xoc seria temporal o permanent, a la qual cosa 
es va respondre que era una acció inicial que s’avaluaria i 
que segons els resultats s‘actuaria en un sentit o altre. El 
regidor del PP va donar el vistiplau a totes les propostes 
sens intervenir en cap moment, mentre que des del PSC 
es van fer alguns matisos a les propostes del govern i al 
final del ple va demanar que des de l’Ajuntament es treballi 
per eliminar els barracons de l’Institut.

Al final del ple va intervenir un representant dels treba-
lladors del servei de neteja dels edificis municipals que va 
demanar que es millorés la seva situació tenint en compte 
que s’havien retallat tres mil hores de servei en el nou con-
tracte i que això afecta la qualitat del servei. Des de l’equip 
de govern es va dir que s’havien fet diverses reunions per 
garantir el compliment del contracte i per assegurar que 
els nivells de compliment dels objectius són els correctes, 
però que hi ha un topall d’hores que caldrà veure si és 
correcte o afecta aquest servei.

Text i fotos: Joan Carles Codolà

Ple Municipal Cassà al dia
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El ple del mes de juliol  va aprovar diver-
ses modificacions del Reglament Orgà-
nic Municipal (ROM) entre les quals la 
limitació de la durada de les intervenci-
ons de l’oposició que queden limitades 
a cinc minuts. Els  articles afectats que-
den redactats com segueix:

Article 43.1.  Un  cop  acabades  
les  intervencions  dels  Regidors  i  
abans  de  sotmetre  els  assumptes  a 
votació es podrà donar la paraula, si el 
Ple ho acorda a proposta de l’Alcalde, al 
públic assistent el qual podrà intervenir 
per opinar i fer suggeriments en relació 
al tema objecte de deliberació.

2. Quan algun ciutadà vulgui inter-
venir davant del Ple, referent a algun 
tema fora de l’ordre del dia haurà de 
sol·licitar-ho a l’Alcalde amb una antici-
pació mínima de 24 hores.

Les preguntes es formularan exclusi-
vament sobre temes d’interès general 
i, en cap cas, podran versar qüestions 
jurídiques no relacionades directament 
amb cap assumpte tractat a la sessió. 
Les preguntes seran respostes pels 
regidors i regidores en el mateix ple o 
posteriorment.

Article 47.El Ple municipal, a pro-
posta de qualsevol Regidor, podrà acor-
dar la retirada d’un assumpte que figuri 
per decidir a l'ordre del dia, sempre que 
l'Alcalde no consideri la urgència de l'as-
sumpte.

Article 47 bis. En el punt correspo-
nents als precs i preguntes de la part 
de control del Ple, tots els membres de 
la Corporació, els Grups Polítics Muni-
cipals i/o els Regidors i Regidores no 
adscrits podran efectuar precs i pre-
guntes, segons la definició que d’amb-
dós es realitza en aquest Reglament. 
Cada  grup  municipal  i/o  cada  Re-
gidor  o  Regidora  no  adscrit  podrà  
formular  en  cada  sessió precs i pre-
guntes, amb un termini màxim d’exposi-
ció de 5 minuts.

Quan es pretengui entorpir el nor-
mal desenvolupament de les sessions 
mitjançant la inacabable formulació  de  
precs  i  preguntes,  allargant  exage-
radament  i  de  forma  intencionada  
aquelles, l’alcalde/essa podrà limitar el 
seu número i, fins i tot, aixecar la ses-
sió, oferint al que vulgui realitzar més 
preguntes, les formuli per escrit o es-
peri a la següent sessió.

Els precs i preguntes, que no tenen 
caràcter vinculant, ni per tant estan 
sotmesos a votació, ni poden generar 
debat, es poden formular oralment o 
per escrit. Si són formulats oralment 
en la sessió, l’Alcaldia decidirà si es 
contesten en aquest mateix acte o 

es contestaran en la sessió següent. 
Si són formulats per escrit, a excep-
ció de supòsits excepcionals en que 
l’Alcaldia ho consideri convenient,  es  
contestaran  abans  de  la  sessió  se-
güent,  mitjançant  escrit  dirigit  per  
mitjans electrònics al Grup o Regidor 
o Regidora, inclosos els no adscrits, 
que l’ha formulat, amb còpia simultà-
nia als Portaveus de la resta de Grups 
municipals, als Regidors o Regidores 
no adscrits i a la Secretaria General 
de l’Ajuntament, a excepció que s’ha-
guessin presentat amb 24 hores d’an-
telació a la celebració de la sessió, en 
el qual cas hauran de ser contestades 
oralment en la  mateixa  sessió,  llevat  
conformitat  o  sol·licitud  del  destina-
tari  de  que  la  pregunta  es  contesti 
per escrit o oralment en la sessió se-
güent. Les  contestacions  de  pregun-
tes  que  es  formalitzin  per  escrit  
seran  incloses  en  un  document ano-
menat “Relació de preguntes formula-
des pels Grups i Regidors i Regidores 
municipals al Ple ordinari de data,  que  
han sigutontestades  per  escrit”,  que  
es  publicarà  de  forma simultània a 
l’acta de la sessió i en els mateixos mit-
jans de difusió, però que no formarà 
part d’aquesta, pel que ni s’haurà de 
trametre a les Administracions de l’Es-
tat i de la Generalitat, ni será objecte 
d’aprovació pel Ple

Capítol VIII. La Junta de Porta-
veus.

Article 71. La Junta de Portaveus. 
La  Junta  està  formada  per  l’Alcal-
de  i  un  membre  de  cada  un  dels  
diferents  grups  polítics municipals. 
Els regidors no adscrits no tindran re-
presentant a la Junta de Portaveus. 
Cada grup municipal escollirà d’entre 
els seus membres un portaveu. També 
podrà nomenar un portaveu suplent. 
La Junta de portaveus es reunirà a ins-
tàncies de l’Alcalde. La Junta de Porta-
veus es reunirà, si s’escau, per tractar 
aquells temes de gran transcendència 
que afectin al municipi.

Article  73  bis. Comissió  municipal  
de  seguiment  de  l’encomana  a  mitjà  
propi  per  la gestió de la residència per 
a gent gran i centres de dia Sant Josep 
del municipi de Cassà de la Selva.

1. Es constitueix la Comissió munici-
pal de seguiment de l’encomana a mitjà 
propi per la gestió de la residència per 
a gent gran i centres de dia Sant Josep 
del municipi de Cassà de la Selva.

2. L’objectiu de la susdita comissió 
es informar i debatre sobre l’execució 
de l’encomana  de servei a SUMAR, SL 
per la gestió de la residència per a gent 

gran i centres de dia Sant Josep del 
municipi de Cassà de la Selva. A  tal  fi  
un  representant/s  de  SUMAR,  SL  
informarà/n  sobre  la  gestió  assis-
tencial,  econòmic-pressupostària  i  de  
recursos  humans  de  la  Residència  
i  centre  de  dia.  Ulteriorment,  els 
membres  de  la  comissió  formularan  
preguntes  sobre  el  susdit  informe  i  
obrir  el  corresponent debat entre ells. 

3. Aquesta  comissió  que  es  reuni-
rà  com  a  mínim  quatrimestralment,  
s’integra  per  tots  els Regidors i Regi-
dores de l’Ajuntament i estarà presidida 
per l’Alcalde. Assistirà a l’Alcalde i als 
Regidors i Regidores, en les seves fun-
cions de supervisió, l’empleat públic de 
l’ajuntament que assumeixi les funcions 
de encarregat/coordinador de  la  resi-
dència per a gent gran i centres de dia 
Sant Josep del municipi de Cassà de 
la Selva. Actuarà com a Secretari un 
funcionari de la Corporació.../...

Article 73 ter. Vicealcalde/essa 
El/la  Vicealcalde/essa  és  un  òr-

gan  unipersonal  i  de  caràcter  potes-
tatiu  que  te  les  següents funcions:

1.Assumir    la    representació    ins-
titucional    de l’Ajuntament,    prèvia    
delegació    de l’Alcalde/essa.

2.Substituir  a  l'alcalde  en  cas  de  
vacant,  d'absència  o  de  malaltia,  
sempre  que  sigui Tinent/ta d’Alcalde/
essa i d’acord amb lo establert a l’ar-
ticle 55 del decret legislatiu 2/2003, 
de 28 d’abril, pel qual s’aprova  el  Text  
Refós  de  la  llei  Municipal  i  de  Règim 
Local de Catalunya.

3.Signar de les resolucions que 
tingi delegades per l’Alcalde d’acord 
amb l’article 43.3 del reial  decret  
2568/1986,  de  28  de  novembre,  
pel  que  s’aprova  el  Reglament d’Orga-
nització, Funcionament, i Règim Jurídic 
de les Entitats Locals.

4.Coordinar i dirigir, si s’escau, de 
les àrees responsabilitat que tingui 
encomanades per l’Alcalde d’acord 
amb l’article 43.5 b) del reial decret 
2568/1986, de 28 de novembre, pel 
que s’aprova el Reglament d’Organitza-
ció, Funcionament, i Règim Jurídic de 
les Entitats Locals. El/la  Vicealcalde/
essa  ocuparà  una  posició  singular  i  
preferent  a  efectes  de  protocol  dins  
el govern municipal. 

L’Alcalde/essa  a  l’inici  del  mandat  
Corporatiu  o  bé  amb  posterioritat  
podrà  i  mitjançant  la corresponent 
resolució acordar el nomenament de 
Vicealcalde/essa que obligatòriament 
haurà de recaure en un dels membres 
de la Corporació integrants de la Junta 
de Govern.

Cassà al dia Ple Municipal

El nou ROM limita a cinc minuts 
les intervencions de l'oposició
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Ple Municipal Cassà al dia

Relació de temes inclosos al Ple 
municipal extraordinari del 3 
d'agost:

1.- Ratificació de la urgència de 
la sessió. Aprovada per unanimi-
tat del 14 assistents a la sessió

2.- Aprovació de les bases regu-
ladores per a la concessió de sub-
vencions per al manteniment de 
l'activitat de les entitats esportives 
de Cassà de la Selva. Aprovada 
amb 13 vots a favor (FC i JxC i 
una abstencio (PSC)

3.- Aprovació de delegació de 
l'aprovació projecte d'obra local 
ordinària de la xarxa d'aigua pota-
ble dels carrers del Remei i Molí. 
Aprovada per unanimitat dels 
14 assistents a la sessió

4.- Aprovació de la modificació 
de crèdit 3sc 6/2023. Aprovada 
amb 13 vots a favor (FC i JxC i 
una abstencio (PSC)

5.- Aprovació addenda i pròr-
roga del conveni de col·laboració 
interadministrativa amb el Depar-
tament de Drets socials de la Ge-
neralitat de Catalunya. Aprovada 
per unanimitat dels 14 assis-
tents a la sessió.

En un ple extraordinari, celebrat el 
dijous tres d'agost, abans de les va-
cances, el consistori de Cassà va 
aprovar les bases reguladores de les 
subvencions a les entitats esportives 
que inclouen algunes modificacions 
amb relació a les de l’any anterior.  En 
concret, es dona més puntuació per 
als clubs que competeixin en divisions 
estatals, es tenen en compte les des-
peses de subministraments  de clubs 
amb instal·lacions pròpies i es puntua 
negativament l’ús de les instal·lacions 
del nou camp de futbol 7.

El regidor del PSC es va abstenir 
en aquesta votació per entendre que 

també s’hauria de penalitzar poder 
fer explotació de servei de bar o que 
els clubs puguin posar publicitat a les 
instal·lacions municipals. Les anteri-
ors bases, presentades el maig del 
2022 havien estat aprovades per 
unanimitat de tots els grups polítics 
del consistori. En el ple d’aquest ves-
pre no hi havia el representant del PP 
i també hi eren absents dues regido-
res de Fem Cassà.

El ple també va aprovar per unani-
mitat un projecte per millorar la xarxa 
d'aigua potable per poder-se adherir 
a una línia de subvencions per aquest 
concepte.

Si una cosa ha canviat  en la vida política municipal de 
Cassà -com a mínim en els que hem vist fins ara- amb l’ar-
ribada del nou equip de govern ha estat la mecànica dels 
plens municipals, que pel que estem veient  seran ràpids 
i expeditius.

Com a mínim el primer ple ordinari ha estat ben explícit 
en aquest sentit; el mateix alcalde presenta el tema de 
manera sintètica, dona la paraula l’oposició  sense gaires 
ganes que diguin res i ràpidament es fa votació, que ni tan 
sols segueix el tràmit d’aixecar la mà sinó que es fa només 
de veu.

Quina diferència amb les sessions de l’anterior -i anteri-
ors- governs municipals en els quals  els regidors tenien el 
seu minut de glòria per explicar el que feien a la seva àrea 
i  els temes que entraven al ple de la seva competència els 
explicaven ells mateixos.

Ara no calen informes dels regidors? Els indispensables 
i prou i com a mínim en aquest primer ple sembla que els 
regidors no facin gaire res, ja que gairebé ningú no va tenir 
res per explicar. Val a dir, però, que en el ple extraordinari 
es va modificar una ica aquesta tendència i alguns regidors 

ja van presentar personalment els temes que els pertocà-
vem. Veurem què passa al setembre...

De moment, fins i tot es demana la pressa als regidors 
de l’oposició i ja s’ha aprovat un canvi en el reglament per 
limitar a cinc minuts el  temps de durada de les preguntes 
de l’oposició. 

Això és anar per feina però també una manera de limitar 
el debat, ja que amb unes presentacions i unes explicaci-
ons tan sintètiques es queden preguntes en l’aire i dubtes  
que la ciutadania que escolta els plens per ràdio o youtube 
(tampoc sembla que siguin tants) es queden sense res-
posta.

El que sí que es va permetre és la intervenció del públic 
en finalitzar el ple i pe que semblà es podrà fer en cada ple 
sense necessitat de massa tràmits previs. De moment al 
primer ple va intervenir un representant dels treballadors 
municipals per reclamar que es recuperin les hores per-
dudes en el contracte de neteja dels edificis  municipals. El 
govern va dir que ho estudiaria...

J. C. C.

Una mica en broma... però no tant

Un altre estil de portar els plens

Els temes 
del ple del 3 
d'agost

Ple extraordinari 
abans de vacances
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La Diputació de Girona i el Consell 
Comarcal del Gironès han aprovat 
aquest mes de juliol  els cartipassos 
per al mandat 2023-2027, en unes 
institucions amb rellevant presència 
de regidors cassanencs, un vicepresi-
dent a la Diputació i tres consellers a 
la institució comarcal.

En el cas de la Diputació de Girona 
Junts per Catalunya (deu diputats) i 
ERC (vuit diputats) han apostat per la 
continuïtat i han reeditat el govern de 
coalició de la legislatura anterior, igual 
com es va fer al Consell Comarcal del 
Gironès. 

El ple extraordinari de la Diputació 
de Girona, va donar llum verda al 
cartipàs per al mandat 2023-2027, 
proposat per l’equip de govern, que 
està integrat per Junts per Catalunya 
i ERC, amb 18 dels 27 diputats de la 
corporació.  

El nou cartipàs manté una línia con-
tinuista en relació amb la legislatura 
anterior, en què també van governar 
les dues formacions polítiques. Amb 
el president, Miquel Noguer (Junts 
per Catalunya), al capdavant, l’organi-
grama es vertebra a partir de quatre 
grans àrees d’actuació, cadascuna de 
les quals està encapçalada per un vi-
cepresident o vicepresidenta.  

Els vicepresidents per a aquest 
mandat són els següents: 

Pau Presas (ERC - Cassà de la Sel-
va), vicepresident primer i president 
de la Comissió Informativa d’Hisenda, 
Administració, Promoció Econòmica i 
Cooperació Local, que inclou: Secre-
taria General; Serveis Jurídics; Ser-
vei d’Arxius i Gestió de Documents; 
Compra Pública; Direcció Corporativa 
d’Organització i Recursos Humans; 
Promoció i Desenvolupament Econò-
mic Local; Intervenció; Tresoreria, Pa-
trimoni i Expropiacions; Assistència i 
Cooperació als Municipis; Servei d’Ar-
quitectura; Servei d’Enginyeria - Pro-
tecció Civil; Participació Ciutadana i 
Govern Obert i XALOC. 

Maria Àngels Planas (Junts per 
Catalunya), vicepresidenta segona i 
presidenta de la Comissió Informativa 
de Territori i Sostenibilitat, que inclou 
Medi Ambient; Xarxa Viària, Servei de 
Programes Europeus i Semega (Ser-
veis de Millora i Expansió Ramadera i 
Genètica Aplicada).  

Maria Puig (ERC), vicepresidenta 
tercera i presidenta de la Comissió 

Informativa d’Acció Social, Salut Pú-
blica, Habitatge, Joventut i Educació. 
Inclou: Acció Social; Polítiques d’Igual-
tat; Dipsalut; SUMAR; Habitatge; Jo-
ventut i Educació. 

Jordi Camps (Junts per Catalunya), 
vicepresident quart i president de la 
Comissió Informativa de Cultura, No-
ves Tecnologies i Esports, que està in-
tegrada per Cooperació Cultural; Bibli-
oteques; INSPAI, Centre de la Imatge; 
Monuments; Comunicació Cultural; 
Noves Tecnologies; Servei d’Esports; 
Conservatori de Música Isaac Albéniz 
i Casa de Cultura.  

El vicepresident primer, Pau Presas, 
serà el president accidental en cas 
d’absència, malaltia, impossibilitat o 
vacant del president i, en substitució 
seva, ho seran els vicepresidents suc-
cessius. La nova portaveu del govern 
serà la vicepresidenta segona, Ma-
ria Àngels Planas. El portaveu adjunt 
serà el diputat Joan Plana (ERC).  

La sessió també va donar el visti-
plau a la composició de la Junta de 
Govern. A més del president, la inte-
gren Pau Presas, Jordi Camps, Maria 
Puig, Maria Àngels Planas, Nil Papiol, 
Josep Maria Bagot, Jordi Masquef, 
Míriam Lanero i Alfons Casamajó.  

DELEGACIONS ESPECÍFIQUES 
El ple extraordinari també va donar 
compte de les delegacions específi-
ques des de Presidència per als pro-
pers quatre anys. Aniran a càrrec de 

catorze diputats de l’equip de govern: 
-Pau Presas (ERC): Promoció i Des-

envolupament Econòmic Local 
-Vanessa Peiró (Junts per Catalu-

nya): Girona Excel·lent i Mercats 
-Alfons Casamajó (Junts per Catalu-

nya): Xarxa Viària 
-Jordi Masquef (Junts per Catalu-

nya): Servei d’Esports 
-Natàlia Figueras (Junts per Catalu-

nya): Recursos Humans i Habitatge 
-Miquel Reverter (ERC): Assistència 

als Micropobles i Arxiu 
-Maria Àngels Planas (Junts per Ca-

talunya): Hisenda i Serveis Econòmics 
-Joan Plana (ERC): Assistència als 

Municipis, Serveis Generals, Suport 
a Entitats Locals, Noves Tecnologies 
i Compra Pública 

-Míriam Lanero (Junts per Catalu-
nya): Programes Europeus 

-Maite Tixis (ERC): Acció Social i 
Igualtat 

-Mònica Alcalà (ERC): Educació i Jo-
ventut 

-Jordi Camps (Junts per Catalunya): 
Cultura 

-Josep Maria Bagot (ERC): Medi 
Ambient 

-Nil Papiol (ERC): ODS i Patrimoni 
Natural 

També es van aprovar les delegaci-
ons d’organismes autònoms de la Di-
putació de Girona. En virtut d’aquest 
acord, Immaculada Muñoz (Junts per 
Catalunya) presidirà a partir d’ara XA-
LOC, Maria Puig (ERC) es mantindrà 

Cassà al dia Notícies

Diputació i Consell Comarcal 
aproven els cartipassos 

Remarcada presència cassanenca en ambdues institucions

Pau Presas i el president Miquel Noguer, amb els altres vicepresidents de la Diputació de Girona
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com a presidenta de Dipsalut i Jordi 
Camps serà el nou president del Con-
servatori de Música Isaac Albéniz.  

Pel que fa als altres ens dependents 
del grup institucional, el president de 
la Diputació de Girona, Miquel Noguer, 
continuarà en aquest mandat com 
a president del Patronat de Turisme 
Costa Brava Girona. Jordi Masquef 
en serà el vicepresident primer i Joan 
Plana, el vicepresident segon. Per la 
seva part, el Consorci de les Vies Ver-
des estarà presidit, a partir d’ara, per 
Joaquim Roca (Junts per Catalunya), 
i Semega (Serveis de Millora i Expan-
sió Ramadera i Genètica Aplicada) per 
Vanessa Peiró.

CARTIPÀS DEL CONSELL 
COMARCAL DEL GIRONÈS
El Ple del Consell Comarcal del Giro-
nès, per la seva banda, va aprovar el 
26 de juliol, el nou cartipàs d'aquest 
ens per al mandat 2023/2027, que 
reedita un govern de Junts-CM i ERC-
AM.

En el Ple es va formalitzar la cons-
titució dels grups polítics comarcals: 
Junts-Compromís Municipal, Esquer-
ra Republicana de Catalunya-Acord 
Municipal, Alternativa municipalista 
- CUP amunt, Partit dels socialistes 
de Catalunya-Candidatura de progrés 
(PSC-CP) i Vox; amb els portaveus Ro-
bert Mundet, Marc Puigtió, Gerard 
Prat, Beatriz Esporrín i Francisco Ja-
vier Domínguez respectivament.

El Ple va aprovar la fixació de dues 
dedicacions parcials pel desenvolupa-
ment dels càrrecs de la presidència 
de Sònia Gràcia, i vicepresidència de 
Marc Puigtió del Consell comarcal. 
Es fixa en una dedicació de 80 h/
mensuals i una retribució anual de 
37.000 €. El règim d’indemnitzacions 
per assistència al plenari es fixa en 
400 €, per l’assistència al Consell de 
presidència s’estableix en 265 €, per 
l’assistència a la comissió informativa 

permanent s’estableix en 275 €, i per 
l’assistència a les Juntes de Porta-
veus s’estableix en 400 €, amb els se-
güents topalls: 12.500 € pels conse-
llers comarcals caps d’àrea; 6.450 € 
pels consellers comarcals portaveus 
i 4.050 € pels consellers comarcals.

En aquesta legislatura s'ha suprimit 
el càrrec de vicepresident 2n que re-
presentava un cost total de 20.400 
€. També s'ha aprimat el nombre de 
consellers caps d'àrea de 8 a 7 mem-
bres. Per tant, es passa d'un equip de 
govern d'11 membres a un equip de 
govern de 9 membres.

A continuació es detallen les delega-
cions als/les consellers/es respon-
sables d'àrees específiques:

Sr. Marc Puigtió i Rebollo, com a cap 
d’àrea de Serveis a les Persones, Con-
sorci de Benestar Social Gironès Salt i 
Consell Consultiu de la Gent Gran.

Sr. Lluís Freixas i Vilardell, com a 
cap d’àrea de Cooperació i Serveis 
Tècnics i Oficina Comarcal d'Habitat-
ge.

Sra. Pilar Aliu i Bou, com a cap 
d’àrea de Medi Ambient i Energia.

Sr. Robert Mundet i Anglada, com a 
cap d’àrea de Cultura i Turisme.

Sra. Anna Maria Coll i Pascual, com 
a cap d’àrea de Joventut i Esports.

Sr. Robert Vilà i Brugués, com a 
cap d’àrea de l'Escola de Música del 
Gironès.

Sr. Ferran Rodero i Tomàs, com a 
cap d’àrea de Serveis Econòmics.

Sra. Cristina Alarcón i Piedra, com 
a cap d’àrea de Desenvolupament Lo-
cal i Oficina Comarcal de Consum.

Queda adscrita a Presidència, l'àrea 
de Governació,Règim Interior, Ense-
nyament, Igualtat, Transparència i Co-
municació.

Un moment del ple de constitució del cartipàs del Consell Comarcal del Gironès, amb la presència del 
regidor de l'Ajuntament de Cassà Robert Mundet i l'alcalde de Campllong, Lluís Freixas.
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En les recents eleccions generals, a la 
nostra vila el PSC ha trencat amb una 
dinàmica de quinze anys i, per primer 
cop en tres lustres, ha estat la força 
més votada en una seu electoral. Al 
conjunt de Cassà va ser superada per 
la força de Junts, però des del 2005 

que el PSC no guanyava en una mesa.
Amb les del passat 23 de juliol ja 

s’han celebrat fins a setze eleccions 
estatals al Congrés dels Diputats i 
Senat des de les primeres al 15 de 
juny de 1977. Uns comicis monopo-
litzats per la coalició de Convergència 

i Unió durant el segle XX en totes les 
eleccions i gairebé en la totalitat de 
les meses electorals. Només UCD a 
l’Eixample a les eleccions del 1977 i 
79 i el PSC al Firal a les eleccions del 
1979 i 82 aconseguiren una victòria 
parcial.

Això canvia als comicis del 2004 i 
2008 on ERC i PSC respectivament 
guanyen a tres dels cinc col·legis. Els 
republicans ho fan al Firal, Eixample 
i La Coma i el PSC al Firal, La Coma 
i Escoles. A més, les eleccions del 
2008 suposen la victòria dels socialis-
tes en el global del municipi per prime-
ra vegada a la història. A les del 2011 
la federació nacionalista es torna a 
imposar a totes les meses electorals 
amb molta solvència.

A les últimes quatre eleccions que 
se celebren amb quatre anys de dife-
rència, del 2015 al 2019 ja hi trobem 
una ERC competint de tu a tu amb els 
succedanis de Convergència, primer 
Democràcia i Llibertat, després CDC 
i acabant amb Junts per Catalunya. 
La pujada d’ERC es materialitza a les 
eleccions del 2015 arribant al seu 

El PSC va guanyar en dos col·legis 
electorals i Junts, en els altres tres

Anàlisi de les eleccions generals del 23-J a Cassà
Els resultats electorals es van descolorint penjats a la porta del col·legi de l'Escorxador uns dies després de les eleccions.
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Resultats de les eleccions del 23 de juliol, 
col·legi a col·legi, a Cassà de la Selva

 Resultats globals:
 Blancs: 48
 Nuls: 68
 Total vots: 4.712
 Part.: 65'12%

  JxC ERC PSC   SUM. PP CUP VOX 
Escorxador 194 112 178 60 51 50 44 
Sala Galà 350 232 261 93 86 47 39 
Can Trinxeria 265 222 345    131 76 87 69 
Escoles 260 193 267 96 77 68 57 
Estació 163   81   99 37 22 41 22 

TOTAL 1.232 840    1.150 417 312 293 231 
Percentatge 26'52 18'08 24'76 8'97 6,71 6'3  4'97

màxim a les de l’abril del 2019 amb 
1.892 vots (34’42%). En canvi, els 
postconvergents es mantenen en un 
suport que voreja el 30%, una situ-
ació que provoca una certa igualtat 
entre els dos partits principals al po-
ble. De fet, de les quatre eleccions els 
republicans en guanyen dues (2016 i 
abril del 2019) mentre que Democrà-
cia i Llibertat, al 2015, i Junts per Ca-
talunya, a les del novembre del 2019, 
obtenen la victòria al municipi. S’ha de 
tenir en compte que en aquestes últi-
mes la CUP es presentà per primera 
vegada i va obtenir 577 vots, arribant 
al 11’07% del suport.

El fet de guanyar les eleccions al po-
ble no s’ha traduït en aquests últims 
anys en dominar en tots els col·legis, 
tal com havia succeït al segle passat. 
Si mirem les dues eleccions que gua-
nyen els republicans aquests asso-
leixen la victòria en nou dels deu col-
legis electorals. L'única excepció es 
el col·legi de l’Estació a les del 2016 
on obté la victòria CDC. Així mateix, 
a les dues eleccions que guanyen els 
postconvergents aquests guanyen en 
set dels deu col·legis. A La Coma en 
les dues ocasions i el districte de les 
Escoles a les del 2015 la victòria fou 
per ERC. De fet, el col·legi de la Coma 
és l’únic que no s’ha mogut de guanya-
dor en aquests últims quatre comicis.

Menció apart pels socialistes que en 
aquest període obtenen els seus pit-
jors resultats històrics a les del juny del 
2016 amb només 387 vots. Tot i la 
recuperació a les eleccions del 2019 
superant l’11% dels sufragis encara 
estan lluny dels resultats de fa unes 
dècades. La presència de Podem que 
s’ha mogut del 7 a l'11% dels vots pot 
explicar aquests resultats.

EL PSC GUANYA EN 
DUES MESES
Entrant en el detall dels resultats 
d’aquest 23 de juliol,  per meses 
electorals on trobem el resultat sen-
siblement diferent a la resta és el de 
Can Trinxeria on el PSC hi guanya amb 
solvència. Aconsegueixen 345 vots, a 
80 del segon (Junts per Catalunya) 
i  suposa el 33% dels vots. Des de 
la victòria al 2008 que no guanyava 
en una mesa electoral ni superava 
el 30% del vot al poble. En les altres 
meses ha obtingut resultats força no-
tables guanyant també al col·legi de 
les Escoles. Per veure un PSC amb 
aquests nivells de vot a Cassà ens 
hem de remuntar precisament en els 
comicis del 2008 quan van guanyar 
amb un 35% dels vots. Des de llavors 
no han superat el 20% i no fa tant, a 
les del juny del 2016 sumaren només 
387 vots que representava el 8% del 
total. En aquestes el Partit Socialista 
de Catalunya gairebé ha doblat vots 
respecte a les últimes, passant dels 

610 als 1150.
En les tres meses restants la victò-

ria se l’ha endut Junts per Catalunya 
amb major o menor suport. De les 
cinc, en les úniques on el partit naci-
onalista supera el 30% dels suports 
són en les meses de la Sala Galà i Es-
tació. En les altres tres es mou entre 
el 24 i el 27% del suport. De fet, en el 
global obtenen el 26’52% que repre-
senten, tot i la victòria final, els pitjors 
resultats a la història d’aquest espai 
en unes eleccions generals. El mínim 
van ser a les de l’abril del 2019 quan 
arribaria al 28% del suport. L’excusa 
de l’efecte PDECAT no es pot utilitzar 
perquè només han tingut 47 sufragis 
(1%). Pel que fa a Esquerra Republi-
cana, que tot just fa quatre anys era 
capaç de guanyar al poble ha passat 
a ser la tercera força política. De fet, 
en totes les cinc meses ha quedat per 
darrere de Junts i PSC. Tot i que a la 
Sala Galà i Can Trinxeria s’han man-
tingut vora el 20% els republicans 
punxen a l’Estació i Firal. En el global 
es queden en el 18% dels vots, gai-
rebé la meitat que a l’abril del 2019 
(34,44%) i similar als resultats de les 
eleccions del 2008. Llavors van obte-
nir 850 vots i en aquestes 840. 

Pel que fa a l’altre partit amb re-
presentació a l’Ajuntament, el Partit 
Popular, no ha tingut un mal resultat 
arribant al 6,71% dels vots. Els popu-
lars es troben en la seva mitjana dels 
comicis on ha obtingut bons resultats 
a nivell estatal. Aquí s’ha de tenir en 
compte que els resultats de VOX al 
municipi (5%) han fet que la pujada 
dels populars no fos tan pronunciada.

Dos dels altres partits que no tenen 
representació al municipi, però que 
han tingut un suport destacable són la 
CUP i Sumar. Els cupaires s’han mo-
gut entre el 4% del suport a la Sala 
Galà al 8% de Can Trinxeria i Estació 
per quedar-se en un 6,30%. Perden 
gairebé la meitat del suport, ja que 

en les últimes arribaren fins a l'11%. 
Els de Yolanda Diaz, que s’havien mo-
gut entre el 7 i l’11% han mantingut 
la seva mitjana: 417 vots i 9% dels 
sufragis. 

En aquests comicis és obligat tam-
bé parlar de la participació, ja que 
ha caigut un 10% sobre les últimes 
eleccions estatals. El context nacional 
i estatal esdevé clau perquè es produ-
eixin els resultats que hem tingut. La 
demarcació de Girona, on tenen més 
força els postulats independentistes, 
ha estat on ha reculat més la partici-
pació (un 6%)

I qui ha patit més aquesta baixada 
han estat els dos principals partits 
amb seu a Catalunya. Des de les elec-
cions del 1989 la suma de CiU i els 
seus succedanis i ERC ha superat o 
fregat el 60% dels vots al poble amb 
l’excepció de les eleccions del 2008 
on per poc no arribava al 50%. En 
aquesta ocasió la suma dels dos en 
prou feines arriba als 2.000 sufragis  
i ni arriben al 45% dels vots. 

Aquests mals resultats dels partits 
que encapçalaren el procés no són 
singulars ja que el descens ha es-
tat pronunciat arreu del país sent el 
PSC el màxim beneficiat guanyant a 
les quatre províncies catalanes, ma-
teix resultat que assolí als comicis del 
2004 i 2008. Des del 2015 que un 
partit espanyol (en aquell cas Pode-
mos) no feia el ple a les quatre cir-
cumscripcions. A part d’aquests tres 
casos esmentats, només a les del 
1979 ens trobem amb uns resultats 
en què cap partit estrictament català 
no aconsegueixi la victòria en alguna 
de les províncies del Principat.

Tot i això, els dos partits catalans 
que han obtingut representació tin-
dran la clau per la governabilitat de 
l’Estat i a hores d’ara encara s’ha de 
concretar el que acabaran decidint. 

Xavier Casabó Rabassedas
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El cassanenc Pere Joan Xifra va for-
mar part del grup de 18 turistes de 
l’agència barcelonina Kananga que 
van quedar atrapats a Etiòpia a causa 
del conflicte que va esclatar a la regió 
d’Amhara entre l’exèrcit i les milícies 
FANO. Xifra, jubilat de 63 anys i exju-
gador de bàsquet del FD Cassanenc, 
va viatjar acompanyat de la seva pare-
lla i una amiga. Era la sisena vegada 
que visitava l’Àfrica, però poc que es 

podia imaginar que el viatge tindria un 
desenllaç com aquell. La reclusió del 
grup en un hostal, d’on els turistes no 
en van poder sortir durant onze dies, 
va finalitzar feliçment gràcies a la me-
diació d’un empresari hoteler que va 
organitzar el rescat i en va assumir el 
cost. En aquest sentit, tant Xifra com 
la resta del grup va ser molt crític 
amb l’ambaixada espanyola a Etiòpia, 
a la qual van acusar de no haver fet 

res per treure’ls de la zona del con-
flicte.

El grup es va veure sorprès per un 
esclat de violència el dia 2 d’agost, 
just quan creuava la població d’Ad-
dis Zemen per anar a Bahir Dar, on 
havien d’allotjar-se en un complex tu-
rístic per visitar la zona del Nil Blau i 
el llac Tana. Segons explica Xifra, van 
començar a sentir trets i explosions i 
a veure milicians armats amunt i avall 

Pere Joan Xifra, un cassanenc 
'rescatat' de la guerra a Etiòpia

Pere Joan Xifra, ja de retorn a casa seva, després de l'epopeia viscuda a Etiòpia.

22    Llumiguia · núm. 846 · agost 2023 



Notícies Cassà al dia

pels carrers de la població. Samir, el xofer del grup, va 
aparcar la furgoneta en un lloc protegit i va aconseguir tro-
bar un hostal on poder refugiar-se. Es tractava d’un allot-
jament precari, amb matalassos rònecs, sense aigua cor-
rent ni paper de vàter. Durant la reclusió, el grup va tenir 
una alimentació frugal a base d’arròs, pa de pita, patates 
bullides i a vegades ou i alguna pizza. Malgrat les males 
condicions, Xifra assegura que van ser tractats d’una “ma-
nera excel·lent” per la mestressa de la casa.

L’estada del grup es va anar allargant a causa de la inse-
guretat de cobrir per carretera els poc més de 20 quilò-
metres que els separaven de Bahir Dar. El grup temia que 
el conflicte derivés en una guerra civil de conseqüències im-
previsibles, atès que els milicians van arribar fins a només 
70 quilòmetres de la capital, Addis Abeba. També tenien 
por que l’exèrcit entrés en tromba en el poble on s’allotja-
ven, que estava dominat pels milicians, o i més tenint en 
compte que dos fills de la mestressa de la casa en forma-
ven part. A la casa, llevat d’algun atac d’angoixa, diarres i 
picades de les puces, el grup no va tenir cap contratemps 
important. La seva distracció eren les gallines i la cabra 

ACTIVITATS 2023-2024
CASAL DE JUBILATS DE CASSÀ

Es faran les inscripcions a les diferents activitats la pri-
mera quinzena de setembre i es començaran a fer el 
dilluns 18 de setembre.

L’horari per les inscripcions serà de dilluns a diven-
dres a les oficines del Casal a partir de l’1 de setembre.

Els horaris  de les activitats són orientatius, poden 
haver-hi alguns canvis que seran comunicats en el mo-
ment de les inscripcions, així com els preus de les dife-
rents activitats.

Dilluns      Gimnàs de 9 a 10:15h
        Noves tecnologies de 10 a 11 h
        Tertúlia de cuina i aliments. De 16 a 17 h
        Català d’estar per casa. Per aquells que 

no n’han fet mai o poc. De 17 a 18
        Ioga amb cadira de 17 a 18 h
        Ioga senior de 18 a 19:30
Dimarts   Anglès: 3 grups per nivells. De 9 a 12. 1 

hora cada grup 
        Francès. De 10 a 11h
        Memòria. De 16 a 17 h
        Jocs de taula. De 17 a 18
        Ball en línia. DE 18 a 19:30
Dimecres  Francès. De 10 a 11 h
        Noves tecnologies de 16 a 17 h.
        Català d’estar per casa. De 17 a 18h
        Llana. De 15 a 17h
Dijous       Gimnàs de 9 a 10:15h
        Ball Berenar de 17 a 21 h
Divendres Anglès: 3 grups per nivells. De 9 a 12. 1 

hora cada grup
         Calaix de Sastre. Una mica de tot. Litera-

tura, música, entreteniment.                             
Diumenge  Ball de 17 a 20:30

Activitats:
TALLER  i  JOCS DE MEMÒRIA. Cada dimarts a les 
16 hores.  Carme Madrià  i Montse Pla. Gratuït
NOVES TECNOLOGIES. Dilluns de 10 a 11h . Dime-
cres de 16 a 17 h. Gratuït. Janina  Aixarch
TERTÚLIA DE CUINA I ALIMENTS. Dilluns de 16 a 
17 h. Gratuït. Núria Vidal
CATALÀ D’ESTAR PER CASA. Dilluns i dimecres de 
17 a 18h.Gratuït. Carme Madrià.
IOGA AMB CADIRA . Dilluns de 17 a 18 h. Marta Cla. 
20 €/mes.
IOGA SENIOR. Dilluns de 18 A 19:30h. Marta Cla, 
35 €/mes.
GIMNÀS. Dilluns i dijous e 9 :30 a 10:30 h.Marta Cla, 
22 €/mes.
ANGLÈS. Dimarts i divendres. De 9 a 12 h. Tres grups 
per nivell. 1 hora per grup. Josep Ferrer. 35 €/mes. 
Individualment 15 €/hora. Horaris a convenir.
FRANCÈS. Dimarts i Dimecres. De 10 a 11 h. a partir 
de la segona quinzena d’octubre. Gràcia Amich. 35 €/
mes.
BALL EN LÍNIA. Dimarts de 18 a 19:30h. 12 €/mes. 
Isabel Ortiz.
LLANA. Dimecres de les 15 a les 17 podeu venir a 
fer mitja.
BALL. Dijous  de 17 a 21 h. Diumenge de 17h a 
20:30h.
CALAIX DE SASTRE. Tardes de divendres entretingu-
des. Programes a part.

Comencem el dilluns 18 de setembre

DOLORS, M. DOLORS, 
LOLES I LOLITES:

Ja s’acaba l’agost i és qüestió d’anar 
preparant la nostra festa! 

De moment preneu nota dels telè-
fons de contacte i apunteu-vos quan 

més aviat millor:
Dolors Saura 696398592
Dolors Font  625145424
Dolors Camps 620221522
Dolors Pi  626342439
M.Dolors Godoy 665771294

Més endavant ja rebreu els progra-
mes, amb els preus i les activitats, 

etc.
VENIU A PASSAR-VOS-HO BÉ, 

COM CADA ANY!

En Pere Joan , el segon per l'esquerra, a l'arribada a Catalunya
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PROJECTES D'ENCÀRREC 
DISSENYS PROPIS

Polígon industrial - c/ de la Via, núm. 3
17244 Cassà de la Selva
Tel. 972 46 12 10 

Esteve Artigas i Marcó

del pati i els jocs amb els nets de la 
mestressa. Quan es sentien trets, 
la consigna era que tots els turistes 
pugessin a l’habitació i s’estiressin de 
bocaterrosa fins que tornés la calma. 
El xofer Samir va ser un pilar fona-
mental per al grup. Cada dia sortia a 
informar-se entre els milicians sobre 
la seguretat de les carreteres i sem-
pre tornava amb algun queviure.

Durant la reclusió, el grup va tenir 
contacte diari amb el cònsol espanyol, 
Fernando Magallanes, però no va po-
der comunicar-se en cap moment 
amb l’ambaixador, Manuel Salazar 

Dimarts, tancat per 
descans setmanal

Palma, que estava de vacances. El 
departament d’Exteriors de la Genera-
litat va oferir atenció psicològica per 
telèfon al grup de turistes. Fonts de 
l’ambaixada van explicar que es va or-
ganitzar un comboi de la Creu Roja per 
treure els turistes per carretera, però 
l’operació va quedar anul·lada perquè 
les vies no eren prou segures. Davant 
la inacció del ministeri, els contactes 
de l’agència Kananga van ser clau per 
poder rescatar el grup. El propietari 
del complex turístic de Bahir Dar on 
s’havien d’allotjar va encarregar-se 
de l’operatiu de rescat aprofitant els 
seus contactes amb alts càrrecs del 
govern etíop i la seva amistat amb un 
general de l’exèrcit.

Finalment, l’onzè dia es van presen-
tar a la casa camions de l’exèrcit per 
treure’ls de la població. El grup es va 
acomiadar amb emoció de la mes-
tressa de la casa i va ser traslladat 
als afores d’Addis Zemen, on van pu-
jar a un helicòpter militar que els va 

traslladar a Bahir Dar. L’endemà van 
poder volar fins a l’aeroport d’Addis 
Abeba, on els esperava l’ambaixador 
espanyol. “No ens vam ni aturar 
a parlar-hi. El vam deixar amb la 
paraula a la boca mentre deia que 
l’ambaixada havia fet l’impossible 
per rescatar-nos”, va explicar Xifra, 
que denuncia que el govern espanyol 
es va voler atorgar el mèrit del rescat. 
A la capital van retrobar-se amb el xo-
fer del grup, que havia fet el viatge 
per carretera. L’experiència, segons 
explica Xifra, va ser dura, però el cas-
sanenc es queda amb la bona predis-
posició de totes les persones que els 
van ajudar durant la reclusió: “Són 
molt bona gent, t’ho entreguen tot 
i sempre ens van tractar molt bé”. 
El dilluns 14 d’agost el grup va poder 
tornar a casa.

Text: Marc Salgas
Fotos: Manel Lladó, ANC i Pere Joan 

Xifra

Tres imatges de l'estada del viatger cassanenc a Etiòpia.
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Entrevistem a la Sra Joaquima Bassa-
coma Oller (jubilada). Estem a mitjan 
mes de juliol del 2023; amb la Sra. Jo-
aquima (més coneguda per Quimeta) 
fa molts anys que ens coneixem i ara 
fa poc, en anar a la llar dels jubilats de 
Cassà de la Selva vaig tenir l'ocasió de 
poder-la saludar i li vaig dir que li sem-
blava de poder fer-li una entrevista per 
al LLUMIGUIA.

Va néixer el 2 de setembre del 1936  
a Cassà de la Selva al carrer de la Lle-
bre número 2.
Quant fa que ets sòcia del Casal de 
jubilats de Cassà?
No ho sé, hauries de preguntar-ho a 
la presidenta
T'agrada l’ambient i què és el que 
t'agrada més i menys?
M'agrada tot.
Quins dies vas a la llar?
Sempre el dijous i com fan festes com 
ara fa poc al polivalent que vàrem cele-
brar la Festa Major.

El menjar que demanem es bo i el 
cava, vi o l'aigua que demanem no l'es-
talvien. Aquesta junta que tenim ho fan 
molt bé.
A on vius?
A Llambilles. Tins 4 fills: l'Eliseu, la 
Neus, en  Josep i en Jordi. Visc amb 
la meva filla la Neus.

M'agrada col·laborar amb la feina 
de la casa; tot i així tenim l'ajuda d'una 
persona que bé un cop a la setmana.
En què et desplaces?
La meva neboda Elena m'acompanya. 
Fa un any vaig tenir un accident amb el 
cotxe i des de llavors ja no condueixo.

 Hem quedat un dimecres del mes 
de juliol per començar l'entrevista a 
casa seva a Llambilles ens trobem a 
les 6 de la tarda. La veritat és que he 
quedat sorprès en baixar al celler on té 

una multitud de fotos amb jugadors del 
Barça, també amb en Sandro Rosell, 
amb en Joan Laporta naturalment molt 
més joves, una gran col·lecció de ban-
derins i bufandes de diferents clubs. 
Em  comenta que ha estat una gran 
seguidora del Barça juntament amb el 
seu marit en Salvador Massegur, amb 
la penya barcelonista de Cassà de la 
Selva. Recorda quan el 2009 el Barça 
va guanyar les 6 copes, un any que va 
ser història: la Copa del Rei, la Lliga, 
la Champions, la Supercopa d'Espanya, 
la Supercopa d'Europa i el Mundial de 
clubs. Aquella temporada hi havia com 
entrenador en Pep Guardiola, com a 
capità, en Carles Puyol, i grans juga-

dors com l'Iniesta, Messi, Xavi Hernan-
dez, Eto, etc. Va ser l'any del 2-6 al 
camp del Madrid.

Ho recorda molt bé tot plegat. Abans 
de marxar ens ha obsequiat amb una 
botella de sidra i hem fet una mica de 
pica-pica. Hem quedat per demà dijous 
a la llar per acabar l'entrevista.

Hem  acabat aquesta entrevista a la 
llar dels jubilats, i fins i tot he ballat un 
parell de valsos amb ella.

La Quimeta amb els seus 86 anys  
m'ha sorprès pel seu esperit jove i que 
per molts anys ho puguem gaudir cada 
dijous a la llar dels jubilats de Cassà.

Tex i fotos: Xavier Carrera

L'Elena amb la Quimeta i en Xevi Carrera amb la Quimeta Bossacoma durant l'entrevista.

Quimeta Bassacoma: 'de la 
Llar del jubilat m'agrada tot'

Bar l’Escuma
El Bar L’Escuma us recomana 

-només faltaria!- les especialitats 
l latines o un plat típic de casa 

nostra. 
Som al carrer del Raval,   55.

 Tel.  972 46 30 75.

Gràcies per la vostra confiança!
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El dijous tretze de juliol, va ser el tret 
de sortida de la vintena edició del fes-
tival “Solfejant”, amb la proposta del 
gran Guillem Roma.

El concert va anar precedit del par-
lament de l’alcalde, Pau Presas, que 
va agrair al públic i a totes les perso-
nes que han fet possible el Solfejant, 
i especialment a en Quim Cadanet, el 
seu director. Presas va remarcar que 
el festival “omple Cassà de música i 
ens reivindica com a terra de mú-
sics”.

En Quim Cadanet, que al final del ci-
cle s'acomiadaria com a coordinador 
del festival després de vint anys d'or-
ganització, va explicar que l’essència 
del Solfejant, que va començar un vuit 
de juliol a la Sala Galà, es resumeix en 
els concerts d’enguany: cantautors, 

figures rellevants, grups amb mú-
sics cassanencs i música de cobla. 
“Aquesta edició és un resum dels 
vint anys de festival”.

Guillem Roma és un cantautor de 
Manlleu que repeteix, ja que va venir 
a Cassà l’any 2019. Va presentar el 
seu nou treball: “Postureo real”, on 
reivindica la realitat de la vida, con-
traposant la falsedat del postureo i la 
realitat. El vocalista es va guanyar el 
públic de seguida amb les seves ocur-
rències i explicacions, però també per 
la vitalitat de les seves cançons.

Roma va començar el concert amb 
agraïments: “moltes gràcies per 
deixar-nos obrir aquesta vintena 
edició, és un honor tornar a estar 
aquí en aquest lloc tan bonic – el 
pati de Can Trinxeria –”. Les seves 

cançons estan plenes de ritmes lla-
tins, amb “cançons flotador”, aquelles 
cançons que són “un lloc on trobar 
què som de veritat”. El cantautor va 
explicar que “quan hi ha tants res, 
si rasques una mica, surt el tot: 
les cançons, la teva gent, les pos-
tes de sol que t’emocionen...”

L’artista, acompanyat per la seva 
banda, van regalar moments memo-
rables, com una cançó a baix de l’es-
cenari, amb el públic, acompanyats 
per les campanes de les onze de la 
nit.

PRESENTACIÓ DEL NOU DISC 
D'ELENA GADEL
El segon dia de concerts, vint de ju-
liol, ens va visitar l’Elena Gadel, que 
presentava el seu últim treball: “La 

Quim Cadanet diu adéu al 
Solfejant després de vint anys

El festival cassanenc ha tornat a ser un gran èxit

A les imatges del Solfejant d'enguany: actuacions d'Elena Gadel, comiat de Quim Cadanet, la cobla Marinada i l'actuació del grup de Manel Fortià, Liberica 
trio. 
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dona que em vesteix”, acompanyada 
per la parella formada per Toni Pagès 
i Marc Lopez. La cantant va remarcar 
que estan “molt contents de con-
vidar-nos a casa seva, a presen-
tar-nos el seu nou disc”. Els micros, 
les cordes de la guitarra i la màgia del 
directe van fer encara més especial 
aquest concert.

Algunes de les cançons que van res-
sonar al pati de Can Trinxeria van ser 
“Mama”, una cançó que parla sobre 
la relació entre les àvies i les netes; 
“Lobo”, una cançó sobre “quan una 
amiga està malament i no saps com 

ajudar-la”, i la gran “Potser”, del disc 
“Tocant fusta”, però amb nous arran-
jaments.

Una de les anècdotes de la nit, va 
ser quan la cantant va explicar que 
cantaria un tema que ja cantava amb 
quinze o setze anys a la coral: “La 
gavina” de la Marina Rossell, que va 
arrancar els aplaudiments del públic.

Abans d’acabar, Gadel deia que 
havia estat “un plaer cantar-vos a 
l’orella en aquest lloc tan recollit, 
i moltes gràcies al Solfejant per 
portar-nos, perquè fan coses pre-
cioses”.

La cantant es va acomiadar de Cas-
sà amb un bis molt especial: “Parau-
les d’amor”, tot un regal per tancar 
amb el segon concert d’enguany.

MANEL FORTIÀ, "JUGAR A 
CASA"
La tercera nit de concerts va tenir un 
protagonisme indiscutible: en Manel 
Fortià. Jugava a casa presentant el 
seu nou projecte, anomenat Libérica 
Trio, que es basa en tocar músiques 
populars passades pel jazz i el fla-
menc, entre d’altres. A part del cas-

MATERIALS CASSÀ 

www.optimusferreteria.com 
www.materialscassa.com       Ctra. de Girona a Sant Feliu Km 14  - Cassà de la Selva - 972 46 37 86       

BOTIGA I EXPOSICIÓ  
PARQUETS 

GRIFERIA I ACCESSORIS DE BANY 
BARBACOES I LLARS DE FOC  

CONSTRUCCIÓ 
REG I FONTANERIA  

JARDINERIA I PROTECCIÓ LABORAL  
TALL I DESBAST  
ELECTRICITAT  

EINES I MAQUINÀRIA 
CARGOLERIA I PERFILERIA 
TOTA CLASSE DE PINTURES  

I COLORS A LA CARTA  

Actuació de Liberica trio i Cadanet, amb l'alcalde, Pau Presas, en l'estrena de la vintena edició del Sofejant.
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sanenc, la formació està formada 
per Max Villavecchia i Pere Martí-
nez. “El contrabaix deu tenir al-
guna cosa especial pels músics 
cassanencs, perquè els agrada 
molt”, va dir en Quim Cadanet a 
la presentació del concert, i és que 
Fortià és un dels molts exemples 
que demostren que Cassà és terra 
de músics.

El contabaixista va explicar que 
“El cant dels ocells” va ser el punt 
de partida d’Arrels, el seu nou disc, 
i que “tocar a Cassà fa respecte, 
però alhora molta il·lusió, perquè 
tota aquesta música és per vosal-
tres”.

“Arrels” és un petit viatge per 
la península, perquè “cada experi-
ment dona una vida diferent a unes 
cançons que han perdurat durant 
molts anys”. És per aquest motiu, 
que al Pati de Can Trinxeria va so-
nar un “Rossinyol” amb soleà, “La 
cançó del lladre” amb alegrías de 
Cadis, i “La presó de Lleida” mes-
clat amb un martinete, un cant fla-
menc, entre d’altres. La que no po-
dia faltar era la popularitzada per 
Pau Casals, però això sí, mesclada 
amb bulerías.

Ningú es va voler perdre aquest 
concert tan especial per molts cassa-
nencs, ni la pluja, que ens va acompa-
nyar abans i durant el concert.

COMIAT DE CADANET AL CEN-
TRE RECREATIU 
l quart i últim concert de l’edició d’en-
guany va arrencar amb la notícia que 
en Quim Cadanet deixa la direcció del 
festival. Abans de començar, se li va 
fer un petit homenatge entregant-li, 
per part de la regidora Esther Domín-
guez, un ram de flors i un recull dels 
vint cartells del Solfejant, que deixa en 
mans de la Cristina Canyet i la Laura 
Casamitjana.

L’Esther li va agrair tota la feina feta 
durant tots aquests anys, “el Solfe-
jant ens porta la música a Cassà”. 
El mateix Cadanet va anunciar-ho i 

va afegir que “la Cristina i la Lau-
ra ho agafen amb molta empenta, 
perquè la música ha de continuar 
viva!”. També va tenir paraules per la 
música, en especial la de cobla: “em 
fa molta il·lusió acabar amb aquest 
concert, perquè sempre he portat 
la música de cobla al cor”.

Dijous tres d’agost vam poder gau-
dir, doncs, de l’espectacle “Llum”, de 
la cobla Marinada amb en Pere Mar-
tínez a la veu -que ja havia tocat a 
Cassà la setmana anterior- i en David 
Domínguez a la percussió. El reper-
tori estava format per cançons que 
parlen de la llibertat, “representa 
les reivindicacions de molts pobles, 
himnes que tothom coneix i arriben 
al cor”, va explicar Martínez. Algunes 
d’aquestes cançons van ser “Corran-
des d’exili”, “Bella Ciao”, “Què volen 
aquesta gent?”, “El cant dels ocells” 
o “L’estaca”.

Vam poder tornar a gaudir del talent 
cassanenc, aquesta vegada gràcies a 

la, també contrabaixista, Alexa Rus-
calleda, la preferida pel públic d’entre 
tots els músics de la cobla, que “es 
notava que era a casa”.

Va ser un concert que, tot i haver-se 
fet a la Sala del Centre Recreatiu per 
previsió de pluja, no va perdre el seu 
encant, amb una posada en escena 
preciosa i uns temes que posaven la 
pell de gallina. Tot això estava mesclat 
per David Casamitjana, tècnic de so, 
que va fer que tot sortís rodó.

Es podria dir que la cobla Marinada 
va il·luminar, amb aquest espectacle, 
la nit del primer dijous d’agost, tal 
com porta fent el Solfejant des de fa 
vint estius, que posa llum a les vides 
de molts cassanencs i cassanenques.

Llarga vida a la música i que tin-
guem Solfejant, com a mínim, per vint 
anys més!

Text: Xènia Carreras
Fotos: Eduard Duran, Olga Carrillo i 

J. C. C.
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El projecte Càntut. Cançons de tradició oral es torna a 
unir per segon any consecutiu a la Fira Mediterrània de 
Manresa per presentar l’Hostal Càntut a la Fira. Del 6 al 
8 d’octubre, la capital del Bages acollirà tres dinars per 
cantar, amb les actuacions de Clàudia García-Albea i Clara 
Colom, Alidé Sans i Os do Fondo da Barra, a més de la di-
namització de membres del grup Germà Negre i de l’orga-
nització del Càntut. Els àpats tindran lloc al Bar Els Carlins i 
les entrades es posaran a la venda el divendres 28 de juliol 
al web de la Fira Mediterrània: www.firamediterrania.cat.

La complicitat entre la Fira Mediterrània de Manresa, el 
Càntut. Cançons de tradició oral i Germà Negre segueix 
generant propostes i col·laboracions en diverses línies. En-
guany, després d’una reeixida primera edició amb Quedem 
en Paus, Carles Belda, Betzuca i Julivert, les dues entitats 
tornen a oferir l’Hostal Càntut a la Fira. Una proposta amb 
l’objectiu de recuperar i reinterpretar la vella pràctica de 
cantar en comunitat en hostals i tavernes, i seguir explo-
rant i mantenint viu el llegat del repertori de cançons de 
transmissió oral.

Durant el cap de setmana de la Fira es podrà participar 
en tres dinars per cantar, de la mà d’artistes vinculats a la 
música de tradició oral que, fugint del seu format habitual 
de concert, oferiran actuacions en format acústic i combi-
naran peces populars i tradicionals amb el seu propi reper-
tori. A més dels artistes, els dinars per cantar comptaran 
amb la dinamització de membres del grup de folk banyolí 
Germà Negre i de l’organització del Càntut.

Les encarregades d’inaugurar l’Hostal Càntut a la Fira 
seran Clàudia García-Albea i Clara Colom, dues artistes 
dedicades al folk, membre i exmembre de la banda Roba 
Estesa respectivament (divendres 6 d’octubre a les 2 del 
migdia). La següent proposta anirà a càrrec de l’artista  
aranesa Alidé Sans (dissabte 7 d’octubre a les 2 del mig-
dia). Tancaran l’Hostal Càntut el grup de música tradicional 
gallega Os do Fondo da Barra (diumenge 8 d’octubre a les 
2 del migdia). A la dreta, imatges dels tres grups.

Les entrades tenen un cost de 24,50 € i es posaran a 
la venda el divendres 28 de juliol a les 10 del matí al web 
firamediterrania.cat. Inclouen l’actuació i el dinar al Bar Els 
Carlins (C/ de la Sabateria, 3-5, Manresa), amb un mateix 
menú per a cada dia. L’aforament és limitat, es recomana 
que els assistents siguin majors de 12 anys, i cal tenir en 
compte que es compartirà taula amb altres persones.

PROJECTE CÀNTUT
Nascut l’any 2012 per recollir i difondre la música de 
transmissió oral recordada per la gent més gran de les 
comarques gironines, el projecte Càntut. Cançons de tra-
dició oral compta amb tres branques. El cançoner allotjat 
a www.cantut.cat és un arxiu amb més de 1.700 cançons 
en àudio i/o vídeo recollides per caçadors de cançons i 
cantades per persones grans

de les comarques gironines. Uns enregistraments dispo-
nibles en línia, amb informacions de context, a més d’un 
miler de transcripcions a partitura.

EL FESTIVAL, DEL 17 AL 19 DE NOVEMBRE, A 
CASSÀ
La segona branca és el festival, del qual, se’n realitzarà la 
setena edició del 17 al 19 de novembre d’enguany a Cas-
sà de la Selva (Gironès). Un esdeveniment per fer viure el 

L'Hostal Càntut, a la Fira 
Mediterrània de Manresa

repertori de tradició oral amb concerts, xerrades, tallers i 
moments per cantar en comunitat.

Pel que fa a les produccions pròpies, són propostes que 
vinculen la tradició amb l’actualitat i entre les quals es tro-
ben el Canti, vesprada de cançó tradicional; l’Hostal Càn-
tut, àpats per cantar; l’exposició Peret Blanc de Beget, i 
els discos Vega de Paula Grande i Anna Ferrer, i Càntut, de 
Belda & Sanjosex, entre d’altres. L’any 2022, el projecte 
Càntut. Cançons de tradició oral va ser guardonat amb el 
Premi Nacional de Cultura, atorgat pel CoNCA, amb un 
dels Premis Alícia de l’Acadèmia de la Música, i amb el 
Primer Accèssit dels Premis Temps de les Arts.
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Entrevistem el nou alcalde de Cassà, 
Pau Presas, quan fa només dos me-
sos que ha encetat el seu mandat; 
ja han tingut temps de fer tres plens 
municipals i ha exhibit un tarannà pro-
pi al capdavant del consistori. Fruit 
del pacte entre Fem Cassà i Junts 
per Cassà, Presas serà alcalde en els 
propers quatre anys amb dos inter-
vals de sis mesos que cedirà aques-
tes tasques a l’actual vicealcalde, Ro-
bert Mundet.

A vegades es diu que quan entres a 
l'Ajuntament et pots trobar algun 
cadàver en el calaix;  us ha passat 
això? Heu ensopegat amb algun 
tema d'aquells que penses: Ostres, 
això fa molts anys que s'hauria 
d'haver arreglat?
No, cadàvers no, justament, per sort. 
El fet que jo hagi estat regidor de 
l’equip de govern del 2015 al 2019, 

fa que conegui força bé com funciona 
l’Ajuntament i el que sí que hem tro-
bat són temes  que ja havíem encetat 
i que encara continuen estant sobre la 
taula, com ara el de la gestió dels re-
sidus o qüestions d'organització inter-
na del propi ajuntament. Són temes 
que ja estaven sobre la taula quan va 
finalitzar la legislatura el 2019 i que 
s'han anat treballant, però en tot cas 
cal anar-los abordant fins a trobar 
una solució definitiva.
L’aterratge del nou equip de govern 
ha estat fàcil?
Ben fàcil perquè a l'actual equip de go-
vern hi ha alguns regidors que ja havi-
en estat al govern els darrers quatre 
anys; encara que la majoria no ho han 
estat i, per tant, també han d'anar a 
entenent com funciona l'administra-
ció, fer-se una mica de fotografia inici-
al de cada àrea, prendre el contacte 
amb els tècnics i els treballadors...

Això és principalment el que s'ha 
anat fent aquest primer mes.
Heu parlat de la gestió residus, 
que precisament durant els últims 
4 anys ha estat un tema que re-
currentment heu anat reclamant 
a l’anterior govern (JxC i el PSC); 
què penseu fer,  ara que sou al go-
vern?
El que hem d'aconseguir és que, en 
un termini que esperem que no sigui 
més llarg d'un any, puguem començar 
la implantació del porta a porta.

Quan a gestió de residus és l'única 
alternativa que hi ha sobre la taula: 
passar del model actual a un model 
de recollida porta a porta i esperem 
que això ho puguem fer en un bon ter-
mini d'un any.
I ho veieu factible per una població 
com Cassà de la Selva? Creieu que 
es pot arribar al resultat que d’al-
tres pobles més petits, que han ar-

'El pacte fet a Cassà, pot ser 
un exemple per a tot el país'

Pau Presas, nou alcalde de Cassà de la Selva
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Entrevista Cassà al dia
ribat fins al 70 o 80%?
Sí, de fet ara municipis 
com, per exemple, com 
Palafrugell o Santa Colo-
ma de Farners, l'han co-
mençat a implementar, i 
d’altres com Caldes o Vi-
dreres, més petits també 
i la valoració és bona. És 
veritat que és un canvi de 
model que implica un canvi 
d'hàbits, però al final crec 
que hi ha dues coses que 
són fonamentals. Una és 
treure tots els contenidors 
dels carrers i això  és una 
millora tan estètica com 
fins i tot de salubritat de la 
via pública.

I, per altra banda, el mo-
del et permet reciclar molt 
més. Crec que en aquest 
cas, si tots ho féssim bé, 
no faria falta, però malgrat 
això, a tot arreu on s'ha im-
plementat el porta a porta, 
el percentatge de reciclat-
ge s’ha incrementat substancialment 
fins al 70, 80, fins i tot i en altres 
municipis que per sobre del 90%. És 
un canvi d'hàbits, però creiem que és 
a fi de bé i que això també a nivell de 
neteja i de via pública això es notarà.
Fem Cassà heu entrat a governar, 
i us vau presentar amb un lema de 
campanya que apostava pel canvi 
i ara esteu compartint un equip 
de govern que són els mateixos 
d’abans... Com s'ha negociat això? 
Hi ha canvi o no canvi?
La candidatura que jo encapçalava, 
Fem Cassà, hem fet el que vam dir 
que faríem.

Vam dir que altres treballàvem per 
tenir una majoria absoluta, i els ciu-
tadans no ens la van atorgar, tot i 
que va anar de pocs vots;  igualment 
també havíem explicat que en cas 
de no tenir majoria absoluta, el que 
apostàvem era per un govern ampli; 
en aquest cas havíem allargat la mà 
als companys i companyes de Junts 
per Catalunya; però a més a més cre-
iem que el resultat de les eleccions 
ens diu que hi havia un guanyador 
clar, Fem Cassà, amb un regidor més 
i més de 200 vots de diferència.

I a partir d'aquí el que vam fer va 
ser començar a parlar amb en Ro-
bert, el cap de llista de Junts, l’ende-
mà mateix de les eleccions. Aquest 
pacte -que segurament a tots ens 
hauria agradat anar més ràpid- era 
una cosa que certament tampoc no 
s'havia fet mai abans a Cassà. Vam 
fer força reunions i crec que el resul-
tat és bo. Hem fet un equip de govern 
que certament és ampli, però creiem 
que això s'ha de traduir amb una mi-
llor atenció a la ciutadania, i també 
amb una capacitat de resolució de te-

mes que no tenia precedents.
Crec que part del canvi també ve 

d'aquí: de l'escenari que obrim amb 
aquest acord entre les dues grans 
formacions de Cassà de la Selva, un 
acord que ha fet possible la força 
que ens ha donat la ciutadania i que 
ja abans de les eleccions  vam deixar 
clar quina seria la nostra política de 
pactes, tant si teníem majoria com si 
no la teníem.
Heu hagut de renunciar a alguna 
cosa amb aquest pacte?
Crec que és una qüestió de prioritats. 
Per nosaltres la primera prioritat era 
tot el que fa referència a tot el dia a 
dia - neteja, manteniment de via públi-

ca, el dia a dia del propi 
funcionament de l'ajun-
tament, és a dir, que 
l'ajuntament funcioni bé i 
s'ocupi d'aquests detalls 
del dia a dia, i això és 
una prioritat per tots els 
grups que formen l'equip 
de govern i fins i tot tam-
bé crec que els grups de 
l'oposició.

A partir d'aquí se-
gur que hi ha aspectes 
que nosaltres sols fa-
ríem abans, prioritza-
ríem abans. Aquí, en 
un govern de coalició, 
aquestes coses les hem 
d'anar pactant El pacte 
de govern ja esbossa 
una mica quines són les 
prioritats i bàsicament 
hem d'anar per aquí.

No diria tant que hi ha 
hagut renúncies, sinó 
que ens hem hagut de 
ficar d'acord amb quines 

coses prioritzem i què anem a tirar 
endavant. Crec que igualment els 
principals projectes tant de Fem Cas-
sà com de Junts estan sobre la tau-
la i hi ha la voluntat també a tirar-los 
endavant.
Com Can Frigola?
A Can Frigola tenim l'acord de fer un 
projecte de rehabilitació d'aquest es-
pai i a partir d'aquí poder començar 
a cercar subvencions per la seva re-
habilitació. 

A més tenim l'acord d’un tema que 
tant Junts com Fem Cassà hem posat 
sobre la taula, que és començar a pla-
nificar com hem de fer tant el  carrer 
Provincial, com la plaça de La Coma.
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També hem de començar a preparar 
el projecte de redacció del nou equi-
pament que ha d'acollir a la biblioteca 
i permetrà també donar nous usos a 
la sala Galà.

Jo crec que els projectes que trans-
cendeixen més enllà d'un mandat es-
tan sobre la taula i crec que era ne-
cessari que hi fossin. Però, la prioritat 
en aquest inici, són els temes del dia 
a dia.
Aquests projectes que heu esmen-
tat penseu que en 4 anys es poden 
endegar tots?
Jo crec que d'entrada l'imprescindi-
ble és tenir el projecte, tenir clar què 
hi anem a fer i a partir d'aquí hem 
d’aprofitar les oportunitats que tin-
guem, cercar col·laboracions d’altres 
institucions i treballar perquè puguem 
trobar recursos, ja sigui amb l'aprova-
ció dels pressupostos de la Generali-
tat o de l'Estat, si n'hi ha.

Per tant, l'important  és saber 
què volem fer i entre finals d'aquest 
any i principis de l'any vinent molts 
d'aquests projectes començaran a 
redactar-se, sabrem què volem fer-
hi, quant costa, per què ha de servir, 
com hem de fer-ho...
Una de les primeres coses que ha 
fet l’equip de govern és proposar 
aquesta brigada d’acció ràpida. Re-
alment és insuficient el personal 
o... ?
Hi ha moltes coses  a tenir en compte 
per valorar perquè no funciona com 

cal la neteja del poble. Al final crec 
que la majoria coincidim que cal un 
esforç suplementari per posar-nos al 
dia. I això va en molts àmbits.

Aquest pla de xoc per posar cas al 
dia, per tenir un poble més net, per 
tenir un poble amb condicions... això 
comprèn diverses accions. Per una 
banda, reforç de la brigada per si en 
algun moment s'ha de fer front a al-
gun acte d'incivisme, que tinguem la 
capacitat de reaccionar i de treballar.

Ara com ara, tenim un personal que 
amb la feina del dia a dia no pot donar 
resposta ràpida a aquests imprevistos.

Si en comptes de quatre en pogués-
sim contractar vuit, en contractaríem 
vuit, perquè al final això té un impac-
te directe amb el que tu trobes quan 
obres la porta de casa. Per altra ban-

da, més recursos, també vol dir tot el 
que és el canvi de model del sistema 
de recollida d'escombraries, que, en 
definitiva, suposa un esforç, tant per 
al canvi com també per a la gestió de 
tot plegat que al final ha d'acabar re-
portant un retorn positiu.

Pel que fa a la neteja viària hem d'in-
tentar que dintre del pressupost ac-
tual puguem també incrementar els 
recursos que hi destinem i que, per 
tant, això es pugui notar a nivell de 
via pública.

I aquí hi ha una quarta pota que és 
molt important, que és la col·laboració 
de tota la ciutadania en dues bandes. 

La gran majoria de ciutadania ho fa 
bé i que, per tant, recicla, posa les 
coses al contenidor que toca, no em-
brut, o fins i tot col·labora en fer que 

la via pública estigui en 
condicions, però també 
quan hi ha alguna inci-
dència ens avisa. I animo 
a tothom a fer-nos-ho 
arribar, que sigui per xar-
xes socials, o grups de 
WhatsApp, el que sigui, 
les incidències que detec-
ti, perquè un cop en te-
nim coneixement podrem 
actuar-hi. 

Per tant, són aquestes 
quatre potes: reforç de la 
brigada, canvi del model 
de recollida de residus, 
nou contracte de neteja 
viària i també veure com 
la ciutadania podem mi-
llorar aquest sistema de 
comunicacions d’incidèn-
cies, que al final sempre 
n'hi ha; però crec que 
és important que entre 
tots també puguem col-
laborar per tenir el poble 

Pau Presas, a l'escala de Can Nadal, la seu de 
l'Ajuntament de Cassà de la Selva.
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en condicions.
De les dades que tenim ara, la re-
collida porta a porta serà més cara 
per al ciutadà?
No tenim els números definitius, per-
què això fins que no comencem i no 
definim exactament el model és com-
plicat; però d'entrada el model de re-
collida de residus no és més barat, 
segur.
El ciutadà haurà de pagar més?
Vol dir que probablement aquí coin-
cidiran dos processos que són dife-
rents. Per una banda, un és el canvi 
de model de recollida de residus. Un 
sistema en el qual hi ha més hores de 
camió recollint els contenidors, més 
intensiu en hores de treballadors, ja 
que  es van recollint un per un tots 
els cubells de les cases. Això implica 
una estructura de costos diferents. 
Els costos s’incrementen, però tam-
bé ho fan els ingressos. Si reciclem 
millor també tenim un major retorn i 
es paga el reciclatge del paper, el vi-
dre, el plàstic... Això no són ingressos 
purament, sinó que és un descompte 
de la factura del servei de recollir de 
residus.

Però aquí coincideix un altre procés, 
que és que totes les taxes d'entrada 
a l'abocador, tant de fracció orgàni-
ca com de rebuig, s'han incrementat 
molt, s'han duplicat. Tot això acabarà 
tenint un impacte també per a totes 

les escombraries, per tant, com més 
aviat anem al porta a porta, abans po-
drem començar a equilibrar aquests 
costos de gestió. 

Però a més hi ha sobre la taula una 
directiva europea que diu que tots els 
costos que hi hagi de la gestió dels 
residus s'han de repercutir en la taxa 
que paga la ciutadania.
Ara no es fa així?
Ara mateix, el cost de la gestió dels 
residus no es repercuteix tot amb la 
taxa. És a dir, hi ha una part, al voltant 
d'un 75%, que es paga a través de la 
taxa d'escombraries que paga la ciu-
tadania, i al voltant d'un 20-25%, que 
acaba assumint l'Ajuntament.

Què et diu aquesta normativa? Que 
si el cost és 100, el que s'ha de re-
percutir en la ciutadania, és 100 tam-
bé. Això perquè es fa bàsicament per 
incentivar el reciclatge. Si tu recicles 
bé, portes menys rebuig, si portes 
menys rebuig, el cost de la gestió dels 
residus és menor i, per tant, aquesta 
taxa la podràs anar ajustant.
Com està econòmicament parlant, 
l'Ajuntament?
No som un Ajuntament ric, però sí 
que tenim capacitat per afrontar co-
ses. El que hem d'intentar és treure el 
màxim rendiment a aquests recursos.

Tenim un nivell d'endeutament molt 
raonable de dos milions d'euros, en-
tre un 15 i un 20 % del pressupost 

municipal. Si en algun moment fa fal-
ta es pot utilitzar l'endeutament per 
afrontar inversions, per afrontar nous 
projectes.

Malgrat que hi hagi hagut una pan-
dèmia i una inflació important l'Ajunta-
ment de Cassà no ha hagut d'afrontar 
una època de contracció de restric-
cions pressupostàries, que esperem 
que això ara no arribi; però en tot cas, 
tenim un ajuntament sanejat ament 
amb capacitat de fer coses.
Com funciona en el dia a dia el pac-
te entre Fem Cassà i Junts per 
Cassà?
Personalment, jo a la passada legisla-
tura, a la Diputació de Girona també 
vaig formar part d'un equip de govern 
en coalició i amb Junts per Catalunya 
també.

Amb en Robert, de fet, una de les 
primeres coses que li vaig proposar 
va ser que tinguessin també els des-
patxos davant per davant.

Independentment d'això, amb el dia 
a dia, tant amb en Robert com amb 
la resta de regidors  ens trobem to-
tes les activitats i les necessitats que 
anem atenent.

El que fem normalment és que amb 
en Robert ens trobem com a mínim 
un cop per setmana, per parlar una 
mica de tot el que fa referència als 
temes que han d'anar a ple o a junta 
de govern...
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Per tant, amb la mateixa activitat 
del dia a dia és molt fluïda quan hi ha 
qualsevol cosa, ens truquem, parlem 
i en posem d'acord. Els dos grups no 
havíem treballat mai junts, però ens 
coneixíem i amb el temps el nivell  de 
coordinació i de confiança anirà aug-
mentant, però al final tots dos som 
persones que hem passat per un 
ajuntament, que sabem també com 
funciona, que sabem també què es 
pot fer i què no es pot fer.

Ara estem acabant de redactar el 
Pla d'Actuació Municipal  que clarifica 
més qui fa què i especifica  quin re-
gidor s'encarrega de fer cada cosa i 
quins objectius té el llarg del mandat. 
I, per tant, no només expliquem què 
volem fer sinó qui se'n responsabilitza.

També hi ha moltes iniciatives que 
les fem conjuntament d'entre diverses 
regidories i no és només un regidor 
sol que acaba fent una cosa. Sempre 
hi ha el regidor que lidera aquell pro-
jecte, però al final també tots acabem 
col·laborant perquè les coses vagin bé
Parlant de política, vistos el resul-
tat del 23-J pel que fa a Esquer-
ra Republicana, penseu que va ser 
premonitori que ERC no es presen-
tés a Cassà sota les seves sigles 
sinó en el projecte de Fem Cassà?
Jo ho giraria i posaria de més relleu el 
projecte de Fem Cassà. L'aposta per 
fer una plataforma transversal, es de-
mostra que és acceptada majoritàri-
ament, hi participa gent de diversos 
àmbits i s’assoleix l'objectiu que per-
seguíem.

El 28 de maig va ser una proposta 
en clau d'eleccions locals i a les es-
tatals crec que al final hi ha un clar 
vot útil per la por, justificada en aquest 
cas, que hi hagués un govern encap-
çalat per al Partit Popular i Vox, cosa 
que ha fet polaritzar molt el vot, cosa 
que segurament des del 2015-2017 
no havia passat. 

Cassà no deixa de ser un reflex 
-segurament amb algun matís- del 
que passa a una part del país: Crec 
que l'independentisme hem de saber 
respondre i oferir un relat de cap on 

anem i de cap on ha d'anar el país 
segurament diferent del que s'ha anat  
fent i per exemple crec que pactes 
o iniciatives com les que hem signat 
aquí a Cassà també poden servir 
d'exemple de cap on ha d'anar l'inde-
pendentisme en aquest país. És una 
cosa que ho dèiem ja abans de les 
municipals i ho segueixo dient ara. 
I aquest discurs s’escolta a Barce-
lona?
Jo  l'exposo fermament, però  a cada 
lloc e qui té la responsabilitat ha d'ac-
tuar en conseqüència; jo sí que crec 
que en l'ambit on tinc certa responsa-
bilitat, que és a nivell local i de la de-
marcació de Girona la nostra aposta 
és tota aquesta

i crec fins i tot que bona part de la 
ciutadania, tant cassanenca com gi-
ronina hi està a favor i s'hi pot sentir 
representada.
Hi ha algun projecte de Junts per 
Cassà que hàgiu incorporat al go-
vern?
Una de les coses que Junts de fet ja 
va tirar endavant la passada legisla-
tura és el projecte del carrer Provin-
cial, una de les coses que també ens 
comprometem a tirar endavant; per 
part de Junts també hi havia un punt 
important que era trobar  espais al-
ternatius per al Coworking; iniciarem 
estudis per trobar espais tot i que els 
espais municipals són limitats;  però 
en tot cas crec que és important tam-
bé marcar-nos aquesta fita.

També hi ha una sèrie de projectes 
que ja venien engegats el passat man-
dat en temes d'eficiència energètica, 
de renovació de l'enllumenat que tam-
bé  incorporem.
Heu parlat oficialment amb el regi-
dor del PSC i el regidor del PP?
Sí, ho he fet per trucada telefònica, 
tant amb en Toni com amb en Marià; 
de fet ara només hem fet tres plens i 
abans de cada ple també hem parlat 
amb ells.

La relació és correcta i hi ha una 
cosa que valoro que és que la pràcti-
ca totalitat de les propostes que hem 
portat fins ara al ple ells hi han donat 

suport i de fet amb algunes d'elles fins 
i tot amb el procés de debat també les 
hem acabat millorant amb les seves 
aportacions. És una cosa que crec 
que és important i que m'agradaria 
continuar aquesta relació perquè en 
definitiva també representen una part 
dels que cassanencs i cassanenques.
Però la possibilitat que tinguin una 
participació més directa al govern 
ni pensar-ho?
No, l'equip de govern no. El projecte 
que tenim és  un govern sòlid  i en-
cara que  segurament en temes lo-
cals podem tenir molts punts d'acord 
també hi ha coses amb les quals no 
coincidim. Pensar que puguin entrar 
al govern és una cosa que crec que 
quedava ja descartada d'entrada i el 
millor és que segueixen així.
Personalment, aquest mandat tor-
neu a ser vicepresident de la Dipu-
tació; ho considereu compatibles 
amb fer d’alcalde de Cassà?
A la Diputació només poden ser esco-
llits aquelles persones que són regi-
dors o alcaldes. Per tant, la feina i el 
dia a dia de la Diputació és compatible 
amb la feina de l'Ajuntament.

Aquí la gent que em coneix sap que 
soc bastant de treballar 24 hores i la 
feina no em fa por; al llarg de la meva 
vida he compatibilitzat diverses res-
ponsabilitats tant professionals com 
també fora de l'estrictament profes-
sional.

Normalment, l'activitat de la Dipu-
tació es concentra en els dimarts al 
matí. I jo cada dia passo per l'Ajunta-
ment si no és al matí és a la tarda i si 
no és al matí és a la tarda i al vespre 
i intento estar sempre al dia el que 
passa al nostre poble.

En tot cas, la feina amb la Diputació 
és una feina compatible i al contrari, 
crec que com a poble també podem 
treure coses positives, perquè al final 
tothom sap, la principal feina de la 
Diputació és donar serveis i recursos 
als ajuntaments de la demarcació de 
Girona. I si hi som molt millor.

Text i fotos: Joan Carles Codolà
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A tall de qüestionari 
Proust

Per conèixer de manera diferent el 
nostre alcalde hem plantejat una 
selecció de preguntes de l’anome-
nat qüestionari Proust que es plan-
teja com una sèrie de qüestions 
amb respostes ràpides i curtes, 
que en aquest cas no ha acabat de 
ser ben bé això...

El principal tret del vostre ca-
ràcter?
El principal tret del meu caràcter? 
Ostres... Tossut! Però té coses bo-
nes i té coses dolentes.
Quina qualitat aprecieu més de 
l’altra gent?
Que s'hi pugui confiar.
Què espereu dels amics?
Una de les coses que m'agradaria 
poder fer amb els meus amics és 
tenir un espai per parlar clar, poder 
parlar amb confiança i passar-nos-
ho bé.
Quin és el vostre pitjor defecte?
Potser també tossut.

Per una banda, el fet d'intentar 
tenir les coses planificades, inten-
tar tenir les coses ben organitza-
des. Això és positiu, però a vegades 
també ho vull tenir massa lligat i a ve-
gades és impossible.
Quina és la vostra ocupació preferi-
da fora de la feina?
La primera és estar amb en Roger (el 
fill); i la segona, anar a buscar bolets; 
és una cosa que m'agrada molt, però 
cada vegada n'hi ha menys. i aquest 
any més o més amb la sequera ho tin-
dré pelut... i a en Roger no sempre li 
agrada anar a buscar bolets.

Quan tinc temps, una de les coses 
que m'agrada més és trobar espais de 
no fer res de no tenir una agenda mar-
cada i anar una mica al nostre aire, 
amb la Laura, sense haver d'estar pen-
dents dels rellotges.
Què us agradaria arribar a ser?
No ho sé. Amb política mai m'he mar-
cat objectius a llarg termini, perquè 
crec que amb política no es poden 
marcar.

Una de les coses que des que soc 
alcalde he deixat de fer de professor 
associat a l'UDG I això és una cosa que 
m'agrada i que no descarto poder tor-
nar-hi  en algun moment
A quin país voldríeu viure que no fos 
Catalunya?
L'any passat vaig anar de vacances a 
Suïssa i m'agrada molt.

Si no també... Si tinguessin més 
hores de sol, algun país nòrdic com 
Finlàndia, Suècia i Noruega, però a l'hi-
vern tenen molt poques hores de sol
El color preferit?
El vermell.
La flor que més us agrada?

La flor que més m'agrada...
Em preguntes coses que no m'havia 

plantejat mai... La rosa és una flor que 
m'agrada molt. I la flor de les hortèn-
sies.
Un ocell.
Um... El pit-roig.
Un llibre?
Puc llegir menys del que m'agradaria 
i tinc molts llibres pendents de llegir.

L'últim que em vaig llegir, i sencer, és 
el de Moments estel·lars de la huma-
nitat, d'Stefan Zweig i em va agradar 
molt.

I després de les eleccions he comen-
çat a llegir la Història dels grecs, d’ In-
dro Montanelli; m'està agradant molt.
Un heroi de ficció.
A mi m'agradava molt quan era petit, 
en Dragui, d’uns dibuixos de TV3 que 
explicaven la història de Catalunya. De 
fet, en Dragui i en Son Goku són els 
meus herois de referència.
Un músic o conjunt?
Un conjunt, jo soc molt fan de Doctor 
Calypso.
Un pintor?
Haig de dir que per a l'art plàstic, és 
dels arts que toco menys, eh? I aquest 
el vull canviar, però haig d'anar a mirar 
quadres... 

Jo, quan penso en un artista, penso 
amb en Carles Torrent, amb qui ha tin-
gut molta relació
Un heroi de la vida real?
Potser ara no tenim perspectiva histò-
rica per saber-ho veure, però crec que 
cal tenir presents totes les persones 
que van estar fent política tant abans 

com durant la guerra civil, com 
després amb el franquisme i amb 
l'arribada de la democràcia; aquí hi 
ha persones molt sòlides tant políti-
cament com intel·lectualment.

I crec que hi ha un personatge 
que és Lluís Companys, que crec 
que el que va haver de gestionar i el 
que va haver de viure va demostrar 
que tenia una capacitat que ara pot-
ser, o no hi és, o no ho saben veure.

En un altre nivell, l’alcalde Dal-
màs, aquí a Cassà va actuar amb 
una altura de mires molt important 
per la situació que es vivia en el seu 
moment.
Una figura històrica que real-
ment us posi de molt mal humor.
N'hi ha forces, eh? Però... Felip V 
és un personatge que segurament 
estaria en el top 10.

I després aquí mig, probable-
ment... hi ha diversos presidents 
autonòmics

d'algun partit estatal que quan 
prenen decisions sobretot en con-
tra del català segurament també hi 
entren força de pressa.
Una màxima? 
Jo sempre dic treballar, treballar i 
treballar.

Perquè les coses surtin bé, a 
vegades et poden sortir bé per-

què tens un cop de sort, perquè es-
tàs envoltat de gent molt intel·ligent. 
Però normalment, perquè surtin bé 
les coses, has de treballar, treballar, 
treballar.
Què és el que més detestes d'una 
altra persona?
Intento no detestar ni odiar. Amb les 
persones amb les quals congenio i po-
dem treballar-hi bé, intento fer-ho. I si 
no, intento que ens respectem i que  
cadascú faci el que cregui convenient.
Una pel·lícula?
No estava preparat per aquest test...

Ara fa molt de temps que no he vist 
cap pel·lícula... L'última que m'ha agra-
dat molt és la del Senyor dels Anells
Un lloc de Cassà?
Si tu puges a l'era de la Llaca i seguei-
xes el camí  hi ha un parell de promon-
toris que són acumulacions de pedres, 
on tens una vista espectacular tant de 
Cassà com de tota la plana de la Selva 
fins al Montseny; veure-hi una posta 
de sol i, sobretot, ara l'estiu és molt 
maco.
La darrera... si poguéssiu tenir una 
màquina del temps i anar a l'antigui-
tat, quin moment històric us agra-
daria haver viscut?
Tots els moments històrics tenen co-
ses dures, eh?

Un moment històric concret, no te'l 
diré; però  m’hauria agradat  viure en 
primera persona com era, la ciutat de 
Roma o Atenes, en el moment, d'es-
plendor de les civilitzacions romana i 
grega.

Entrevista Cassà al dia
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La Margarida Bou és, des de 
fa tres anys, la jutgessa de pau 
de Cassà, i ha viscut el canvi 
de local, que ha passat de ser 
de l’Ajuntament vell a la prime-
ra planta de Can Trinxeria. Els 
nous locals s'acaben d'estrenar 
aquest estiu i han suposat una 
millora important tant per les 
condicions d'accés (abans no hi 
havia ascensor) com pels espais 
destinats a atendre els usuaris. 
És la successora, entre d’altres, 
de l’Anna Maria Pagès, en Jo-
sep Uñó i la Maria Dolors Godoy.
Per qui no et conegui, com et 
presentaries?
Soc la Margarida, i des de fa 
tres anys soc la jutgessa de pau 
de Cassà. És un càrrec que té 
una durada de quatre anys i que 
es nomena per ple.

Abans, havia tingut una botiga 
a Llagostera i havia treballat a 
l’escola Puig d’Arques i a la se-
cretaria del Foment, però creia 
que no estava prou implicada al 
poble. Hi havia aquesta vacant i 
em vaig animar a presentar-me i  provar-ho.
Com definiries la teva feina?
És un càrrec que no requereix cap títol, però que per fer-lo 
bé cal conèixer a la gent.

En el registre civil fem els tràmits per casar-se les per-
sones empadronades a Cassà, les audiències reservades 
per mirar que no siguin casaments forçats, les inscripci-
ons dels naixements i les defuncions.

Soc a Can Trinxeria sis hores a la setmana, però caso el 
dia que la parella m’ho demana, encara que aquell dia no 
em toqui venir aquí – això sí, per casar-se al registre ha de 
ser un dia entre setmana-, i al jutjat hi ha dues persones.

Com has viscut el procés de canvi de local?
Aquí estem molt bé, però ha sigut un procés lent perquè, 
sense anar més lluny, ha de venir el Departament de Jus-
tícia a posar els aparells que necessitem.

Can Trinxeria és un lloc més accessible per tothom, hi ha 
ascensor, hem aconseguit millores d’espai...
Al Jutjat de pau teniu alguna relíquia?
Sí! Tenim llibres des del 1871, quan es va començar a fer 
registres. Aquests llibres són públics, i tothom pot dema-
nar-ho i consultar-los aquí, a l’oficina.

M’agrada dir que als registres s’hi veu reflectida la histò-
ria d’Espanya a través de la llengua: es passa del castellà 
al català – i viceversa- segons l’època.
Què és el que més t’agrada de la teva feina?
És una feina molt agraïda perquè ara gairebé només ofi-
cies casaments, fas la part més maca. Ja no has de fer 
l’aixecament del cadàver, només el firmes, ni fas judicis de 
faltes.

El que sí que encara fem són conciliacions per evitar 
anar a judici.
Podries dir quants casaments has oficiat enguany?
Fins al trenta-u de juliol s'han celebrat vint-i-vuit casaments 
a Cassà. La majoria son al registre civil; a l'església i l'Ajun-
tament també se n’oficien, però al final tot acaba passant 
per aquí perquè tots han de constar al registre civil.
Què és el que trobes més diferent de la resta de feines 
que has tingut?

Totes les feines que he tingut han sigut molt ben recone-
gudes, i tant a l’escola com al Foment, on era la responsa-
ble d’hoquei, estava amb la mainada.

Aquí ja no tinc contacte amb infants i ho fa molt diferent. 

Margarida Bou, jutgessa de pau de Cassà de la Selva

'La tasca més agraïda de la 
feina és oficiar casaments'

 La Margarida, en un moment de l'entrevista, en el nou despatx de Jutgessa de Pau, que s'ha adequat a Can 
Trinxeria, i que s'ha estrenat aquest estiu.
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Moció en defensa dels jutjats de pau, aprovada per l'Ajun-
tament de Cassà el maig de l'any pasat:
"Els jutjats de pau van ser creats per Reial decret l’any 
1855. A Catalunya la figura del jutjat de pau és una ins-
titució arrelada des de fa anys, reconeguda per l’estatut 
d’autonomia i que neix com un servei de millora de les 
relacions veïnals. Actualment, 898 dels 947 municipis ca-
talans compten amb un jutjat de pau.
Els jutjats de pau són òrgans unipersonals presents als 
municipis on no existeix Jutjat de Primera Instància i Ins-
trucció. Estan liderats per un jutge/jutgessa de pau que és 
una persona sense carrera judicial i nomenada pel Tribunal 
Superior de Justícia de Catalunya per un període de quatre 
anys.
Els jutges/jutgesses de pau són escollits/des pel plenari 
dels ajuntaments a partir dels candidats/es que s'oferei-
xen o designat/da directament si no hi ha cap candida-
tura. La persona és escollida per la seva trajectòria per-
sonal, pel seu tarannà i coneix la dinàmica del municipi. 
Aquest fet evidencia l’arrelament de la persona designada 
a la comunitat i la capacitat de mediació local que se li 
atribueix. Al mateix temps, les tasques que desenvolupa 
comporten l’alleugeriment de la càrrega als tribunals de 
justícia, oferint judicatura de proximitat i estalviant molts 
recursos als mateixos tribunals.
En l’actual projecte de llei orgànica d’eficiència organitzati-
va del servei públic de Justícia, per la qual es modifica la 
Llei Orgànica 6/1985, d’1 de juliol, del Poder Judicial, per 
a la implantació dels Tribunals d’Instància i les Oficines de 
Justícia en els municipis, que s’està tramitant en el Con-
grés dels Diputats, es preveu l’eliminació dels Jutjats de 
Pau. Així doncs, tots els municipis catalans que compten 
amb jutjat de pau veurien eliminada aquesta institució i es 
perdria el servei de jutge/jutgessa de pau. 

L’eliminació dels jutjats de pau suposaria un encariment de 
la justícia i l’allunyaria de l’actual proximitat amb la ciuta-
dania, a més a més d’incrementar el ja de per si col·lapse 
actual dels jutjats.
Aquesta iniciativa legislativa, preveu substituir la figura dels 
jutges/jutgesses de pau per unes oficines municipals de 
justícia, que no tindrien la mateixa proximitat perquè les 
actuacions es durien a terme en seus judicials que molts 
municipis no disposen.
Per tot això, hi ha un ampli consens en blindar la figura dels 
Jutjats de Pau a Catalunya, i rebutjar l’eliminació d’aquesta 
instància judicial, que entre les seves tasques més desta-
cades exerceix la mediació en els conflictes veïnals.
Considerant tot l’anterior, es proposa al Ple de la Corpora-
ció Municipal de Cassà de la Selva l’adopció dels següents:
ACORDS
PRIMER.- Rebutjar l’eliminació dels Jutjats de Pau i defen-
sar la seva permanència en els municipis per la important 
tasca activa de mediació que exerceixen.
SEGON.- Reivindicar la rellevant funció de justícia de proxi-
mitat que exerceixen en l’àmbit municipal, que evita la de-
mora dels conflictes veïnals i agilitza i alleugera la mateixa 
administració de justícia.
TERCER.- Reforçar la informació a través dels mitjans de 
comunicació de l’ajuntament de la tasca que realitzen els 
Jutjats de Pau i identificar el Jutge/Jutgessa de Pau del 
municipi de Cassà.
QUART.- Instar als diferents grups parlamentaris del Con-
grés dels Diputats i el Senat a rebutjar l’eliminació dels 
jutjats de pau d’aquest projecte de llei.
CINQUÈ.- Donar trasllat dels presents acords als grups 
polítics del Parlament de Catalunya, del Congrés dels Dipu-
tats i del Senat, al Consell Comarcal i a la Diputació Pro-
vincial, així com fer-ne trasllat al jutjat de pau del municipi.

I la responsabilitat que tinc sent jut-
gessa de pau tampoc és la mateixa.
Com encares el futur?
Ui, encara no ho sé! Potser l’any vinent 
-quan acabin els quatre anys de man-
dat- em torno a presentar per conti-
nuar sent jutgessa i tot! Però el futur 

dels jutjats de pau que a Catalunya 
són una institució ben reconeguda, 
no està clar, ja que a l'estat espanyol 
no  els tenen en tanta consideració i 
els volen fer desaparèixer com a tals. 
Hem demanat que es doni suport a 
la nostra institució i l'Ajuntament ja va 

aprovar fa més d'un any una moció, 
però veurem, com acaba tot...

Text: Xènia Carreras
Fotos: Joan Carles Codolà

En defensa dels jutjats de pau
Una proposta de llei estatal en preveu la desaparició

La jutgessa de pau, fullejant un llibre d'assentaments de 150 anys enre-
re, i en un moment de l'entrevista.
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Alcaldia

El primer ple ordinari del mandat 
l'equip de govern va aprovar una modi-
ficació de crèdit per dotar de pressu-
post i reforçar la neteja i manteniment 
de la via pública amb la contractació 
de quatre nous treballadors de la bri-
gada municipal.

Aquesta és una de les prioritats de 
l’equip de govern, l'alcalde va destacar 
en el ple que: "Contractant aquestes 
quatre persones a la brigada munici-
pal iniciem una de les diverses acci-
ons del pla de xoc per posar Cassà 
al dia, reforçant la neteja, el mante-
niment de carrers i la capacitat de 
resposta de l'ajuntament per oferir un 
millor servei".

Així mateix, aquestes accions s'em-
marquen en una sèrie d'iniciatives 
previstes per continuar millorant la 
neteja i el manteniment de la via pú-
blica, al mateix temps que es fa una 
crida a la responsabilitat i civisme de 
la ciutadania per mantenir un poble 
més net entre tots i totes.

El ple també va aprovar entre d'al-
tres, increment de recursos per la mi-
llora de la neteja de les escoles de pri-
mària i la llar d'infants, la instal·lació 
de dues portes automàtiques per la 
llar de jubilats per millorar-ne l'acces-
sibilitat de persones amb mobilitat 
reduïda, la instal·lació de sistemes 
d'accés electrònic a les instal·lacions 
de la zona esportiva, o la millora de 
diverses instal·lacions esportives del 
camp de futbol o el pavelló municipal.

D'altra banda, es van crear tres par-
tides per a l'adequació de les instal-
lacions de l'arxiu municipal. Aquesta 
acció preveu millorar les condicions 
de conservació dels documents, així 
com l'adequació dels espais de la Tor-
re Salvana que acollirà les activitats 
del GREC. També es va crear una 
nova partida destinada a la dinamit-
zació del Consell de la Gent Gran de 
Cassà per coordinar la seva activitat 
i començar a desplegar les primeres 
iniciatives.

En el ple també es van nomenar 
els representants de l'ajuntament al 
Consell d'Iniciatives Locals pel Medi 
Ambient de la Diputació de Girona, es 
va renovar el conveni pel qual es dis-
posa d'un tècnic de joventut, i es van 
aprovar diverses bonificacions de l'Im-
post de Construccions instal·lacions i 
obres.

PLE EXTRAORDINARI DEL MES 
D’AGOST
Aquest mes d’agost es va celebrar 
un ple extraordinari que va servir per 
aprovar les noves bases reguladores 
per a la concessió de subvencions a 
les entitats esportives, la delegació 
del projecte d’obra local ordinària de 
la xarxa d’aigua potable dels carrer 
Remei i Molí, i l’Addenda i pròrroga 
del conveni de col·laboració amb el 
Departament de Drets Socials de la 
Generalitat de Catalunya. 

Es reforça el servei de neteja amb 
la contractació de quatre persones

REUNIÓ AMB ELS VEÏNS DE MATAMALA
El 26 de juliol  va tenir lloc el primer Consell de Veïnats, 
a Matamala on els veïns i veïnes van poder compartir els 

temes que els afecten; aquesta és la primera trobada de 
les que es faran a tots els veïnats per treballar les particu-
laritats de les diferents àrees de Cassà.
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Urbanisme, Via Pública i Edificis

Com es veu a les imatges, les darreres 
setmanes s'han fet diverses actuacions 
a la Via pública per solucionar i reparar 
incidències que s’han detectat i d’altres 
que els veïns ens han fet arribar a tra-
vés dels canals de l’Ajuntament. Correu 
electrònic, telèfon, xarxes socials i ins-
tància electrònica. 

• Reparació de la tanca del parc in-
fantil del costat de la Llar d’Infants Taps.

• S’han solucionat els problemes de 
l’enllumenat del camp de Futbol Muni-
cipal. 

• S’estan posant les xarxes a les cis-
telles de basquet dels parcs de l’estació 
i al Mas Cubell.

• Canvi d’un banc a la plaça de la 
Coma que quedava ocupat per una ter-
rassa. 

• Reparació de la vorera del carrer 

de la Conca amb el carrer dels Àngels.
• Desbrossament del rec i els camps 

a l'entrada de Cassà (zona Castellflorit)
• Instal·lació de dos bancs nous al 

parc dels edificis Capri-Corfú
• Col·locació d'un nou mirall al carrer 

Germà Agustí amb el carrer dels Tapers
• Pintada de dos bancs als carrer del 

Mig
• Instal·lació de dues pilones al carrer 

del Molí
• Nova entrada per l’estacionament 

de vehicles del parc U d’octubre per mi-
llorar l’accessibilitat i la seguretat.

RETIRADA DEL CONTENIDOR DE 
PODA AL C/POETA MACHADO
Després de diverses queixes dels veïns 
del carrer Poeta Machado sobre el mal 
ús que se’n feina del contenidor de poda 

que hi havia a l’aparcament, s’ha decidit 
retirar-lo. En aquest contenidor, a més 
de les restes vegetals llenyoses (poda), 
s'hi llençaven tota mena d’escombrari-
es que en dificultava el seu reciclatge. 

A partir d’ara els veïns de la zona hau-
ran de dipositar els residus de poda a 
la deixalleria municipal o al contenidor 
més proper, al carrer Migdia.

NOU CONTENIDOR DE PODA AL 
PASSEIG FERROCARRIL
En aquest mateix sentit, també s’ha 
instal·lat un nou contenidor de (poda) 
en el carrer passeig Ferrocarril 101. 
Aquesta era una demanda dels veïns; 
s’ha aprofitat un espai que quedava en 
aquest carrer per posar-hi el conteni-
dor de caixa oberta i d’uns 9 metres 
cúbics de capacitat.

Reparacions a la Via Pública
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Gent Gran

La Regidoria de Gent Gran 
va iniciar ahir el procés de 
creació del Consell de la 
Gent Gran de Cassà de la 
Selva, amb la celebració de 
la primera reunió informati-
va a la qual van assistir unes 
30 persones, que van poder 
exposar les seves propostes 
i també els seus dubtes. 
Entre els assistents i les as-
sistentes a la reunió, podem 
destacar la presència de les 
representants de la junta del 
Casal de Jubilats, l'exalcalde 
Martí Vallès, antics regidors 
i persones jubilades molt 
vinculades a entitats i asso-
ciacions del poble i que són 
referents per a la gent d'una 
certa edat a Cassà.

També és molt destaca-
ble l'interès que la creació 
d'aquest consell ha aixecat 
entre les veïnes i els veïns 
del poble en general, ja que 
aquest consell, com va afir-
mar la regidora de la gent 
gran, Ester Ayala, ha de 
ser un organisme vinculat a 
l'ajuntament però indepen-
dent de qualsevol ideologia 
política o govern local, que neix per 
quedar-se i complir amb la seva fun-
ció principal que és representar a la 
gent gran de Cassà, sigui qui sigui que 
governi en un futur el poble. També 
va remarcar que igual que existeixen 
els consells de l'esport o d'educació, 
no té sentit que un poble gran com 
Cassà, on més d'un 20% de la pobla-
ció està jubilada, no existeixi aquest 
consell i menys ara que tenim una re-
gidoria específica de gent gran.

El representant de Cassà al Consell 
Consultiu de la Gent Gran del Consell 
Comarcal del Gironès, Jordi Presas, 
va explicar que els objectius principals 
han de ser detectar i treballar en les 
necessitats de les persones de més 
de cinquanta-cinc anys, per poder-les 
oferir eines i recursos que permetin 
afrontar un envelliment actiu a par-
tir d'aquesta edat. Va explicar que a 
Cassà ja comptem amb molts recur-
sos i equipaments (casal, residencia, 
regidories d'afers socials i ara de 
gent gran) però que hem de fer un 
pas més enllà i treballar des d'aquest 
consell fer visibles i buscar solucions 
a problemàtiques actuals com són la 

soledat no desitjada o la bretxa digital. 
Presas va afirmar que cal cercar re-
cursos i assessorament per a la gent 
gran per afrontar la pobresa energè-
tica a l'hivern, que ningú passi fred és 
primordial, però que molta gent no té 
maneres de demanar ajudes o acce-
dir a recursos perquè són difícils de 
sol·licitar per la complexitat del siste-
ma informàtic. L'accés a una mobili-
tat segura pels carrers tant per a les 
persones autònomes, però també per 
a les que necessiten fer-ho amb cadi-
res de rodes i altres vehicles petits de 
motor, va ser un altre tema que es va 
debatre.

També és destacable la presèn-
cia de les representants de la junta 
de govern del Casal de Jubilats, les 
quals van manifestar que des del Ca-
sal s'està treballant en un nou model 
de casal adaptat als temps actuals, 
oferint noves activitats que resultin 
interessants per la seva temàtica, 
com ara cursos d'idiomes, informàti-
ca, ioga, estiraments, tallers i pròxi-
mament també s'oferiran excursions 
culturals. Van comentar que, a partir 
de la tardor, el Casal té previst canvis 
importants relacionats amb el servei 

de bar. La junta considera que pot 
ajudar a reactivar l'activitat quotidiana 
que l'entitat va perdre a causa de la 
Pandèmia. Totes i tots els presents 
van estar d'acord que l'espai del Ca-
sal s'ha d'aprofitar més i s'ha d'obrir 
a més gent i que això s'aconseguirà 
amb una oferta variada, atractiva i 
interessant que compleixi amb les ex-
pectatives i els interessos d'un grup 
més ampli de persones, que no s'ar-
riba ara. També, tothom va estar 
d'acord que el Casal i el Consell de la 
Gent es poden complementar perfec-
tament i que si treballen en benefici 
de la gent gran de Cassà es poden 
aconseguir grans coses.

Es va acordar que, a partir d'aquest 
moment es començaran els tràmits 
administratius per donar d'alta el Con-
sell per part de l'ajuntament i que es 
tornarà a convocar una nova reunió 
al setembre per revisar la proposta 
de reglament que es proposi des de 
l'Ajuntament.

Esteu tots i totes convidats i convi-
dades a assistir a la pròxima reunió. 
Us anirem informant!

Primera reunió per a la creació del 
Consell de la Gent Gran a Cassà
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Seguretat i protecció civil

A partir d’aquest mes d’agost la Policia Local farà una 
campanya de control i aplicarà les sancions previstes per 
als patinets i altres vehicles de mobilitat personal

A l’ordenança que regula l'ús dels cicles i vehicles de 
mobilitat personal, es contemplen els diferents tipus de 
vehicles, des de patinets sense motor a vehicles destinats 
a persones amb mobilitat reduïda que utilitzen vehicles mo-
toritzats i ordena la circulació en les diferents vies i espais 
del municipi. A més també es regulen la velocitat en els 
diferents tipus de vies o l'edat mínima de conducció autò-
noma que va des dels 10 anys amb els cicles o els VMP 
sense motor o els 16 anys per portar vehicles de mobilitat 
personal amb motor.

Referent a l'ús del casc, és obligatori en aquests 3 ca-
sos:

Ciclistes, quan siguin menors de 16 anys.
Persones usuàries de VMP sense motor, quan siguin 

menors de 16 anys.
Persones usuàries de VMP amb motor.
Les sancions previstes inclouen una multa de fins a 500 

€ per superar la taxa d’alcoholèmia de 0,25 mgr/l i 0 
mgr/l en el cas dels menors d’edat, fins a 500€ per con-
duir sota els efectes de les drogues i la sanció per utilitzar 
auriculars o mòbil que pot arribar fins als 200€.

Podeu veure la normativa completa en el web municipal, 
cassa.cat

La Policia Local fa una campanya de control de conductes incíviques 
als conductors de vehicles de mobilitat personal (patinets) 

Ciutadania i Serveis Socials

Després de la reforma de Can Trinxeria, l’ajuntament 
ha començat a organitzar les àrees que donaran ser-
vei des de les noves oficines situades a la plaça de la 
Coma. 

Promoció Econòmica, la Borsa de Treball, Servei 
d’orientació i servei a l’emprenedoria, l’Agent Digital i 
el servei Accelera Pime Rural, han estat els primers 
serveis que s’han traslladat de la planta baixa al pri-
mer pis de l’edifici. 

El servei de Corworking segueix com fins ara en el 
primer pis de Can Trinxeria. 

Les oficines de Serveis Socials que fins ara estaven 
a l’Escorxador, s'han traslladat a la planta baixa de les 
noves dependències de Can Trinxeria. Inclouen Serveis 
Socials, serveis d’Habitatge i el servei de Mediació co-
munitària, 

El Jutjat de Pau que fins ara estava situat en el pri-
mer pis de l’antic Ajuntament, també s’ha traslladat a 
les noves oficines de Can Trinxeria, en el primer pis. 

Amb aquest canvi,  l’ajuntament centralitza els ser-
veis a la ciutadania en un mateix edifici i facilita accés 
a persones amb mobilitat reduïda als disposar de ram-
pes i ascensor per accedir als diferents serveis. 

Trasllat dels nous 
serveis municipals 
a Can Trinxeria

C/ del Molí, 78 - Cassà de la Selva
Tel. 972 46 03 06 - info@rmartiestil.cat
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Cultura

Aquest mes de setembre de inau-
gurarà el Festival Art & Gavarres. 
Aquest festival parteix de la idea que 
l’art pot ser una eina que ens ajudi a 
reflexionar i a canviar la nostra mira-
da sobre el paisatge. 

El 9 de setembre s’inauguraran les 
obres a Can Vilallonga a Cassà que se-
ran visitables fins que la mateixa natu-
ra, amb el pas del temps, les esborri.

A l’edició d’enguany, l’artista cassa-
nenca Ció Abellí i l’Alfons Plujà seran 
els encarregats de realitzar el seu 
projecte a Can Vilallonga.  

La cassanenca Ció Abellí, llicenciada 
en Belles Arts, ha estat molts d’anys 
professora de l’escola d’Art Josep Llo-
veras, comissariant exposicions amb 
els seu alumnes, i també ha realitzat 
diverses escultures d’obra publica que 
es poden veure arreu de Catalunya.

També ha estat la creadora de la 
Dona dels Nassos, el cap gros que es 
passeja el dia 31 de desembre pels 
carrers del municipi.  

Abellí i Plujà, van treballar junts en 
el Festival Art i Gavarres amb una in-
tervenció a Can Llambí de Llagostera. 

FESTIVAL INTERNACIONAL 
D'ART I PAISATGE A 
LES GAVARRES
Art & Gavarres és un festival que 
parteix de la idea que l’art pot ser 
una eina que ens ajudi a reflexionar 
i a canviar la nostra mirada sobre el 
paisatge. Relacionem art i natura per 
donar a conèixer aquest espai natural 
protegit i posar-lo en valor.

Els artistes participants creen du-
rant una setmana obres in situ amb 
materials naturals. Us convidem a 

visitar-nos i a descobrir aquestes in-
tervencions artístiques efímeres, tot 
endinsant-vos a les Gavarres.

LA SEQUERA, L’EIX 
VERTEBRADOR DEL FESTIVAL
Perfilem l’organització del festival co-
incidint amb la declaració de l’estat 
d’excepcionalitat per sequera que 
afectarà a 6 milions d’habitants. Una 
secada que ja fa 30 mesos que dura, 
molt més llarga que la darrera, al 
2008, i no vista en aquesta magnitud 
des del 1905. Comencen restriccions 
en els usos, els més importants els 
agrícoles, seguits pels industrials, lú-
dics o el rec de zones verdes.

Més de dos anys de sequedat en el 

transcurs del quals els ciutadans hem 
anat patint l’encariment dels preus de 
l’energia, veient com els desembas-
saments en hores punta  reportaven 
guanys milionaris a les corporacions 
hidroelèctriques; i s’han compromès 
futurs projectes turístics de masses, 
a la muntanya i al litoral, depredadors 
de recursos naturals tan escassos 
com l’aigua.

Una sequera que podem extrapolar 
també a les idees i iniciatives per ini-
ciar el canvi cada cop més inajornable 
en la nostra relació amb el planeta. 
Convidem als artistes a que reflexio-
nin sobre aquest tema i ens desbor-
din inundant les Gavarres amb la seva 
pluja d’idees.

Cassà tornarà a tenir una de les 
intervencions del Festival Art & Gavarres

El 30 de setembre arriba Delirium 
Music Festival a Cassà de la Selva
Des del mes de maig fins a finals d’any, la promotora De-
lirium celebra una sèrie d’esdeveniments en diverses loca-
litzacions de la demarcació de Girona on la música i l’art 
convergeixen. 

El pròxim 30 de setembre el Delirium Music Festival 
aterrarà a la Pineda Fosca de Cassà de la Selva.

L’Ajuntament ha tancat un acord amb la promotora de 
l’esdeveniment perquè sigui l’emplaçament d’un dels seus 
festivals musicals més emblemàtics. 

La part central del Festival tindrà lloc a la Pineda Fosca, 
des de la tarda fins a la matinada, amb la presència d’ar-
tistes de gran renom internacional i nacional així com Edu 

Imbernon i la seva producció Fayer.
A part de l’acte central, el festival comptarà amb un se-

guit d’activitats gratuïtes que es portaran a terme al cen-
tre del municipi com tallers per infants o un vermut elec-
trònic entre altres activitats aptes per a tots els públics. 

Part de l’acord és la participació dins del marc d’aquest 
festival d’alguns artistes locals i poder-los promocionar. 
Aquests artistes seran escollits amb un càsting, que ens 
servirà per mostrar i promocionar el talent cassanenc.

En declaracions, el regidor de promoció econòmica, Àlex 
Font, fa una valoració molt positiva d'aquest acord valorant 
l'impacte econòmic, social i d'oci que aportarà aquest fes-
tival al nostre poble.

Per a més informació i compra d'entrades podeu consul-
tar les xarxes socials corresponents.

Promoció econòmica
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Aquests premis es van crear amb 
l'objectiu de guardonar, anualment, 
diversos àmbits de l’esport per tal de 
potenciar el reconeixement social de 
la pràctica esportiva, i posar de ma-
nifest, l’esforç i la dedicació dels es-
portistes , les entitats i les persones 
vinculades a l’esport.

Aquestes són les categories dels 
premis:

"Tap al millor esportista masculí"
"Tap a la millor esportista femenina"
"Tap al millor equip masculí"
"Tap al millor equip femení"
"Tap Cassà Poble Educador"(es con-

cedirà per aquelles accions, compor-
taments, o actituds de clubs, equips, 
esportistes, etc.  que fomentin valors 
de l’esport com el joc net, la integra-
ció, així com accions o iniciatives di-
rectament relacionades amb l’esport 
o amb altres àmbits del municipi).

"Tap d'Honor (es concedirà a títol 
individual a la persona per la seva vin-
culació/treball al llarg d'anys amb l'esport municipi)

A més d'aquests premis també es faran reconeixements 
a tots els equips i esportistes amb una trajectòria rellevant 
durant l'any així com les entitats que celebrin 25, 50, 75 
o 100 anys.

Es podran presentar candidatures fins a les 23:59 h del 
dia 1 de setembre de 2023. Podeu consultar la normativa 
dels premis i descarregar la fitxa d'inscripció en el web 
municipal. 

Per presentar la candidatura podeu entrar una instància 
genèrica amb la fitxa d'inscripció a la seu electrònica de 
l’ajuntament o per correu electrònic a esports@cassa.cat.

Els premis de la 4ª edició, es lliuraran en un acte públic, 
al teatre de la Sala Centre Recreatiu, el divendres, 22 de 
setembre de 2023, a les 19 hores.

 
LA PISCINA COBERTA TANCADA FINS AL 21 
D'AGOST PER OBRES DE REPARACIÓ
Aquest estiu s’han dut a terme els treballs de reparació 
del fons de la piscina coberta en els que s'ha de reparar el 
vas per evitar filtracions, aquestes feines estan cobertes 
per la garantia de la instal·lació del liner del vas que s'havia 
fet el 2020.

Per poder fer aquests treballs s’ha buidat la piscina. 
Aquest procés de buidatge s'ha planificat juntament amb 
els bombers i ADF de Cassà, que aprofitaran gran part l'ai-
gua, uns 400.000 litres aproximadament. Amb aquesta 
aigua s'omplirà una bassa que utilitzen d'emmagatzematge 
per apagar incendis.

L'altra part de l'aigua s'ha transvasat a la piscina d'estiu, 
en aquest cas la piscina exterior no s'havia omplert en 
previsió d'aquest transvasament i per aprofitar al màxim el 
volum d'aigua de la piscina interior. En tota aquesta opera-
ció s'ha aprofitat tota l'aigua de la piscina coberta i es pro-
cedirà a la reparació del vas, es preveu que els treballs es 

Esports / Piscina

Premis Cassà Destapa l'Esport i 
formació del Consell Esportiu

facin durant les primeres setmanes d'agost i la piscina es-
tigui en funcionament de nou el pròxim dilluns, 21 d'agost.

PRIMERA REUNIÓ DEL CONSELL ESPORTIU
El passat dimarts,  25 de juliol, es va celebrar la primera 
reunió del Consell Esportiu a la Sala de Plans de l’Ajunta-
ment de Cassà.

Aquesta trobada d'entitats esportives amb el tècnic 
d'esports i el regidor d'esports Albert Arderiu,  va servir 
per explicar les línies de treball pels propers quatres anys, 
tractar la gala de l’esport i sobretot poder resoldre dub-
tes i preguntes que poguessin tenir els presidents de les 
entitats.

Una reunió que tenia com a finalitat iniciar una nova for-
ma de treballar per promocionar l’esport, i fer les accions 
necessàries per, a partir dels interessos de tots els clubs 
i les entitats, poder treballar per com volem que sigui l’es-
port al poble a mig i llarg termini.
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Meteorològiques

JULIOL 2023

Temperatures:
Mitjana del mes: 24,68º C  

La mitjana de juliol de Cassà 
és de 23,52º ( + 1,36º)

Màxima absoluta: 41,2ºC 
dia 18 a 1/4 i 9 minuts de la 
una del migdia.

Mínima absoluta: 14ºC el 
dia 1 a ¾ de 7 del matí.

Mitjana de les màximes: 
32,20º   C 

Mitjana de les mínimes: 18º   
C.

Pluges:
Tres dies amb una mica de 

precipitació:
Dia 3      2,4 l 
Dia 6      0,2 l
Dia 25    2,1 l
Precipitació total: 4,6 litres 

(la mitjana global de tots els mesos de 
juliol és de 26,20 litres)

   
Vents dominants:  Xaloc (ESE) du-

rant 20 dies
Ràfega més forta de vent : 45 

Km/h d’OSO (Garbí) el dia 27 a 2/4 
de 12 de la nit

(Dates tretes del Meteocat)

LA COSA SEGUEIX: JULIOL CA-
LURÓS I SEC
Una vegada més hem de parlar de 
calor i de sequera i aquest juliol no 
ha estat l’excepció. El pic més fort va 
ser a mitjans de mes que, en molts 
indrets de Catalunya es varen batre 
rècords de calor. No va pas ser el cas 
de Cassà que va arribar a 41,2º. En 
els darrers 50 anys, la màxima en-

cara és del 28 juny del 2019 amb 
41,9º. Aquest any ha estat la segona.

Pel que fa a la pluja no hem arri-
bat a 5 litres quan la mitjana del mes 
és de més de 26. Recordem que es 
poden seguir les dades meteorològi-
ques en directe a l'observatori de  
l'Ajuntament. L'enllaç és:  cassa.cat/
meteo/

Policia Local
ACCIDENTS MES DE JULIOL DE 2023

Accidentes amb danys materials:
Dia 04: Carrer de la Via  6, Vehicles Implicats: Citroen 

C4 i Cheurolet Trax
Dia 11: C-250a C-65,  Vehicle Implicat:  Toyota Land 

Cruiser
Dia 16: Plaça Sant Pere; Vehicle Implicat: Kia Ceed

Accidentes amb ferits:
Dia 04:Carrer Xavier Carbo, Vehicles Implicats: Patinet 

no electric i Iveco.

Cassà al dia Meteorològiques / Policia Local
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Màximes, mínimes i pluges de  JULIOL 2023
Temp. mitjana :  24,68 º C  Pluja total : 4,6 litres                                

Pluja Màximes Mínimes

Buffet lliure a 
la carta

Restaurante 
shangai

• Finestres de PVC o alumini
• Mallorquines
• Mosquiteres
• Porticons
• Tancaments de terrasses
• Persianes
• Tanques i portes de jardí
• Mampares de bany
• Portes seccionals
• Automatismes

C/ Indústria, 41, baixos
17244 Cassà de la Selva

Tels: 680 622 113 
676 888 720

www. tottan. com
c. e. : info@tottan. com
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Defuncions

JULIOL 2023

Lola 
Ors 
Tibau

Va morir el 30 de juny de 2023 a l'edat de 90 anys. Deixa 
dos fills, Carlos i Ricard La cerimònia exequial es va cele-
brar el 3 de juliol, a la Sala de cerimònies del tanatori de 
Cassà de la Selva.

Indalecio Otero Garrido
Va morir l'11 de juliol de 2023 a l'edat de 96 anys. Era 
casat amb Rosa Prol Casas i deixa un fill, Gabriel. La ceri-
mònia exequial es va celebrar el 13 de juliol, a la Sala de 
cerimònies del tanatori de Cassà de la Selva.

Maria Sitjas Pibernat
Va morir el 14 de juliol de 2023 a l'edat de 92 anys. Deixa 
sis fills: Consol, Clara, Josep (+), Jaume, Maria Àngels i 
Dolors. La cerimònia exequial es va celebrar el 15 de juliol, 
a la Sala de cerimònies del tanatori de Cassà de la Selva.

Ángel Sánchez Navarrete
Va morir el 16 de juliol de 2023 a l'edat de 65 anys. Era casat 
amb Paqui Aguilera Ariza i deixa dos fills, Javier i Laura. La ceri-
mònia exequial es va celebrar el 17 de juliol, a la Sala de cerimò-
nies del tanatori de Cassà de la Selva.

Joan Casellas Lloveras
Va morir el 16 de juliol de 2023 a l'edat de 89 anys. Era solter. 
La cerimònia exequial es va celebrar el 18 de juliol, a la Sala de 
cerimònies del tanatori de Cassà de la Selva.

Carmen Parés Casadellà
Va morir el 23 de juliol de 2023 a l'edat de 94 anys. Era vídua 
de Manolo Perujo Doblado i deixa tres fills, Emilio, Joan i Anna. 
La cerimònia exequial es va celebrar el 24 de juliol, a l'església 
parroquial de Sant Martí de Cassà de la Selva.

GRÀCIES, CARMEN
La Carmen sempre ha estat una dona forta, decidida i amb 
caràcter fort, però això li ha fet possible viure els seus 94 
anys, en què li ha passat de tot: des de viure una guerra civil 
menjant trossos de formatge que els soldats li donaven a la 
seva mare quan els rentava la roba, anar a peu fins a Caldes 
o amb el tren de carbó a Llagostera a vendre fils i vetes per 
guanyar-se uns diners als mercats, a conèixer en Manolo i 
tenir amb ell 3 fills, a treballar a la fàbrica de Can Paró triant 
els taps de suro, etc. També ha passat i superat mals tràn-
gols com la mort del seu marit, un càncer i altres patologies 
que ha tingut. 

Però sempre la recordarem com una dona forta i lluitadora, 
que no ha tingut mai les coses fàcils i que malgrat tot ens 
ha donat una gran lliçó de vida a tots els que l’hem envoltat. 
Perquè dins la seva força sempre hi ha hagut bona voluntat.

Gràcies, Carmen, per formar part de les nostres vides, des-
cansa en pau.

La teva família
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Entitats Parròquia de Cassà

Del 31 de juliol al 6 d'agost s'ha celebrat la Jornada Mun-
dial de la Joventut convocada pel papa Francesc a la ciutat 
de Lisboa, sota el lema: "Maria se n'anà decididament" (Lc 
1, 39). D'entre el milió i mig de persones de tot el món 
que hi van participar, uns vuitanta eren de la Delegació del 
Bisbat de Girona i, 6 joves i 2 responsables de grup eren 
de les nostres parròquies de Cassà i Llagostera.

Va ser una jornada plena de moltes activitats per es-
collir: moments de pregària, “rise up”, concerts, trobada 
de comunió i lleure, però es van destacar com a actes 
principals les celebracions amb el Papa, com la cerimònia 
d'obertura, el Via Crucis, la Vigília i la missa d'enviament. 
Impactava veure tants i tants joves compartint la fe, des-
prenent alegria i il·lusió i, tot en un clima de germanor 
constant. Cal destacar l'amabilitat de tothom: dels pele-
grins, dels voluntaris i de les persones que ens trobàvem 
pel carrer i que ens ajudaven quan teníem algun problema.

El Papa Francesc va connectar molt bé amb els proble-
mes que tenen els joves avui i els ha animat a no deixar-se 
vèncer pel desànim, a saber que Déu els estima a cada 
un tal com són, a aixecar-se sempre i ajudar a aixecar als 
altres quan cauen, què és l'únic moment lícit que un pot 
mirar a l'altre des de dalt.

Va ser una experiència molt profitosa i que va ajudar a 
créixer en la fe.

Compartim amb vosaltres algunes de les reflexions que 
han fet els joves:

-“La JMJ ha estat per a mi una de les millors experièn-
cies que he viscut i que viuré. Normalment, els cristians 
ens sentim una mica apartats, ja que la majoria de gent no 
entén la religió com a una cosa fonamental, i més en els 
joves, però és genial retrobar-se amb gent de tot el món 
i veure que els joves cristians no estem sols. També és 
interessant veure com es fan les misses d'altres llocs, he 
après un munt de coses, per exemple maneres noves de 
resar. No puc descriure l'ambient a la JMJ, perquè no hi 
ha paraules prou exactes, senzillament la gent de la JMJ 
és una agrupació de gent religiosa meravellosa, la qual 
hem fet molta pinya, hem rigut, ens hem inventat himnes i 
sobretot ens hem contagiat alegria.”

-“La JMJ per mi ha sigut un lloc màgic i inoblidable, on 
he pogut veure que els joves cristians som molts més del 
que em pensava; lloc on he descobert que no hem de tenir 
por de dir que som creients en la fe i que en cap moment 
del nostre camí estem sols, sempre anem acompanyats 
de Jesús, encara que pensem que ha deixat de seguir-nos 
des de fa temps. M'emporto moltíssimes coses, moltes 
d'elles inexplicables, grans anècdotes i sobretot amistats 
que amb tan poc temps només es podrien fer amb un am-
bient de família com aquest, quasi impossible de trobar.”

-“Per mi, la JMJ ha estat una experiència enlluernadora 
en tots els sentits, però sobretot pel que fa a la manera 
en com mirava al cristianisme perquè m'he adonat que en 
tenia un enteniment molt superficial i ara entenc que la 
comunió entre cristians és el que realment porta a acos-
tar-nos a la glòria de Déu.” 

-“Fins ara em sentia molt sola en la fe, perquè molt po-
ques persones del meu entorn són cristianes, però aques-
ta experiència m'ha eixamplat la visió i m'he adonat que 
els cristians som una multitud i estem units en el mateix 
objectiu: seguir Jesús. Però aquesta unitat no és un "pack" 
homogeni, sinó que cadascú és diferent i cadascú aporta 
el seu granet de sorra. Tal com va dir el Papa Francesc, 
Déu ens crida individualment a cadascun de nosaltres, i a 
l'Església hi ha lloc per a tothom. Aquesta experiència m'ha 
donat un estímul perquè he vist la magnitud de l'Església i 
la seva unió en la diversitat.”

Ara ja ens espera la pròxima JMJ a Corea del Sud, a 
Seül, el proper 2027. 

NOU CURS DE CATEQUESI
El Pla de Catequesi està format per quatre Etapes, de 

dos cursos cada etapa. La catequesi es fa cada quinze 
dies. Les etapes d’Iniciació, Seguiment i Professió de Fe es 
fan els divendres, d’1/4 de 6 a 3/4 de 7 tarda (17:15 
a 18:45). 

- Iniciació: comprèn les edats de 7 i 8 anys (2n i 3r de 
primària). És l’etapa de preparació a la Primera Comunió; 
comença als 7 anys. 

- Seguiment: correspon a l’etapa de després de la prime-
ra comunió (9-10 anys). 

- Professió de Fe: és l’etapa que abans en dèiem Comu-
nió Solemne; correspon als 11-12 anys. Aquesta etapa 
acaba amb la celebració de la Professió de Fe, que es fa 
conjuntament amb la parròquia de Llagostera (un any a 
cada parròquia). 

- Confirmació: comprèn les edats de 13 i 14 anys (2n i 
3r d’ESO). Aquesta celebració es fa conjuntament amb les 
parròquies de l’arxiprestat. El dia i hora de catequesi es 
concretarà amb els participants.

- Inscripcions: presencial, dies 12 i 13 de setembre, de 
5 a 7 de la tarda, al despatx parroquial; també el dime-
cres, dia 13, d’11 a 1 del migdia. Inscripció online, a tra-
vés del formulari que hi ha penjat a la pàgina web de la par-
ròquia, en l’apartat de catequesi (www.pcassallagostera.
cat). Els pares dels infants i adolescents que el curs passat 
ja participaven a la catequesi, se’ls dirà, a través dels/les 
catequistes els dies d’inscripció, podent fer-ho online.

PEREGRINACIÓ A MONTSERRAT
Com cada any, les diferents parròquies de l’arxiprestat de 
La Selva organitzem la Peregrinació a Montserrat. Aquest 
any serà el dissabte, dia 7 d’octubre. Les inscripcions es 
fan a la botiga Dausà, de la plaça de la Coma. El termini 
per inscriure’s és el dissabte, 30 de setembre. En el full 
de la parròquia es pot trobar l’horari, preu, així com altres 
aspectes concrets.

Enric Plantés i Badosa

Una experiència única de fe
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Mou-te en Bici Entitats

Aquest mes us explicaré una Ruta entre Cassà i Blanes 
que passa per camins. Aquesta ruta té com a fita obligada 
de pas el poble de Tordera, i la distància total d’anada varia 
entre els 42 i els 49 Km segons si, a partir de Tordera, 
voleu passar directament fins a Blanes seguint tota la vora 
del riu o si opteu per fer una petita marrada i passar per 
Palafolls. En ambdós casos, l’arribada a Blanes és per la 
planta dessalinitzadora, a tocar dels ponts del tren i de la 
carretera que es va endur el riu Tordera en l’episodi del 
temporal Glòria. Podeu descarregar-vos al mòbil la ruta 
amb el codi de barres que us adjunto.

Per anar a Blanes seguirem, de primer, la via verda Gi-
rona-Sant Feliu de Guíxols, però a la granja de can Gurí 
agafarem la via verda «RUTA TERMAL» (que és l'inici de la 
RUTA EUROVELO 8) fins a Caldes de Malavella. A Caldes, 
deixarem la Ruta Termal i l'Eurovelo 8 i, passant pel volcà 
del CAMP DELS NINOTS, ens enfilarem fins a una cruïlla 
molt coneguda a Vidreres anomenada "ELS QUATRE CA-
MINS". Val a dir que l'Eurovelo 8 també arriba a aquesta 
cruïlla passant per uns altres indrets, cosa que us dóna 
més marge de joc per conèixer i descobrir rutes diferents. 
A partir dels quatre camins, seguim de pla cap a la dreta 
per baixar, al cap de poca estona, fins a la urbanització 
Mas Flassià de Vidreres. Després, passem per davant de 
l'Institut i, per un camí que travessa la riera Rec Clar i la 

De Cassà a Blanes amb bici 
elèctrica

A dalt, mapa de l’itinerari amb diverses variants i amb els punts més 
interessants. A l'esquerra, reproducció d’un tapir adult amb una cria al 
volcà del Camp dels Ninots de Caldes
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riera de Pins (que, com moltes altres 
rieres a la plana de la Selva, tenen un 
recorregut molt paral·lel i separat per 
molt pocs metres en trams llargs) 
anem a parar a la N-II en un punt molt 
proper al restaurant Can Castells i 
molt segur per travessar aquesta car-
retera important.

A partir d'aquest punt, passem per 
davant de l'edifici dels bombers de 
Maçanet i ens enfilem en pujada molt 
forta fins al Puig Marí, que destaca en 
el paisatge per la seva torre de tele-
grafia òptica restaurada fa uns anys i 
il·luminada a la nit. El cim no és punt 
de pas obligat, però val la pena d'ar-
ribar-hi; el paisatge que es veu des 
d’allà dalt és amplíssim: tota la vall del 
Tordera, des del mar fins a Hostalric, 
i també una gran part de les Guilleries 
i del Pla de la Selva fins a Girona.

El Puig Marí és un «PITÓ VOLCÀ-
NIC», és a dir, una elevació del terreny 
originada pel fet que, just en aquest 

punt, hi ha la xemeneia d’un volcà: la 
lava solidificada que no va arribar a 
sortir a l’exterior fa un nervi dur que 
s’allarga kilòmetres cap a l’interior de 
l’escorça terrestre i que és més re-
sistent a l’erosió que la roca granítica 
que l’envolta. Amb el temps, el nervi 
queda centrat al bell mig del turó per-
què els agents meteorològics aconse-
gueixen de gastar més el granit que 
el basalt en què s’ha convertit la lava, 
i això origina el turó, que té un pen-
dent molt pronunciat i sobresurt en el 
relleu. De fet, a la zona de Maçanet 
de la Selva s’han comptabilitzat qua-
si una quarantena d’aquests pitons 
volcànics, i en força llocs hi queden 
també trossos de les colades volcà-
niques que es van escampar a partir 
d’aquests cons volcànics, configurant 
tot plegat l’Espai d’Interès Natural 
anomenat «TURONS DE MAÇANET». 
Aquest conjunt de volcans de Maça-
net té una relació directa tant amb les 

manifestacions volcàniques properes i 
d’una antiguitat semblant (des del turó 
de Sant Maurici a Caldes de Malavella 
fins a la colada del castell d’Hostalric), 
com amb les més allunyades i molt 
més modernes de la Zona Volcànica 
d’Olot (des dels volcans olotins fins al 
volcà més proper de la Crosa de Sant 
Dalmai). I aquesta relació és originada 
pel trencament lent de la Placa Tectò-
nica Europea justament per aquestes 
zones. Com a complement natural 
de l’itinerari, en les immediacions del 
Puig Marí hi podreu veure, a principis 
d’estiu, les flors rosades d’un bruc pe-
tit i molt rar als Països Catalans: el 
Bruc Vermell (Erica cinerea).

CREUEM LA TORDERA
La baixada fins a Tordera és meteò-
rica, amb un pendent fort però sem-
pre per pista forestal. I, en arribar a 
Tordera, travessem l'ample riu per un 
pont que ofereix molt bones vistes de 
l'església i el nucli antic del poble.

A partir de Tordera, la ruta segueix 
de pla pel COSTAT DRET del riu, però 
després de passar per les proximitats 
de la zona industrial d’Inditex i quan 
el camí fa una corba en angle recte 
per allunyar-se del riu i portar-nos a 
Palafolls, arribem al punt on se’ns 
presenten les dues opcions d’arribada 
a Blanes: 

a) Podem deixar el camí que seguí-
em i travessar el Tordera per la seva 
llera, cosa que podrem fer si el riu no 
porta gaire aigua. Llavors, continuem 
cap a Blanes pel COSTAT ESQUERRE 
del riu. Aquesta és l’opció curta. El 
costat esquerre és més solitari i agrí-
cola que el costat dret del riu. I tam-
bé és més "trialer", ja que passa una 
bona estona per un corriol establert 
entremig de les canyes d’un canyer 
dens i llarguíssim. Això li dóna un gran 
interès fins a l’arribada a Blanes.

b) Podem continuar el camí fins a 

 Cim del Puig Marí amb la torre de telegrafia òptica i el Bruc Vermell (Erica cinerea) del Puig Marí.

48    Llumiguia · núm. 846 · agost 2023 



Mou-te en Bici Entitats

Palafolls, travessant els afores d’una 
altra zona industrial. Aquesta és l’op-
ció llarga. Abans de Palafolls passa-
rem per una zona agrícola molt in-
teressant i ens aproparem molt a la 
base de la muntanya del castell de 
Palafolls, cosa que, amb cert esforç, 
ens permet d’accedir-hi. Des d’allà, 
les vistes de la costa del Maresme 
són esplèndides i, de fet, aquest és 
l’encant d’aquesta opció més llarga. 
Després de Palafolls, en molt poca 
estona ja arribarem a Blanes per la 
dessalinitzadora.

Una vegada a la dessalinitzadora, si 

ens volem arribar al Passeig de Mar i 
a la roca «Sa Palomera» tindrem oca-
sió de passar per una rodona immen-
sa en què s’hi ha fet un carril bici amb 
un traçat formidable que garanteix la 
seguretat i 
el respecte 
a la mobili-
tat ciclista.

Xavier 
Viñas i 

Teixidor / 
xvinas@
xtec.cat

Lloc on es travessa el riu Tordera per la llera; a la dreta, rodona a Blanes. Aquí sí que saben marcar un carril bici visible i segur a les rodones!

Codi de Barres de l’itinerari
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La colla Mans Amigues, 
tercera a la Copa Catalunya
El dissabte 22 de juliol la colla Mans 
Amigues es va desplaçar fins a Ceret 
per competir a la copa Catalunya un 
campionat de diferent format, que 
consisteix en eliminatòries colla con-
tra colla i es juga amb l'aleatorietat 
de la sardana que interpreta la cobla. 
La colla va assolir la tercera posició 
després de ballar quatre sardanes de 
cinc tirades.

Mentre les colles Amics Dansaires i 
Taps continuaven entrenant a Cassà, 
la colla Mans Amigues va anar a fer 
una exhibició a la revetlla de Sant Jau-
me de Calella, després de ballar una 
sardana de lluïment i una de punts lliu-
res, van dansar amb tot el públic jove 
la sardana del Coti x Coti.

Durant tot el mes de juliol la nostra 
entrenadora i dansaire, Alba Mitjavi-
la va ser la monitora del primer curs 
de sardanes d'estiu de Riudarenes. 
L'última sessió es va celebrar el dia 
1 d'agost amb una petita actuació da-
vant tot el públic aprenent.

Aquesta mateixa setmana, el diven-
dres 4 d'agost la colla Taps va anar 
a explicar la seva experiència en el 
món de la sardana esportiva a tots 
els nens i nenes que estan aprenent 
sardanes al curset d'estiu de Tordera. 
Van poder intercanviar impressions 
i respondre tots els dubtes que els 
aprenents tenien sobre els assajos, 
concursos, vestuari... En acabar, van 
ballar tots junts.

L'endemà, el dissabte 5 d'agost, la 
colla Mans Amigues i l'esbart dansai-
re van ballar a la festa major de Mal-
grat durant la mitja part de la doble 

La colla Mans amigues al concurs de Ceret i 
l’exhibició de la colla a Calella
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ballada de nit. El públic va poder veure 
el ball de panderetes, divertiments, una 
sardana de lluïment, marina i per acabar 
una sardana de punts lliures.

Properes activitats de les colles i 
l’esbart:

16 de setembre: dissabte, Tarragona 
(Mans Amigues)

23 de setembre: Actuació de l’esbart 
al matí a Cassà i a la tarda a Can Gibert 
del Pla.

24 de setembre, diumenge, Barcelona 
catedral (Mans Amigues i Amics Dansai-
res)

1 d'octubre, diumenge Cornellà (Taps) i 
El Vendrell (Amics Dansaires)

15 d'octubre, diumenge, Terrassa (Mans Amigues)
22 d'octubre: diumenge, Banyoles (tots)

S’ACOSTA LA FIRA, AMB EL CREMAT I L’ACTUA-
CIÓ DE L’ESBART
Aquest any, les sardanes de la fira de Santa Tecla, amb la 
Nit del Cremat tindran lloc el dia 22 a 2/4 de nou al Pas-
seig Vilaret amb la Principal de Cassà i el tast del tradicio-
nal Cremat servit per em Joan Mias i em Carles Casanova.   

L’endemà hi haurà uma exhibició de l’esbart a 2/4 de 12 
del matí a la placa de la Coma. 

Pinzellades d’un cel clar
i del bosc flaire de ginestes

nostres mans hem d’enllaçar
a la plaça en nostres festes.

La sardana hem d’animar
i de tot cor hem d’estimar-la

d’ànima, l’hem d’honorar
es tresor: Cal conservar-la!

Fragment de la sardana Nostra dansa, de Lluís Duran. 
Lletra: Martinell i Solà. 

A les imatges, els de Taps a Tordera, Mans 
amigues a Malgrat en formació de colla i l’esbart 

a Malgrat. 

 

ASSESSORIA FISCAL
COMPTABLE I LABORAL

A. S. CASSÀ ROQUETA, S. L. 
Correduria d'assegurances

Plaça de la Coma, 18 17244 CASSÀ DE LA SELVA (Girona)
Tel. 972 46 07 26 / WhatsApp: 640380539 Mail: immaserra@cassa.com
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Per la nova temporada 2023-2024 
l'equip de 2a catalana sènior mascu-
lí F.D. Cassanenc ha intercanviat la 
plaça al C.B. Lloret i el nostre sèni-

or jugarà a 3a categoria encara que 
en moltes baixes i es formarà l'equip 
amb els jugadors que quedin de les 
dues categories. Seguirà com a en-

A les imatges, d'esquerra a dreta i de dalt a baix entrenadors de diferents equips del Foment per a la temporada 2023/24: Andrea Albacets, entrenadora 
d'escoleta, Carla Barnés (mini femení), Clàudia Garcia (cadet femení), Damià Xifra (2a sènior masculí), Eulàlia Josa (premini mixt), ÍkerCuéllar (premini 
masculí), Gerard Jiménez (júnior masculí), Yeray Ortega (cadet masculí i júnior femení), Joel Abulí (mini masculí A), Marc Busquets Rincon (infantil 
masculí i mini masculí) i Eduard Artero (infantil femení).

Novetats al bàsquet de l'FDC  
per a la próxima temporada

L'equip sènior masculí finalment jugarà a tercera catalana

trenador en Damià Xifra. Pel que fa a 
l'equip de 2a catalana sènior femení 
seguirà a la mateixa categoria i amb 
l'entrenador en Gerard Nuell,  encara 
que amb algunes baixes que han mar-
xat a altres equips o han plegat de 
jugar a bàsquet.

LES PLANTILLES
Plantilla de l'equip de 3a categoria 
Sènior masculí: Gerard Jimenez, 
Marc Busquets Rincón, Gerard Nuell, 
Genís Duch, Joel Abulí,  Iker Cuellar, 
Pol Mejias, Moad Ismaili,  Yeray Or-
tega,  Marti Torrent, Bernat Carré, 
Joan Teixidor, Roger Mundet,  

Entrenador: Damiá Xifra.
Són baixa: Marc Busquets Rodri-

guez,  Eduard Artero,  Adriá Fusté, 
Eduard Miquel,  Diego Rodriguez,  Eric 
Milan,  Nil Boadella.

52    Llumiguia · núm. 846 · agost 2023 



FD Cassanenc / Bàsquet Esports

VETERANS  DE CASSÀ DE  BÀSQUET
El dia 12 de juliol a les vuit del vespre es va jugar al pavelló 
de Llagostera el partit de veterans entre C.B. Llagostera 
i els veterans de Cassà. Va ser un partit molt entretingut 
i molt igualat; quan faltaven 4 minuts per acabar el partit 
els de Cassà  anaven per davant en el marcador (51-52). 

Al final el millor encert, sobretot en els triples, del Llagos-
tera els va permetre guanyar (59-57). 

A la imatge podem veure els jugadors d'ambdós equips 
abans del partit.

Ara descans pels veterans ja que estem amb temps de 
vacances durant l'estiu.

2a catalana Sènior femení: Irene 
Vila, Eulalia Josa, Carla Barnés, Cla-
ra Busquets, Claudia Torres, Claudia 
Garcia,  Andrea Albacete,  Elena Pa-
gés, Cristina Porsell, Paula Teixidor.

Baixes: Ana Ramirez,  Laura Saubi,  
Berta Besses.

Entrenador: Gerard Nuell

Júnior masculí: Jordi Torrent, Jordi 
Vilà, Marti Vilà, Miquel Angel Villalba,  
Pau Rabionet, Pol Bagué,  Ramon 
Gimeno, Arnau Perez, Marti Duran, 
Marti Amores,  Oriol Nin.

Entrenador: Gerard Jimenez.

Júnior femení: Sara Bey, Queralt 
Bosch, Emma Teixidor, Xènia Amores, 
Aixa Martin, Alba Fuertes, Ona Mas-
so, Aran Carrè, Isona Martin.

Entrenador: Yeray Ortega i Cristina 
Porsell.

Cadet masculí: Gari Escobar, Kim 
Serra,  Aran Valentí,  David Mont-
suñer, Elias Cañadas,  Albert Bazan, 
Varinderjit Singh,  David Palomo,  Ro-
ger Rojals, Manel Coris.

Entrenador: Yeray Ortega i Joan Tei-
xidor.

Cadet femení: Mariona LLoveras, 
Halima Dembelé, Anna Vilá, Aina Ba-

sacoma,  Èlia Duran, Isona Caballero,  
Ivette Vilá, Jana Esparraguera,  Nana 
Dembelé,  Laia Oller.

Entrenador: Claudia Garcia i Clara 
Busquets.

Infantil masculí: Arçadi Vilá Oller,  
David Sanchez Gil, Joan Llorenç Bou,  
Jordi Senen  Molero,  Marc Serra 
Moreno,  Narcís Dauset Puig,  Nil Nin 
Farrerós, Pau Fajula Ribas,  Pau Mas-
só Lliurat,  Tomeu Defranchi.

Entrenador: Marc Busquets i Iker 
Cuellar.

Infantil femení:
Aina Cortés Puigmolé,  Anna Rojals 

Roca, Bruna Lopez Sellés, Gina Car-
bó Paez,  Ivet Bagué Raset,  Janet 
Oller Roura,  Nora Candelario Matilla, 
Paula Hidalgo Jimenez, Paula Soria 
Peñas.

Entrenador: Eduard Artero i Eulalia 
Josa.

Mini femení: 
Mariona Ayach,  Ana Trias,  Bet 

Font, Martina Valero,  Aina Monca-
das, Lluna Bermejo, Carla Nevado, 
Xenia Teixidor, Martina Hidalgo, Júlia 
Camarillas, Clara Huix.

Entrenador: Carla Barnés i Tanit 
Sanchez.

Mini masculí A:
Arnau Fusté,  Eloi Gascons, Andreu 

Solench, Niels Heitbrink,  Aram Aya-
la,  Denis Gauriluta,  Alex Hidalgo, Pol 
Puig,  Nil Caceres, Biel Pi, Sergi Rie-
ra, Oriol Pellicer.

Entrenador: Joel Abulí i Jordi Vilá.

Mini masculí B:
Axel Paez,  Quim Cassoles,  Aleix 

Xifra, Biel Congost,  Jan Fusté,  Roc 
Carceran, Leo Carrillo,  Cecs Ros, 
Marc Gich,  Pol Rodriguez,  Aleix Va-
lenti,  Arnau Senen.

Entrenadors: Marc Busquets i Pau 
Rabionet

Pre-Mini masculí:
Damiá Riera,  Adriá Matarrodona, 

Guillem Matarrodona,  Anil Gubau, 
Liam Vilà, Gerard Calzada,  Blai Bai-
get,  Àlex Gich,  Adrià Valenti,  Joan 
Sala,  Miquel Suñer,  Salvi Huix,  Marc 
Torrijos,  Marti Fajula.

Entrenador: Iker Cuellar.

Pre-Mini mixt: Entrenadors: Eulàlia 
Josa i Npenda Dukuray

Escoleta: Entrenadora: Andrea Al-
bacete.
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Posem fi a la temporada 2022-23 
amb la participació del nostre grup 
xou secundària al campionat de Ca-
talunya de xous promoció que va te-
nir lloc el diumenge 16 de juliol. Una 
bona colla de familiars i amics, des 
de bon matí, vam acompanyar a les 
patinadores i a les seves entrenado-
res Laura i Ana a Torredembarra, 
on van defensar amb escreix el seu 
ball “Amb compte!”, obtenint una molt 
bona merescuda desena posició. Era 
la primera vegada que aquest grup 
participava en un campionat català i 
els bons resultats aconseguits durant 
tota la temporada, han fet palès que 
el treball i la constància al final tenen 
la seva recompensa. 

Per celebrar-ho i tancar aquesta 
etapa, tots plegats, vam fer un so-
par de comiat amb moltes sorpreses 
i també amb alguns moments molt 
emocionants. Agraïm l’esforç de les 
nostres patinadores i sobretot de les 
dues entrenadores per la seva dedi-
cació i per fer-nos gaudir i fer créixer 
dins i fora de la pista. La propera tem-
porada més i millor!

CASAL DE LA SECCIÓ 
DE PATINATGE
Acomiadem també aquest curs amb 
el casal de la secció de patinatge. 
Durant 5 intenses setmanes la mai-
nada ha participat de diverses i va-
riades activitats per posar punt final 

Desena posició al campionat 
català de xou promoció

Dos moments de l'actuació del grup del Foment 
de xou al campionat de Torredembarra.
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amb un petit festival amb la presèn-
cia de les famílies com a públic. La 
temàtica d’enguany ha estat “100 
anys Disney”. A part de la preparació 
dels balls, la decoració, els vestits, els 
complements..., cada dia ha quedat 
una estona per gaudir d’un bany re-
frescant a la piscina. Així mateix, cada 
divendres s’han realitzat altres activi-
tats, algunes amb la participació de 
les altres dues seccions del Foment, 
hoquei i bàsquet: una bicicletada fins 
la Pineda Fosca, una gimcana pel po-
ble, excursió al Salting Girona, una di-
ada d’esports i finalment, l’últim dia, 
una acampada a Can Seixanta. Des 
dels més petits fins els més grans, 
posant èmfasi a la col·laboració, el 
respecte, l’empatia... van trobar-se 
ben entrada la tarda per preparar les 
tendes, muntar-les, sopar, fer espai 
de jocs i llanternes de nit ... per final-
ment dormir encara que fos poques 
hores. L’endemà, el Foment va convi-
dar a tots els participants a esmorzar 
i una vegada tot recollit, van tornar al 
pavelló per acabar el comiat del casal 
a la piscina.  

Només ens queda donar les gràci-
es a tots, entrenadors, coordinadors, 
delegats, famílies i patinadors i pati-
nadores per tots els èxits aconseguits 
aquesta temporada i perquè si caiem, 
demà ens aixequem encara amb més 
força i empenta. Bones i merescudes 
vacances a tothom i ens retrobem al 
setembre amb nous reptes i noves il-
lusions!

El grup de participants al Casal de patinatge; i 
imatge  de l'estada a la piscina i la gimcana que 

van fer pel poble de Cassà.
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L’equip Càmping de l’Onyar es va proclamar campió del 
grup A del torneig d’estiu de futbol 7 que per vintè any 
consecutiu ha organitzat la UD Cassà durant els vespres i 
nits del mes de juliol.

El divendres 28 de juliol es van jugar les finals dels dife-
rents grups amb aquests resultats:

Grup E
RAYO DE LLAGOSTERA – SULTANE, 1 – 2
Campió SULTANE
Grup C: 
MONTEPINAR FC -LA QUINTONETA, 3 – 2
Campió grup C: MONTEPINAR FC
Grup B:
NYEC FC - REI GIRONA FUTBOL CLUB, 2 – 3
Campió grup B: REI GIRONA FUTBOL CLUB
Grup A, consolació:
AJAX PINO - YAYO VAYACAÑO, 2 – 1

Zona Industrial Susvalls - Nau B

Càmping de l'Onyar, campió 
del torneig de futbol -7
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Grup A: Final 
CAMPING DE L’ONYAR - YALE CONEC, 4 – 2
Campió grup A: CAMPING DE L'ONYAR
Un cop disputades les finals, l’alcalde de Cassà, pau Presas, 

i el regidor d’Esports, Albert Arderiu, van lliurar els trofeus als 
equips més ben classificat del torneig, que enguany ha comp-
tat amb la participació de 57 equips repartits en els diferents 
grups i categories.

Repartiment de guardons als equips pri-
mers classificats del torneig d'enguany

agost 2023 · núm. 846 · Llumiguia    57



Esports UD Cassà / Futbol

Pol. Ind. El Carrilet
C/ Cerdanya, 4
17244 Cassà de la Selva
T 972 463 395 F 972 464 126
califred@califred.com
www.califred.com

Laia Codina, del futbol base 
del Cassà a campiona del món
Diumenge vint d’agost de 2023; ja 
són les dues del migdia i al primer pis 
del local social de Campllong tot són 
nervis. Està a punt d’acabar la final 
del mundial femení de futbol i aquest  
poble veí de Cassà viu el matx entre 
Espanya i Anglaterra amb una emoció 
especial; Laia Codina, de 23 anys, filla 
de Campllong juga el partit i en pocs 
minuts serà campiona del món. Quan 
es xiula el final del matx l’alegria és ge-

neral i l’alcalde, Lluís Freixas, reparteix 
cava entre els assistents: “és l’alegria 
de tot el poble i que una jugadora 
de Campllong hagi arribat al cim ho 
volem celebrar tots plegats” comen-
tava satisfet en confirmar-se el triomf;  
“esperem que durant la Festa Major 
de la setmana que ve la puguem re-
bre com es mereix”, reblava mentre 
celebrava amb alguns familiars i amics 
de la Laia l’èxit assolit.

Laia Codina (2000) va començar de 
ben petita a jugar a futbol amb la UD 
Cassà i ara ha arribat a campiona del 
món; en el llibre dels 11 anys de fut-
bol al nostre poble la Laia esmentava 
dos records especialment: “El primer 
és quan vam guanyar la lliga amb 
l’aleví, per l’equip que teníem i el fet 
que fins a l’última jornada no es va 
decidir, va ser molt bonic. El segon 
seria de quan el primer equip jugant 
a tercera va jugar contra el Barça, 
on hi havia d’entrenador en Guardio-
la i en Busquets de jugador entre al-
tres. L’ambient que hi havia al camp 
era molt xulo.” 

Després de jugar uns quants anys 
amb els nens del Cassà, Laia Codina va 
fitxar pel futbol base de l’FC Barcelona 
el 2014; el 2017 va passar al Barça B 
i el 2019 al primer equip; el 2021 va 
ser cedida per un any al Milà abans de 
tornar a l‘FC Barcelona. La temporada 
que ve jugarà amb l’Arsenal de Londres. 
Amb la selecció estatal va aconseguir el 
campionat d’Europa sub-19, el 2018, i 
ara el títol mundial absolut, disputat a 
Austràlia i Nova Zelanda, amb el mateix 
entrenador, Jorge Vilda.

La Laia no va començar el mundial 
de titular però la lesió d’una companya 
li va obrir les portes al mundial ja a 
les eliminatòries; als vuitens de final 

Laia Codina en un moment de la final contra Anglaterra; a sobre aquestes línies, celebració a 
Campllong del títol mundial de la selecció estatal.

La jugadora de Campllong triomfa amb la selecció espanyola
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va tenir un mal inici en fer un gol en 
pròpia porta contra Suïssa, amb una 
mala entesa amb la portera, però en 
el mateix matx es va refer marcant el 
quart gol d’Espanya; així va anar jugat 
tots els partits fins al final que no va 
poder jugar durant tots els noranta mi-
nuts per ressentir-se d’una lesió, però 
demostrant una gran seguretat durant 
els 73 minuts que va estar en joc.

Enmig del garbuix de les celebraci-
ons pel títol i les negociacions per la 
temporada que ve, amb l’inestimable 
ajut del pare de la jugadora, Xevi Codi-
na, hem pogut fer la següent entrevis-
ta la flamant campiona del món:
Quin sentiment predomina en una 
jugadora després d’haver aconse-
guit el títol de campiones del món?
Molta alegria i felicitat, segurament en-
cara sense ser del tot conscient d'allò 
que pot significar portar per sempre 
una estrella sobre l’escut.
Què et va passar amb la lesió a la 
final i com ho vas encaixar? Com es-
tàs ara i com està diagnosticada?
El final portava ja dies amb molèsties i 
sabíem que hi havia la possibilitat que 
no pogués acabar el partit; però el final 
es va assolir el que es volia i ara toca 
descansar per recuperar aviat.
Als primers partits vas quedar fora 
de l’equip i a partir de les eliminatò-
ries entres de titular a l’equip espa-
nyol. Com ho vas assumir i com t’ho 
va comunicar l’entrenador? 
Sabia que l’oportunitat arribaria, per 
com estava entrenant i per la confi-
ança que tenia. A les eliminatòries no 
vaig jugar. Va arribar l’hora de poder 
jugar a les eliminatòries que és quan 
t’ho jugues tot; però a mi en part 
m’agrada més perquè realment és 
quan et poses al límit. L’entrenador 
em va agafar el mateix matí del debut 
i m’ho va fer saber.

Foneria de ferro industrial i artística

C/Castell, S/N / 17244 Cassà de la Selva

Telf. 972 46 01 93

voragran@voragran. com

La teva família et va poder acompa-
nyar a la final, com ho vas celebrar 
amb ells?
Sí, la veritat que era una motivació extra 
poder mirar la grada cada vegada que 
sortia al camp i veure’ls en ells. M’agra-
da localitzar-los durant l’escalfament i 
saber que són allà, al meu costat.
I com va anar la celebració amb la 
resta de l’equip?
Molt i molt bé érem conscients que 
tornar a guanyar un mundial és molt 
difícil i que poder-ho celebrar juntes 
era una sort, així que ho vam aprofitar 
tant com vam poder. Una ocasió com 
aquesta ves a saber si es tornarà a 
produir...
Poc temps per preparar l’inici de 
temporada... un any sense vacan-
ces?
El final tot té les seves coses bones 
i dolentes, estar clar que m’agradaria 
tenir més dies; però també m’agrada 
molt el que faig i no em suposa cap 
esforç seguir entrenant i gaudint. 
A Campllong va seguir molta gent la 
final a casa seva i al local social i va 
patir de valent en els 13 minuts de 

l’afegit; tu, també?
Tenia força confiança en el nostre 
equip; et diria que aquests tretze se’m 
van fer eterns, això sí; però la sensa-
ció era que quasi estàvem més a prop 
d’aconseguir nosaltres el segon gol 
que no pas que elles ens empatessin. 
Veia que nosaltres estàvem més bé...
Pots enviar un missatge per a les 
jugadores i jugadors de la UD Cas-
sà...
És un orgull haver portat la samarreta 
del Cassà, un club amb tanta història, 
i del que guardo tants bons records. 
Només demano als jugadors i juga-
dores actuals que facin el que facin 
tinguin compromís i sobretot que gau-
deixin jugant com si fos el primer dia 
cada dia.

Si tinc temps, més endavant, passa-
ré a saludar a la gent del club perquè 
per mi és un orgull poder ser campiona 
del món i d’alguna manera representar 
la UD Cassà, el club on va començar 
tot per a mi.

Text: J. C. Codolà
Fotos: Agències, Eduard Duran i J.C.C 

Laia Codina: a la dreta, amb la Copa del Món; a l'esquerra, en una imatge del maig del 2021 amb els seus excompanys del futbol base de la UD Cassà.
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Un dels companys de la Laia quan va 
estar jugant al futbol base de la UD 

Cassà va ser en Robert Bou, que ac-
tualment resideix al Canadà. El mun-
dial es va jugar a Austràlia i des del 

Canadà, per als lectors de Cassà, en 
Robert  ens ha  enviat aquest escrit 
sobre la Laia i el mundial (a la foto en 
Robert amb La Laia en l'homenatge 
que li va fer el Cassà el 2021, en 

temps de pandèmia: 

Si a mi, deu anys enrere, m’arriben a 
dir que veuria la Laia Codina, vestida 
amb els colors de la Selecció Espanyo-
la de Futbol, coronant el títol de Cam-
piones del Món, no m’hagués semblat 
gens estrany. 

Així doncs, i val la pena repetir-ho, 
Diumenge 20 d’agost del 2023, la 
meva amiga, i també excompanya de 
línia defensiva al Cassà, va aconseguir 
guanyar el títol de Campiona del Món 
del mundial de futbol, defensant els 
colors de la Selecció Espanyola.

Durant 9 anys, amics del poble de 
Cassà i jo, vam tenir l’oportunitat de 
compartir entrenaments, partits, i tornejos de futbol amb 
ella, amb “l’única noia de la lliga”, que tant sorprenia els 
rivals. Tot i això, és correcte afirmar que, per nosaltres, la 
Laia sempre va ser una més dins l’equip, una capitana, una 
líder, una persona que anava a totes, i que mai es va arron-
sar pel fet de ser una noia, i haver de jugar amb i contra 

No m'ha estranyat gens
rivals del gènere contrari. És conve-
nient recordar una anècdota curiosa 
que ens ajudarà a entendre el caràc-
ter de la Laia; quan jugàvem junts, 
ella tenint l’oportunitat de poder com-
petir en una lliga femenina, va preferir 
continuar jugant amb nois, perquè va 
considerar que, en un futur, la faria 
millor jugadora. I de fet, aquest és el 
caràcter que ha demostrat tenir en 
els partits que ha disputat al mundial. 
Una persona forta, tenaç, valenta, exi-
gent, tant amb ella mateixa com amb 
qui l’envolta, vencedora, i capitana. 

En l'ambit personal, veure la Laia as-
solir tants èxits és un orgull i un honor 
immens. La gran majoria de nosaltres 
no ens podem imaginar els sacrificis, 
el treball, la constància, i l’esforç que 
s’ha de tenir, dia rere dia, per poder 
arribar tant amunt. 

A més a més, i fent una mica de 
broma -si es permet- no tothom és 
tan privilegiat per poder dir que ha 
compartit vestidor amb dos professi-
onals del futbol, una al Barça, i l’altre, 
íntim amic meu, i veí del poble, l’Arnau 

Comas, jugant al FC Basel. Sempre podrem dir que, aquell 
“Dream Team del Cassà” els vam ajudar a ser millors fut-
bolistes.

Laia, estic segur que parlo en nom de tots els que et co-
neixem bé, dir-te que ens fa molt feliços, i ens omple d’orgull 
veure’t complir totes aquestes fites. A més, estic convençut 
que continuaràs essent aquella noia humil, de poble, que 
disfruta de les coses senzilles, a qui li encanta anar a fer un 
vol a la granja, i gaudir d’una bona Festa Major.

Ara, però, assaboreix, gaudeix i passa't-ho bé amb 
aquest premi. Te’l mereixes, campiona. 

Des del Canadà, una abraçada.

Robert Bou Visa
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41. Capsigrany
I que n’ets de Capsigrany! Digues-li això a una mainada d’avui 
dia i segur que no t’entén; ara es diuen paraulotes o castella-
nismes, però abans a una persona de poc seny li deien cap-
sigrany, gamarús, mussol, ximple, tabalot, babau,... quins 
insults tan nostrats que estan quedant en l’oblit!

Ara bé, el perquè a una persona ximpleta se li deia el 
nom d’aquest ocell, capsigrany, no us ho sé pas explicar. 
El que sí us puc explicar són curiositats d’aquest bonic 
ocell que ens visita regularment cada estiu i ara, a mitjans 
setembre ja emprèn el vol cap a terres africanes, fugint de 
la fred i de la manca d’aliment.

El CAPSIGRANY, Lanius senator, rep el seu nom científic 
del llatí: Lanius, vol dir carnisser i senator, ve del color 
vermell del seu capell, que recorda la toga d’un senador 
romà.

El capsigrany és un ocell de mida petita, una mica més 
gran que un pardal comú, fa 17 cm de llargada. El mas-
cle té la part superior del cap i el clatell de color castany 
vermellós amb una franja fosca sobre els ulls que sembla 
una màscara; pel dors és de color negrós amb una franja 
blanca i per sota és blanquinós. La cua és fosca amb el 
carpó blanc. Té un bec fort i corbat que li permet caçar 
preses petites, la femella és de coloració més apagada. 

ALIMENTACIÓ. Menja petits ocells, rosegadors, sargan-
tanes, aranyes, cucs de terra i insectes, com ortòpters i 
escarabats. Acostuma a clavar els insectes o ratolins que 
captura en les punxes d’alguns arbres o arbustos espino-
sos, per poder  esbocinar la peça en fragments petits més 
manejables, o bé per guardar-les com a reserva d'aliment. 
Aquest costum, un xic macabre, el comparteix amb tots 
els membres de la seva família, els Lànids, que per aquest 
motiu reben el nom genèric de “botxins”.

REPRODUCCIÓ. Fa el niu amb arrels i branquetes en ar-
bustos o arbres assolellats; el folra amb llana, pèls i plo-
mes. La femella pon 5-7 ous verdosos amb taques marro-
noses i els incuba durant 15 dies. Els pollets comencen a 
volar al cap d’uns 20 dies, però encara són alimentats pels 
pares durant 2 o 3 setmanes, fins que aprenen a caçar. 

COMPORTAMENT. És habitual de veure'l apostat als fils 
de telèfon o en arbustos espinosos als marges arbrats o 
arbustius de conreus, erms, descampats i camins.

HÀBITAT I DISTRIBUCIÓ. Viu en zones boscoses o amb 
abundància de matolls; també en camps de cultiu d’ar-
bres fruiters. Li agraden les àrees assolellades i evita les 
humides. A més, és un dels ocells més freqüents als bos-
cos cremats i s'adapta bé a la companyia dels humans.   
Nidificant estival distribuït regularment per la majoria del 
país, però és més nombrós a les zones més termòfiles i 
mediterrànies. Defuig la zona d’alta muntanya i subalpina 

Tel. 972 46 34 79

Horaris: de dimarts a diumenge, de 9 a 15 h
Dilluns, festa. Dilluns festius, de 10 a 14. 30

pirinenca i prepirinenca.  
La població catalana s’ha estimat entre 19.000 i 

40.000 parelles
El capsigrany és sens dubte una de les espècies d'ocell 

que es troba en més forta regressió a tota Europa, princi-
palment a causa de la intensificació general de l'agricultura 
i les fortes sequeres als països africans on passa l'hivern. 
Al Cassà encara queden hàbitats favorables per aquesta 
espècie que, sense ser abundant, és present a tota la pla-
na, sobretot als veïnats d’Esclet, Mosqueroles, Sangosta, 
etc. 

EL CANT. Té un cant agradable de trinats i xiulets, però 
quan se sent amenaçat o vol intimidar a qui envaeix el seu 
territori, emet uns espetecs aspres molt ràpids i seguits 
que ens recorden als de les garses. De vegades canten a 
duo mascle i femelles, la femella oculta i el mascle en un 
hostaler molt visible. També tenen l'hàbit d'imitar a altres 
espècies, sobretot fringíl·lids petits, als quals atrauen per 
després capturar-los i empalar-los.

Escolteu-lo a   https://xeno-canto.org/142141
Vinga, doncs, no sigueu capsigranys! Agafeu la bicicleta i 

pedaleu cap al Remei o cap a Esclet i aneu parant atenció 
a tots els marges i fils elèctrics: si veieu un ocell un xic 
més gros que un pardal que té la panxa ben blanca i el 
cap vermellós, acosteu-vos-hi sense fer fressa, contem-
pleu aquest ocell tan singular i especialment bonic i, amb 
sort,  potser descobrireu a prop un arbust espinós d’on hi 
pengen trossos d’animalets, que han acabat al rebost del 
capsigrany!

Xon Vilahur

Ocells de Cassà Col·laboracions
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Viure bé El Vi de la PIlar

Mític 1908 Gran reserva Brut Nature
(Cava Oriol Rossell)
El passat mes de juny va tenir lloc a la nostra població la 
celebració de la Fira del Tap i del Suro, una fira per reivindi-
car el patrimoni industrial, cultural i social del sector surer. 
Nombrosos tastos i activitats diverses es van celebrar du-
rant els dies de la fira en actes molt concorreguts.

El matí del dissabte 17 de juny tenia lloc la primera de-
gustació de la fira, amb un tast molt interessant d’escumo-
sos de les caves Oriol Rossell de Sant Marçal, al Penedès. 
La comercial i relacions públiques del mateix celler, la Ire-
ne, va ser l’encarregada de conduir el tast. 

Oriol Rossell són caves i vins de prestigi, potser una mica 
desconeguts per nosaltres. Per això és molt important que 
una fira com la nostra ens ajudi a conèixer aquests cellers 
que treballen des de fa anys amb productes de gran quali-
tat i molt interessants per als consumidors.

Els seus vins tenen una llarga història al darrere. El 
primer document familiar que fa referència al vi data de 
1497, quan Pere Joan Rossell de la Costa, primer hereu, 
es diu que era viticultor i propietari de la Masia de Can 
Rossell, prop de l’església parroquial de Santa Margarida. 
El 1638 s’inicia la construcció d’un nou mas familiar en un 
indret conegut com a Rocaplana, proper a Sant Marçal. La 
nissaga Rossell-Cassanyes va prioritzar la denominació de 
Cal Cassanyes, que és el nom que rep la masia on avui dia 
hi ha les finques del celler.

L’enllaç matrimonial de l’hereu Damià Rossell de la Costa 
amb la pubilla Madrona Cassanyes el 1810 fa de lligam 
entre els dos llinatges i uneix les finques. Ja el 1908, su-
perada la plaga de la fil·loxera, es construeix l’actual celler 
d’estil modernista. És a principis dels anys 80 que de la 
mà de l’Oriol Rossell i Almirall (1919-2011) es crea la nova 
societat i l’impuls dels vins i caves que es comercialitzen 
en l’actualitat. Personatge molt popular, polifacètic i em-
prenedor, fundador l’any 1948 de la Colla dels Castellers 
de Vilafranca.

Els sòls de la finca de Cal Cassanyes són calcaris, majo-
ritàriament de textura sorrenca, però hi trobem gran diver-
sitat de terrenys. Terres més fines i pobres al nord, més 
profundes i fèrtils al centre i més gravenques i pedregoses 
al sud. Tots els caves i vins produïts surten de les vinyes 
pròpies de la mateixa finca, seguint pràctiques ecològiques 
i amb una aposta clara per la qualitat. Es caracteritzen per 
ser conreus de secà amb cobertes vegetals aplicades a la 
vinya, podes en verd, aclarit de raïms i amb una verema 
manual. A més, les llargues criances les fan amb tap de 
suro natural.

La varietat estrella de Cal Cassanyes és el xarel·lo, on 
es conreen vinyes velles amb més de cinquanta anys d’an-
tigor. És la varietat predominant en tots els seus caves, ja 
que actualment no n’elaboren cap que no contingui com 
a mínim el 50% d’aquesta varietat. La seva capacitat de 
criança, una bona acidesa i frescor la fan imprescindible 
per a l’elaboració dels seus vins.

MÍTIC 1908 brut nature gran reserva és el gran clàssic 
d’Oriol Rossell. El vam poder tastar durant la Fira del Tap 
i del Suro, i veritablement el vaig trobar molt interessant. 
És un producte que transmet molt bones sensacions i que 
qualitat-preu troba un equilibri perfecte per acompanyar 
qualsevol àpat.

L’any 1908 va ser un any mític per a la família, any que 
es va construir el nou celler modernista. D’aquí neix el petit 
homenatge amb aquest cava de cupatge elaborat amb les 
varietats xarel·lo i macabeu, de les finques la Plana Blanca 

i la Sínia, una d’elles la més vella de la propietat plantada 
l’any 1959.

MÍTIC 1908 és un cava brut nature amb una criança 
mínima de 36 mesos, de color groc palla, bombolla fina i 
elegant. En nas hi trobarem frescor i olors mediterrànies 
d’herbes de bosc amb certs tocs a vainilla i làctics produc-
te de la criança. En boca és intens i rodó, amb una explosió 
subtil del carbònic, l’acidesa justa i cert punt d’amargor al 
darrere amb un postgust llarg i intens. 

Podeu fer la visita a la finca, la masia i les vinyes amb les 
diferents activitats d’enoturisme que us proposen. 

Preu aproximat: 16 eur
Salut i que vagi de gust!

Joaquim Cadanet Artigas (sommelier)
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Les vacances d'estiu són el moment ideal per descansar i 
deixar de banda la gran majoria de les nostres obligacions. 
Tot i això, del que no ens hem d'oblidar és de la nostra salut 
general i de la cura dental que la nostra boca necessita per 
evitar problemes comuns.

El canvi d'horari, de rutines, els àpats fora de casa, el con-
sum de certs aliments i begudes que no solem prendre diàri-
ament són algunes de les pràctiques que més es repeteixen 
en aquests períodes de descans.

No et despistis durant aquests dies. Tenir cura de la salut 
bucodental és possible també durant l'estiu, mentre gaudei-
xes de les teves merescudes vacances, tan sols dedicar al-
guns minuts al dia i posar en pràctica determinats consells.

L'arribada del període de descans estival no ha de significar 
un canvi en els hàbits de cura bucodental. Tot i això, és fre-
qüent que moltes persones descuidin en major o menor me-
sura la seva higiene dental en vacances, augmentant el risc 
d'aparició d'inflamació a les genives o la formació de càries.

Rentar-se i cuidar les dents cada dia és un hàbit que no 
s'ha d'abandonar. Si bé no cal privar-se d'aquests petits ca-
pricis de l'estiu com menjar fora de casa o prendre un gelat, 
no cal prendre cap descans amb la cura dental durant les 
vacances.

De la mateixa manera que durant l'estiu es recomana pres-
tar especial atenció a la salut de la nostra pell a causa de la 
major exposició als raigs solars, o un funcionament correcte 
del sistema digestiu pel canvi d'alimentació, la salut bucoden-
tal es veu més exposada a determinats problemes.

Durant les teves vacances, porta sempre amb tu un kit 
de neteja dental. Compost per un raspall de dents de viatge, 
dentifrici, esbandida bucal i raspalls interdentals, si portes 
pròtesis fixa, ja sigui sobre dents naturals o sobre implants 
dentals, pots emportar-te l'irrigador oral, ja que hi ha mar-
ques que tenen models de viatge, llavors no tindràs excusa 
per raspallar-te les dents després de dinar fora de casa.

Si no tens l'ocasió de rentar-te les dents després de dinar, 
els xiclets sense sucre són una bona alternativa per protegir 
la teva salut bucodental. En mastegar xiclets estàs generant 
un flux de saliva més gran a la boca, afavorint que les restes 
d'aliments es desprenguin més fàcilment i ajudant a disminuir 
la quantitat de biofilm que es forma sobre la superfície de les 
dents i genives.

Evita en la mesura que sigui possible prendre begudes en-
sucrades o aliments rics en sucre. És normal que a l'estiu 
ens vingui més de gust prendre sucs, refrescos, gelats i dol-
ços, però si es fa, la clau és limitar la freqüència.

Les begudes i els aliments freds són també més desitjables 
durant les vacances d'estiu. No obstant això, poden augmen-
tar la sensibilitat dental, provocant múltiples molèsties a les 
dents i les genives. Si pateixes hipersensibilitat, procura no 
consumir begudes massa fredes o calentes.

Modera o evita el consum de tabac i alcohol durant les va-
cances, ja que se sol augmentar el consum. A més de no ser 
gens beneficiosos per a la salut en general, tant l'alcohol com 
el tabac afavoreixen l'aparició d'halitosi i afecten les defenses 
naturals de l'organisme, fent-ho més vulnerable a qualsevol 
tipus d'infecció.

Aprofita per demanar cita amb el teu odontòleg just des-
prés del període estival. Aquest és el moment perfecte per 
anar a una revisió completa i fins i tot una neteja de boca 
anual.

I sempre recorda que es pot mantenir una boca sana, però 
si: tens càries, inflamació de genives, dents i/o queixals ab-
sents o trencades, pròtesis dentals velles desadaptades, o 
qualsevol altre problema dental, primer t'has de curar la boca 
i deixar-la en condicions i després sí que podràs fer especial 
esment en el manteniment i la higiene oral, ja que si la boca 
està malalta de res serveix netejar-la. 
Bones vacances!

Manuel López de Calatayud Gaio
Llicenciat en Odontologia/ COEC 3800

Màster en implantologia-periodòncia i rehabilita-
ció oral (ESORIB) (New York University Université 

de Paris). Membre de la SEI. Diplomat en cirurgia 
general i implantologia

Vacances i salut dental

Higiene dental Viure bé
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Col·laboracions Entre el somni i la vigília

Quan, amb el meu espòs, organitzàvem algun 
dels nostres viatges estiuencs, sempre intenta-
va assabentar-me de quines coses més especi-
als i originals podíem trobar en el país escollit.

Sempre he dit, i ho repeteixo, que la majoria 
de països de l’Est m’han robat el cor per mil de-
talls, paisatges i monuments, folklore... que ara 
no és el moment d’esmentar.

L’any que vàrem anar a visitar la República 
Txeca, després de passar uns dies a la preci-
osa capital, Praga, i haver fruït de les merave-
lloses vistes que es contemplen des de la cima 
de Vysherad amb el riu Moldava als seus peus, 
vam dedicar una llarga estona  visitant respec-
tuosament el “Cementiri dels Homes Famosos” 
allà enterrats, entre altres el gran compositor 
nacional Bedrich Smetana.

Un incís: aquest compositor, l’any 1874, en 
record de la revolta ocorreguda l’any 1848, va 
escriure el poema simfònic “La Pàtria”, amb l’im-
pressionant fragment dedicat al majestuós riu 
que contemplàvem des de la cima.

Però la cosa especial i inesperada, la vàrem 
trobar a poca distància de Praga, a uns 80 km., 
a la ciutat reial i monumental de Kutnà Hora, en 
el suburbi de Sedlec.

La ciutat ja és una meravella per si sola amb la seva gran 
catedral, el Palau Reial i la Casa de la Moneda que Wences-
lao II va crear i on es van encunyar les monedes de plata al 
llarg de 250 anys.

 Això ens porta a remarcar que una altra de les caracte-
rístiques d’aquesta ciutat, la segona en importància de la 
Bohemia Central,  és la riquesa de les seves mines de plata 
però també d’altres minerals, fins al fet d’extreure’n un amb 
nom propi: la kutnohorita.

En el suburbi d’aquesta ciutat, Sedlec, s’hi va erigir el pri-
mer monestir cistercenc de Txèquia que comptava amb un 
espaiós cementiri. Conta la història que quan corria l’any 
1278, el seu abat Enric, per ordre del rei Ottocar II de Bo-

hemia, va ser enviat a Terra Santa. Un cop allà,  quan anà 
a visitar el monticle de la crucificació de Crist, va arreplegar, 
suposo que d’amagatotis, una petita quantitat de sorra la 
qual, al seu retorn, va escampar pel terra del cementiri.

Aquest acte va tenir tal repercussió que la seva fama es 
va estendre per tot el país i més enllà, i tots els poderosos 
de l’Europa Central oferien el que fos per tal d’ésser enter-
rats allà.

Quan a mitjans del segle XIV es va estendre per Europa 
la “Peste negra” milers de persones hi foren enterrades per 
la qual cosa l’hagueren d’engrandir tot el que fou possible.

Als voltants del 1400 s’hi va construir una església gòtica 
just al centre del cementiri i, en el soterrani, hi varen cons-
truir una capella per tal que fos l’ossari de la gran quantitat 
de tombes que hagueren de desenterrar, tant per fer les 
obres com per habilitar nous llocs d’enterrament.

Un museu d'ossos

C-25 KM 242, 6 
17459 CAMPLLONG (GIRONA)                       TELÈFON: 872 985 864

Carta i menú 
tots els dies

Restaurant Club Esportiu Gavarres
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Entre el somni i la vigília Col·laboracions
Però no foren sols aquests els 

problemes, n’hi va haver d’altres 
causats per les guerres religio-
ses que va originar la reforma de 
Joan Hus, un camperol amb un 
gran talent qui, després de cursar 
el batxillerat de teologia, es va fer 
sacerdot mentre continuava amb 
els seus estudis, fins arribar a ser 
decà de la facultat i, el 1409, ho 
fou de la universitat Carolina.

Com d’altres reformistes (recor-
dem a Luter) es va sentir frustrat 
pels abusos de l’administració 
eclesiàstica i el negoci amb les in-
dulgències.

Al 1413, la Facultat Teològica de 
Praga el va qualificar com a heret-
ge i l’emperador romà-germànic 
Segismundo, germà de Wences-
lao, el va fer presentar al Concili de 
Constanza, on va ser acusat d’he-
retgia i empresonat i, sis mesos 
més tard,  el 6 de juliol del 1415, 
condemnat a mort a la foguera.

Al cap d’un any, la mateixa fi va 
tenir un altre reformista txec Jerò-
nim de Praga, per haver criticat el 
Concili i haver declarat sant a Hus. 

El 1415 va esclatar la primera gran protesta per la mort 
de Hus i les guerres entre husites (els seus seguidors) i els 
catòlics varen durar uns quants anys.

Això ens retorna al cementiri de Sedlec, doncs ja faltava 
lloc on enterrar els morts de guerra que hi arribaven i en 

el soterrani s’hi anaven amunte-
gant taüts i esquelets .

Arribem a l’any 1870: la po-
derosa família Schwarzenberg 
contracta a un tallista de fusta 
de cognom Rint, per tal que posi 
en ordre els ossos. Els que hi 
heu estat ja sabeu l’acudit que 
va tenir el Sr. Rint: desmuntar 
els prop de 40.000 esquelets i 
fer-ne escultures per decorar la 
capella soterrada i tot l’ossari. 

El resultat no es pot explicar, 
cal veure’l. Per exemple: una 
enorme làmpada d’aranya que 
conté, més que menys, un os de 
cada un dels que formen el cos 
humà i aquesta làmpada està 
col·locada al centre del recinte 
envoltada de garlandes de cranis 
que pengen del sostre. Amb el 
mateix material, va composar el 
gran escut d’armes de la noble 
família i fins i tot hi va deixar la 
seva firma també feta, natural-
ment, d’ossos.

Per celebrar el centenari 
d’aquest macabre escultor, se’n 
feren un parell de documentals.

Mentre decidiu si anar a veure-ho al natural, aquí teniu 
algunes fotografies que poden servir d'exemple d'això que us 
he explicat. 

   
M. Dolors Godoy Rotllens

Consultoria Empresarial, Fiscal i Laboral, Comptabilitat, 
Tràmits Administratius, Servei Jurídic i Immobiliari
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Col·laboracions Ara fa 75 anys

La memòria dels cassanencs: 
ara fa 75 anys (agost 1948)
Vida d’estiu.- Les comoditats segur 
que eren menors però això no impedia 
gaudir del bon temps. Els diumenges 
una riuada de gent pujava al Carrilet 
en direcció a la costa per banyar-se 
i els que els hi agradava més la pes-
ca emplenaven les ribes del Verneda i 
l’Onyar. Els joves i no tan joves es pas-
sejaven per les diverses Festes Ma-
jors dels pobles veïns com Llambilles, 
Quart, Santa Cristina d’Aro i Fornells i 
també a l’aplec de la Font del Mas Vilà 
de Riudellots de la Selva. Les nits tam-
bé servien per fer el safareig habitual 
als carrers i places mentre paraven 
la fresca fins al tard. Temps de pau i 
tranquil·litat, sense presses ni cues. 
Com deia el cronista, “Esto vale más 
que todas las riquezas”. Si ho compa-
rem amb els estius del segle XXI crec 
que més d’un i una ens hi voldríem 
transportar.

Centenari.- La Congregació de les 
filles del Immaculat Cor de Maria com-
plia 100 anys. Per aquesta efemèride 
el dia 2 de juliol un grup d’alumnes i 
exalumnes del Col·legi de les Monges 
es traslladaren al centre matriu d’Olot 
on van tenir lloc varis actes comme-
moratius.

Funció teatral d’homenatge.- En nú-
meros passats ja havíem comentat la 
mala sort patida pel jugador de la U.D. 
Cassà, Frederic Cañigueral, víctima d’un 
accident en el camp de futbol. Per sufra-
gar les despeses mediques de la lesió, 
el diumenge 4 de juliol de 1948 es faria 
una obra de teatre a càrrec del Círculo 
Recreativo titulada “La educación de los 
padres”. Hi hagué molt bona resposta 
de la ciutadania.

Accident ferroviari.- El dia 8 de juli-
ol de 1948 un tren procedent de Sant 
Feliu de Guíxols va envestir un camió 
foraster que es dirigia a la fàbrica Iso-
ladora, S.A. Concretament l’accident 
es produí en el creuament de la via 
de tren amb el camí que, venint de 
les Escoles Nacionals, seguia fins a la 
Isoladora i el “Pont d’en Barrina”. Es 
produïren desperfectes a la màquina 
i al camió però, afortunadament, no 
es lamentaren desgràcies personals. 
Això sí, aquell succés seria aprofitat 
pel cronista per reclamar mesures 
com una barrera o protecció similar 
en aquell lloc ja que no n’hi havia i re-
sultava realment perillós.

Els preus del tren.- Sense deixar el 
transport ferroviari, apareixia la críti-
ca amarga després d’un nou augment 
de les tarifes dels bitllets. Concreta-

ment un bitllet d’anada i tornada fins 
a Girona costava 4’95 pessetes quan 
no feia tan el mateix viatge només 
costava 1 pesseta. Aquí s’ha de tenir 
en compte el context del moment on 
després de la Guerra Civil l’economia 
patiria una forta inflació degut, princi-
palment, a la falta d’abastiment d’ali-
ments per la poca producció agrícola 
i a la falta de capacitat importadora 
que causaria un gran increment de 
preus durant tota la dècada dels 40 
amb excepció de l’any 1943.

Excursions a Núria.- Foren orga-
nitzades per “Ciclos Juanola” el dia 18 
de juliol i la Perruqueria de Clementi-
na Martinell el 26 del mateix mes, en 
autobús.

Vacuna antitifoidal.- A finals de 
mes de juliol es va procedir a injectar 
als treballadors, a les seves pròpies 
fabriques, la primera dosi de la va-
cuna. No tothom tenia les mateixes 
ganes de posar-se-les i fins i tot algú 
se n’amagava per tal de no haver de 
patir la punxada pertinent.

Festivitat de Sant Jaume.- Aques-
ta era la gran festa de la Joventut 
d’Acció Catòlica al ser el seu patró 
i, a més, coincidia amb l’efemèride 
dels fets del 1936 quan es profana-
ria l’Església de Sant Martí de Cassà. 
Després de dir missa a la tarda els 
feligresos es desplaçaren al Casal on 
un el grup de “Benjaminas y Aspiran-
tes” oferirien la comèdia musical “Los 
siete enanitos y su princesita”. La 
direcció de l’obra corria a càrrec de 
Maria Rosa Mestres i Isabel Albertí 
cuidant la part musical la Sra. Maria 
Rosa Botanch.

Excursions de final de curs.- Les 
Escoles Nacionals marxarien d’excur-
sió a la Bisbal, Calella de Palafrugell 

i Sant Feliu de Guíxols celebrant el fi-
nal de curs. Igualment els alumnes de 
Catequesi anirien a Santa Coloma de 
Farners per clausurar l’any escolar. 
Un cop acabat aquest venia el torn del 
Casal d’Estiu per entretenir els nens i 
donar descans als pares durant aquell 
llarg període de vacances.

Converses.- Aquell mes s’iniciava 
una nova secció al Luz y Guía que volia 
posar veu a determinats personatges 
de Cassà perquè parlessin de la seva 
professió, aficions, etc.. El primer 
“afortunat” fou l’artista Benet Casabó 
que va repassar tota la seva obra per 
acabar cruspint-se uns meravellosos 
cargols a la llauna fets per ell mateix 
tot recordant les tertúlies d’ans de la 
guerra a can Ribot de la carretera.

A Segona Divisió!- Ja n’havíem 
parlat en el mes anterior però em 
permetreu que m’hi recreï. L’onze de 
juliol de 1948 el Girona de futbol juga-
va un partit transcendental per pujar 
de categoria a Vista Alegre contra el 
Racing de Santander. Els cantàbrics 
ja eren equip de Segona però no els 
hi van posar les coses senzilles als lo-
cals. El resultat de 3-2 certificava l’as-
cens dels gironins a la segona catego-
ria estatal. L’entrada pel partit va ser 
un èxit total i des de la taquilla es van 
arribar a ingressar fins a 230.000 
pessetes. Molts cassanencs s’hi van 
desplaçar i d’aquí el ressò fet per part 
de la revista local.

18 de julio. – Es va fer una festa 
on el més important és que el premi 
de les sardanes el va guanyar la colla 
“Rebrolls de Primavera” i en el partit 
de bàsquet l’equip de cassanencs va 
guanyar al de Girona.

Xavier Casabó Rabassedas
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Mots encreuats 
Núm. 445
HORITZONTALS
1.- Senyal digital que deixa empremta a la rotativa. Multiplica 
l’addicció al porno. 2.- El bolet més indicat per acompanyar 
un plat d’ous al niu. Lloc on es concentren les activitats (que 
amb una mica d’ordre podria ser l’únic). 3.- Arma submarina 
per a veïns una mica barroers. El forat de la bota que fa més 
fàstic. 4.- Minories socials selectes però amb mal estil. Con-
curs fotogràfic amb tuf de gasolina. 5.- Acaben de quedar-ne 
fora. Cap religiós islàmic armat amb un bon tros de gaiato. 
6.- Paradisos amb força precedents. Hi acaba a contracor. 
Ahir a migdia. 7.- El municipi més afortunat del Pallars Sobi-
rà. Àcid cianúric diluït al 50 %, però incolor i igualment àcid. 
8.- Erres, per maldestre. Acostumada a petonejar. 9.- Acaba 
setè. Ploguda forta que produeix inundacions. Els primers 
dels últims. 10.- Màquina de serraller força radical. Dino 
molt malament en aquest restaurant. 11.- Revelarà un se-
cret d’algú altre perquè triarà malament. La contrasenya que 
obre més portes.

VERTICALS
1.- Ànsia per signar un matrimoni de conveniències entre 
entitats bancàries. Enravenat de fred i amb final incert. 2.- 
Ho és el gat cridaner (i no li cal una copa de més). I aquestes 
acaben al bar a prendre una copa (qui sap si de més). 3.- 
Fem líquid d’allò més pur. Fallada en una via ferrada. 4.- Desa-
fiant l’adversari tot arrossegant-se per passar inadvertit (i per 
això rep tant). La línia discontínua de la carretera. 5.- Vents 
periòdics que bufen en cert indrets del Mediterrani. L’Adam, 
el trialer, dintre una zona de riera a contracorrent. 6.- Aques-
ta ens fa a tots més plurals. I aquesta més decents (fins 
a cinc vegades). I aquesta ens comença a fer amics. Una 
campaneta que no sona. 7.- Aerolliscadors que circulaven de 
sud a nord per un sol rail de formigó, sense rodes i sobre un 
coixí d’aire. 8.- Cap iugoslau. Indefinit. 9.- Copso el sentit que 
hi dona el tercer evangelista, després de rellegir-ho de baix a 
dalt. Gos de Manacor. Posen inici i final al dol. 10.- Mallorca 
n’és de la calma (almenys abans del bum turístic). Monticle 
de sorra; així, tot d’una. 11.- Al·lucinogen que et fum la salut 
de baix a dalt. La millor costa per instal·lar un bungalou.

 Una secció de Josep M. Fusté
Solucions, a la pàgina 8

Per passar l’estona Entreteniments
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